
 رییس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه بعد از 13سال 
پرونده ساختگی هسته ای کشور در آژانس بین المللی انرژی 
اتمی بسته شد گفت: تمام منویات رهبری که بر اساس حفظ 

عزت و اقتدار حاکمیت ملی بود منظور شد.
علی اکبر صالحی روز چهارشنبه با حضور در دانشکده 
خبر در جمع مدیران و دانشجویان این دانشگاه و مدیرعامل 
ایرنا افزود: علت اینکه می گوییم ساختگی، در واقع اینطور 

نیست که از باب ایرانی بودن باشد بلکه در چالشی که بین 
ایران و طرف مقابل ایجاد شده بود آنها فکر کردند از طریق 

پرونده ساختگی هسته ای بتوانند فشار بیاورند. 
وی ادامه داد: پرونده های دیگری همچون دموکراسی، 
حقوق بشر و تروریسم را می توانستند باز کنند اما آنها 
فکر می کردند از این طریق می توانند طومار کشور را 

بپیچند...
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جزییاتی از روند برگزاری انتخابات مجلس خبرگان و شورا 

آغاز شمارش معکوس 
برای انتخابات

 شمارش معکوس برای حضور، تایید و پیروزی داوطلبان در انتخابات مجلس خبرگان رهبری و شورای اسلامی بنا به اعلام 
وزارت کشور از امروز بیست و ششمین روز از آذر ماه آغاز می شود.

دولت تدبیر و امید برگزاری اولین انتخابات سراسری در کشور را در حالی تجربه می کند که دو انتخابات مهم را در یک 
روز پیش روی خود خواهد داشت به همین منظور با توجه به اهمیت انتخابات و تعیین ۲۹۰ نفر نماینده مجلس و ۸۸ نفرعضو 
خبرگان رهبری، مسئولان مربوطه وزارت کشور و شورای نگهبان از ماه ها پیش با همکاری و مساعدت در صدد پیش بردن 

اهداف انتخاباتی در کشور بودند...

:PMD پیام تبریک آیت الله هاشمی به روحانی به مناسبت بسته شدن پرونده

فتح المبین از طریق صلح حدیبیه بدست آمد

مشارکت حداقلی موفقیت رادیکالها را درپی دارد

شرط پیروزی اعتدالیون در انتخابات

علی اکبر  صالحی: 

تمام منویات رهبری 
در پرونده هسته ای منظور شد

چه کسی نوه »هیتلر« را مسلمان کرد؟

2

2

2

2

 یاسر هاشمی رفسنجانی در مورد شایعات موجود در جامعه در مورد ثروت خانواده 
آیت الله هاشمی رفسنجانی با بیان این که »برخی از مردم آن چه را که دوست دارند 
بشنوند شایعه می کنند«، تاکید می کند که آیت الله هاشمی اهل کار و تلاش بودند و به 
همین دلیل سطح زندگی او به عنوان یک روحانی در مقایسه با سایر روحانیون قبل از 

انقلاب مقداری بالاتر بود. 
همچنین  است  رفسنجانی  هاشمی  الله  آیت  پنجم  فرزند  که  هاشمی  یاسر 
»آقازادگی« را موضوع بدی نمی داند و می گوید: »آقازاده« به عنوان یک واژه سیاسی 

در کشور جا افتاده است و تعبیرات مختلفی نیز در این رابطه در 
جامعه وجود دارد. 

انتخابات  در  کاندیداتوری  احتمال  مورد  در  هم چنین  او 
پیش روی مجلس با رد این موضوع تاکید کرد که دلیلی 

ندارد که همه اعضای یک خانواده در سیاست باشند. 
هاشمی  یاسر  گفت وگوی  کامل  متن 

رفسنجانی  به شرح زیر است: ...

یاسر هاشمی  رفسنجانی:

 »آقازادگی« مسئله بدی نیست 

سرمقاله:  متین مسلم

پیام تسلیت

حسین عبداللهی - حیدر ضیغمی

نکته بسیار عجیبی در بستر 
ایران  داخلی  سیاسی  تحولات 
چرائی  درک  از  که  دارد  وجود 
آن ناتوانم،اما پاسخی برای چرائی 
آن ندارم!. امروز همه کسانی که 
خواهان بسته شدن پرونده اتمی 
دارند  نظر  اتفاق  هستند  ایران 

فرآیند و فرآورده 2 سال ...

اتفاق نظر برای پایان 
یک ادعای بی اساس

اطلاعیه
مراسم چهلمین روز 

درگذشت والده محترمه

 ابوالفضل شریفی 
)دبیر شورای مبارزه با مواد مخدر 

استان قم( عصر امروز برگزار می شود. 
صفحه آخر

جناب آقای

دکتر حسین انتظامی
معاونت محترم مطبوعاتی 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی

ضایعه  درگذشت
 برادر گرامیتان را به شما 
و خانواده محترم تسلیت 
گفته و برای آن مرحوم 

علو درجات و برای 
بازماندگان صبر از 
درگاه ایزد متعال 

مسئلت داریم.

رئیس جمهور در گفت و گوی زنده با مردم:

2
2

روزنامه

8

دی ماه تحریم ها برداشته می شود

7
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اتفاق نظر برای پایان 
یک ادعای بی اساس

نکته بسیار عجیبی در بستر تحولات سیاسی داخلی 
ایران وجود دارد که از درک چرائی آن ناتوانم،اما پاسخی برای 
چرائی آن ندارم!. امروز همه کسانی که خواهان بسته شدن 
پرونده اتمی ایران هستند اتفاق نظر دارند فرآیند و فرآورده 2 

سال مذاکرات از جنس سخت میان دیپلمات های زبده ایرانی و همتایان بین المللی شان 
، نه تنها یک موفقیت دیپلماتیکی برای طرفین بود بلکه مذاکرات اتمی ایران به سر فصلی 
در دیپلماسی مدرن تبدیل شد. نیویورک تایمز جولای گذشته یاد آور شد وقت،هزینه و 
دستور مذاکرات اتمی با ایران برای سیاست خارجی ایالات متحد از زمان جنگ دوم جهانی 
تا کنون بی سابقه بوده است.البته از همان ابتدا کاملا مشخص بود این موفقیت منحصر بفرد 
دشمنان زیادی خواهد داشت .نه تنها در عرصه جهانی از سوی برخی دولت ها که حتی در 
داخل ایران از سوی کسانی که ادیبات خاص سیاسی ایرانی ها آنان را دلواپس معرفی می 
کند و یا در داخل ایالات متحده که پرزیدنت اوباما آنها را جنگ طلبان بی منطق معرفی 
کرده است .کما بیش از سنگ اندازی های متعدد در مسیر راه دیپلمات های درگیر با 
پرونده اتمی ایران آگاه و از سرنوشت آنها مطلع هستید. در این میان بعضا اقدامات کنگره 
آمریکا به عنوان طرف سوم قضیه بیشتر مورد توجه قرار گرفته و می گیرد. چراکه نهاد 
قانون گذاری ایالات متحده مطابق قانون اساسی، بالقوه توانایی های حیرت آوری در مقابله 
با اقدامات قوه مجریه در اختیاردارد. هر چند قدرت بی نظیر ریاست جمهوری به عنوان 
مسئول تصمیمات و اداره کشور نقطه متعادل کننده این توانایی و حتی خنثی کننده آن 
است. مانند برخوردی که آقای اوباما با مخالفان قسم خورده خود در پرونده اتمی ایران کرد. 
اما به هرحال کارشکنی آنان اثر روانی و موضعی خود را خواهد گذاشت.یکی از این اقدامات 
جدید مصوبه مجلس نمایندگان علیه تروریسم است که پس از وقایع تروریستی پاریس به 
تصویب رسید .به قول روزنامه بریتانیایی گاردین این مصوبه مصداق حکایت شیرین ایرانی 
هاست که " در بلخ آهنگری گناهی کرد و در شوشتر گردن مسگری را زدند".این طرح با 
407 رای در مقابل 19 رای تصویب شد و پیش از آن که رسمیت یابد، باید در مجلس سنا 
هم تصویب شود و به امضای رئیس جمهور برسد.براساس این طرح شهروندان 38 کشور 
دارای وضعیت لغو ویزا با آمریکا که بعد از یک مارس 2011 به سوریه، عراق، ایران و سودان 

سفر کرده باشند نمی توانند بدون ویزا به آمریکا بروند.
هنوز مشخص نیست این مصوبه در مجلس سنا آیا رای می آورد یا خیر ؟ و رئیس 
جمهورآن را امضا و ابلاغ می کند؟. اما در میان پاره ایی محافل سیاسی نزدیک به کاخ سفید 
و نیز اردوگاه دمکرات ها گفته اند تلاش هایی در جریان است که روح حاکم بر این مصوبه 
خیلی تغییر نکند اما در مصادیق آن تغییراتی ایجاد شود. به چند دلیل:1- کشور های 
اروپایی این مصوبه را تبعیض آمیز و به ضرر شهروندان و فعالان اقتصادی خود می دانند که 
پس از لغو تحریم ها مترصد همکاری با ایران هستند.2- چرا ایران؟ در حالی که این کشور 
بهترین همکاری با جامعه بین المللی در برنامه هسته ایی خود داشته و در بحث میارزه با 
تروریسم جدی ست .ضمن آنکه چنین مصوبه ایی می تواند در تعارض با روح توافق اتمی 
تفسیر شود. )دلواپسان در ایران روی این قسمت حساب ویژ ه ایی باز کرده اند(3- بسیاری از 
کانون های مدافع حقوق بشر و رفع تبعیض مانند اتحادیه آزادی های مدنی آمریکاو کمیته 
آمریکایی- عربی ضد تبعیض نژادی، تقسیم بندی افراد بر اساس محل تولد شان را مصداق 

نقض حقوق بشر خوانده اند.
حال تا آن زمان باید صبر کرد و دید مخالفان مستقر در ایالات متحده اقدامات دیگری 
برای به شکست کشاندن برجام به عمل خواهند آورد. اما سوال این است چرا در داخل 
بسیاری از مخالفان توافق هسته ایی از آنچه در مجالس قانونگذاری آمریکا در جریان است 
ابراز خوشحالی می کنند؟ آنها اگر در داخل نتوانستند مانعی بر سرراه این توافق و موفقیت 
دیپلماسی آقای روحانی و تیم سیاست خارجی او ایجاد کنند،آیا منطقی ست از اقدام ضد 
ایرانی و ضد صلح و توافق تند رو ها درایالات متحده ابراز خوشحالی کنند؟ آیا این با روح 
وطن پرستی، مصالح کشور و کلیت نظام همخوانی دارد؟ یافتن و پیگیری آرزو های برباد 
رفته در داخل آنهم در اردوگاه دشمن با کدام معیار اخلاقی سازگاری دارد؟ امید داشتن 
به اینکه این مصوبه غیر منطقی اجرایی شود و تبعاتی به دنبال داشته باشد که آرزوی آنها 
را برآورده کند! آنان را در برابر وجدان شخصی و تاریخی شان آسوده خواهد گذاشت؟. 
نمیدانم! اما به یک نکته بس مهم اعتقاد دارم. دیری نخواهد پایید که تاریخ ایران از سر 
انصاف و وجدان در باره کسانی که سایه جنگ ، نابرابری و تحریم های ظالمانه را از سر 
ملت ایران کنار زدند قضاوتی بزرگ خواهد کرد.اما در باره مخالفانی از این دست چگونه 

قضاوت خواهد کرد؟

علی اکبر  صالحی: 

تمام منویات رهبری 
در پرونده هسته ای منظور شد

 رییس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه بعد از 13سال پرونده ساختگی هسته ای کشور 
در آژانس بین المللی انرژی اتمی بسته شد گفت: تمام منویات رهبری که بر اساس حفظ 

عزت و اقتدار حاکمیت ملی بود منظور شد.

علی اکبر صالحی روز چهارشنبه با حضور در دانشکده خبر در جمع مدیران و دانشجویان 
این دانشگاه و مدیرعامل ایرنا افزود: علت اینکه می گوییم ساختگی، در واقع اینطور نیست 
که از باب ایرانی بودن باشد بلکه در چالشی که بین ایران و طرف مقابل ایجاد شده بود آنها 

فکر کردند از طریق پرونده ساختگی هسته ای بتوانند فشار بیاورند.
وی ادامه داد: پرونده های دیگری همچون دموکراسی، حقوق بشر و تروریسم را می 

توانستند باز کنند اما آنها فکر می کردند از این طریق می توانند طومار کشور را بپیچند.
صالحی اظهار داشت: زمانی که نماینده کشور در شورای حکام بودم مصادف بود با زمان 

حمله به عراق، چرا که آنها کره، ایران و عراق را محور شرارت اعلام کرده بودند.
رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: در اولین جلسه شورای حکام موضوع محور شرارت 
ایران مطرح گردید که خوشبختانه به نتیجه نرسید و با توجه به اینکه ایران بعد از پیروزی 

انقلاب برای اولین بار عضو شورای حکام شده بود، در این موضوع اثرگذار بود.
صالحی افزود: در پایان آن جلسه پس از اینکه یکی از خبرنگاران پرسید احساس شما 
از این پیروزی چیست پاسخ مورد نظر به آن داده شد ولی خبرنگار دیگری از فرانس پرس 
به من گفت: شما به داخل چاله ای افتاده اید که حالاحالاها درنخواهید آمد ولی من 
به وی گفتم به لطف الهی و همت ملت نه در چاه خواهیم افتاد بلکه پیروزمندانه خارج 

خواهیم شد.
وی اضافه کرد: روز با این مختصر بیان از مسیر تحول هسته ای خوشحال هستم که 
خدمت شما خبرنگاران رسیده ام که از دیروز صفحه جدیدی برای کشور در همه زمینه 

ها باز شده است.
معاون رئیس جمهور اظهار داشت: ایران با 12 سال مقاومت و البته با بیان منسجم به 
پیروزی رسید و جا دارد به سهم خودم از تمام کسانی که در پروژه پیچیده ، دستی در حل 

و فصل آن داشتند تشکر کنم.
صالحی خاطرنشان کرد: از زمان دکتر روحانی که دبیر شورای عالی امنیت ملی بودند و 
چه در دوران لاریجانی، جلیلی، شمخانی و دکتر ظریف همگی همت کرده اند و هر کدام 

خشتی روی خشت گذاشتند.
وی افزود: اینکه می بینیم در این دوره اخیر گفت وگو ، با اقتدار و عزتمندی از چالش 
خارج شد یقین بدانیم روی شانه دیگران ایستاده بودیم که قبل از ما به اندازه خود زحمت 

کشیده بودند.
صالحی با اشاره به اینکه نقد، انتقاد و تخریب در همه جای دنیا رواج دارد اظهار داشت: 
این موضوعات در جای خود اشکال ندارد ولی واقعیت این است که بنده کسی هستم که از 

ب بسم الله مساله هسته ای حضور داشته ام.
رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: الحمدالله امروز در کوچه و خیابان همه مردم با 
سانتریفیوژ و سو آشنایی دارند و انسان باید در پرداختن به موضوعات علمی محتاط 

باشد.
صالحی گفت: با این همت ها و هوشیاری و هوشمندی که انجام شد خوشبختانه 
پیروزمندانه از پرونده ساختگی هسته ای خارج شدیم و در این غوغای پرچالش هر کسی 
نقش خود را بازی کرد و از دربان در تا مسوولین نظام هر کدام در این مساله مسوولیت 

داشتند.
وی افزود: در جریان پرونده هسته ای، رهبری تذکراتی می دادند که گاهی در افکار 
عمومی و برداشت های بین المللی تفسیرهای مختلف از آن صورت می گرفت که تذکر 
ایشان از جنس تذکر به مذاکره کنندگان داخلی و از جنس اخطار به طرف مقابل بود تا 
حواسش را جمع کند و بداند که پشت مذاکره کنندگان خالی نیست و از خطوط تعیین 

شده جلوتر نیایند و تیم مذاکره نیز از این تذکرات استفاده کرد.
رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: در تبیین نقشه راه با آژانس ، شورای عالی امنیت 
ملی ، وزارت دفاع، وزارت امور خارجه، و سازمان انرژی اتمی نقشه راهی تدوین کردند که 
تمامی منویات رهبری در چگونگی بازرسی های آژانس از ایران و پارچین و مصاحبه با 

دانشمندان لحاظ گردید.

سرمقاله

خبر

متین  مسلم

اخبار
:PMD پیام تبریک آیت الله هاشمی به روحانی به مناسبت بسته شدن پرونده

فتح المبین از طریق صلح حدیبیه بدست آمد
آیت الله هاشمی رفسنجانی در پیامی به رئیس جمهور محترم، جناب آقای دکتر 
روحانی، بسته شدن پرونده موسوم به پی.ام.دی و ابطال 12 قطعنامه علیه ایران اسلامی را 

به ملت شریف ایران، رهبر معظم و مجموعه دولت و مسؤولان کشور تبریک گفت.

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام از جهات فراوانی این پرونده را، شبیه تصویب 
قطعنامه 598 در سازمان ملل دانست.  متن کامل پیام به شرح ذیل است: پایان افتخارآمیز 
اتهامات واهی 13 ساله در پرونده فعالیت های هسته ای ایران اسلامی، نقطه آغاز راه و 
افُقی جدید است که مقدمات آن را ملت هوشیار ایران در »حماسه سیاسی« انتخابات 
سال 1392 ریاست جمهوری و انتخاب مشی اعتدال فراهم کرده بودند. با تبریک پیروزی 
شیرین رأی شورای حکام برای بسته شدن پرونده موسوم به پی.ام.دی و ابطال 12 قطعنامه 
علیه ایران اسلامی، به ملت شریف ایران، رهبر معظم و مجموعه دولت و مسؤولان کشور، 
که از جهات فراوانی شبیه تصویب قطعنامه 598 در سازمان ملل است، امیدوارم با تداوم 
تدبیر خردمندانه و گسترش دامنه سیاست تنش زدایی و تقویت روابط جمهوری اسلامی 
براساس سه اصل »حکمت، عزت و مصلحت« ایران اسلامی به جایگاه شایسته خویش در 
نظام بین المللی برسد و مردم عزیز شیرینی پاداش سال ها تحمل تحریم های ظالمانه را 
با حرکت کشور در مسیر توسعه و پیشرفت بچشند و این پیروزی ملی و بین المللی، بیدار 
باشی سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی به کسانی باشد که به جای همنوایی با مردم 
در قرائت پیام صلح و دوستی و گفت وگو و تبادل فکر و اندیشه، بر طبل جنگ و خشونت 
می کوبند، در حالی که تجربه تاریخی اسلام می  گوید، یکی از مهمترین فتوحات پیامبر اکرم 

)ص( که در قرآن فتح المبین توصیف شده، از طریق صلح حدیبیه به دست آمده است.

علی لاریجانی در همایش تجلیل از داوطلبان جمعیت هلال احمر قم:

سال های شرارت غربی ها پایان یافت
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به پرونده PMD اظهار کرد: بعد از گذشت مدت 
زمان طولانی، با گزارش مدیرکل آژانس این پرونده پایان یافته و مشخص شد که ایران به 

دنبال دستیابی به سلاح هسته ای نبوده است.

علی لاریجانی عصر دیروز در همایش تجلیل از داوطلبان جمعیت هلال احمر قم که 
در سالن همایش های شهرداری قم برگزار شد عبور از مصوبه شورای حکام را مشابه گذر 
کردن از یک گردنه سخت دانست و بیان کرد: این پیروزی خاتمه ای بر شرارت 10 ساله 

غربی ها بود. 
وی در ادامه با بیان اینکه به ماجرای PMD که موجب ماجراجویی غربی ها علیه ایران 
بود پایان یافت، بیان کرد: غربی ها با گزارش های دروغ این مسئله را دنبال می کردند که 
ایران در پرونده هسته ای به دنبال تولید سلاح است و بعد از گذشت مدت زمان طولانی با 
گزارش مدیرکل آژانس این پرونده پایان یافته و مشخص شد که ایران به دنبال دستیابی 

به سلاح هسته ای نبوده است.

مشارکت حداقلی موفقیت رادیکالها را درپی دارد

شرط پیروزی اعتدالیون در انتخابات
رئیس سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران با اظهارامیدواری نسبت به مشارکت 
حداکثری مردم در انتخابات پیش رو، چنین مشارکتی را به عنوان پیروزی گفتمان اعتدال 

که گفتمانی ملی شمرده می شود، قلمداد کرد.
سید رضا صالحی امیری ارزیابی اش از انتخابات پیش رو و همچنین ترکیب احتمالی 
مجلس آینده را اینگونه بیان کرد: در راستای برگزاری انتخابات باید به 2 نکته کلیدی توجه 
کنیم که نکته اول سلامت انتخابات است. وی ادامه داد: سلامت انتخابات در مرحله نخست 

به معنای دیده شدن رأی، خواندن و شمارش صحیح آراء است.
رئیس سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران تصریح کرد: نکته مهم دیگری که در آستانه 

انتخابات باید مورد توجه قرار بگیرد، مشارکت حداکثری مردم در این عرصه است.
وی اظهار کرد: بنده اعتقاد دارم مشارکت حداکثری مردم به معنای پیروزی گفتمان 
اعتدال و مشارکت حداقل به معنای موفقیت رادیکالیسم خواهد بود؛ بنابراین از این منظر 

تمامی رسانه ها باید برای مشارکت حداکثر تلاش کنند.
وی خاطرنشان کرد: در روند مشارکت حداکثری، گفتمان اعتدال که گفتمان ملی 
شمرده می شود، پیروز خواهد شد و در صورتی که خدای ناکرده با مشارکت حداقلی روبه 

رو شویم، امکان ظهور مجدد رادیکالیسم در ایران وجود دارد.

محمد جواد فاضل لنکرانی:

کاندیدای خبرگان نمی شوم
مدرس حوزه علمیه قم گفت: تاکنون بنای من بر عدم حضور در انتخابات مجلس 

خبرگان رهبری است.
آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی در پاسخ به سوالی در مورد حضور در انتخابات 
مجلس خبرگان رهبری، اظهار کرد: فکر می کنم توفیق حضور در خبرگان را نداشته باشم.

این مدرس حوزه علمیه قم افزود: خبرگان جایگاهی کلیدی و اولی در نظام جمهوری 
اسلامی دارد و چهره های اصیل و انقلابی که حقیقت انقلاب، افکار امام و مواضع رهبری را 
باور دارند باید در آن حضور پیدا کنند. آیت الله فاضل لنکرانی تأکید کرد: هرچقدر خبرگان 
قوی تری داشته بایم برای استحکام نظام موثر است. وی گفت: تاکنون بنای من بر عدم 

حضور است و بعید می دانم راضی شوم که در این جایگاه حاضر شوم.
این استاد حوزه در مورد دعوت گروه های مختلف برای حضورش در انتخابات مجلس 
خبرگان رهبری، خاطر نشان کرد: همه گروه ها از بنده دعوت کرده اند که در این انتخابات 

حضور پیدا کنم، اما من توفیقی در این زمینه  ندارم.

نماینده مردم تهران در مجلس:

انتخابات خبرگان جای مانور سیاسی نیست
نماینده مردم تهران در مجلس با بیان این که در مورد انتخابات خبرگان خیلی نباید 
حساسیت به خرج دهیم، گفت: کارکرد خبرگان مشخص است و خیلی جای مانور سیاسی 

نیست .
حسین مظفر در ارزیابی خود از حضور شخصیت هایی مانند حجت الاسلام سید حسن 
خمینی و آیت الله موسوی بجنوردی برای انتخابات مجلس خبرگان اظهار کرد: هر فردی 
که این توانایی را در خود احساس می کند و دل در گرو نظام و انقلاب دارد و می تواند موثر 
باشد به نظرم باید حضور پیدا کند و طبعا شور و نشاط انتخاباتی در این صورت زیاد می شود.

معاون نظارت مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: در مساله خبرگان نباید خیلی 
حساسیت به خرج دهیم زیرا کلان افرادی که حضور پیدا می کنند و این که چه مقاصدی 
دارند مشخص است و چون کارکرد خبرگان مشخص است خیلی جای مانور سیاسی 

نیست که هر کسی به هر قیمتی بخواهد در آن حضور پیدا کند.
وی همچنین تاکید کرد: بنابراین هم شورای نگهبان باید سعه صدر داشته باشد و 
هم کاندیداها باید بدانند چه وظیفه ای دارند که مهم ترین آن ثبات و آرامش جامعه برای 

سربلندی نظام است.
مظفر درباره نحوه حضور اصلاح طلبان در انتخابات پیش رو نیز اظهار کرد: طبیعی 
است که اصلاح طلبان در این دوره از انتخابات حضور خواهند داشت زیرا نتیجه و ثمرات 
حضورشان در انتخابات گذشته را دیده اند و همین باعث شده تا رغبت بیشتری پیدا کنند.

نماینده مردم تهران در مجلس با بیان این که عقلانی است هر کسی بیش تر حضور 
داشته باشد، بیش تر می تواند در این عرصه نقش آفرین باشد، گفت: برخی شخصیت ها 
هستند که در گروه های مختلف حامیانی دارند و مورد اعتماد هستند و در نتیجه حضور 

هر کدام از این ها در انتخابات برای رونق انتخاباتی مفید است.
این نماینده مجلس همچنین در ارزیابی خود از فعالیت های انتخاباتی اصولگرایان نیز 
اظهار کرد: در مورد اصول گرایان هم به نظر می رسد اگر تفرقه و تشتت داشته باشند طبعا 

نمی توانند موفق باشند.

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، 
کاملا  موشک  یک  را  »عماد«  موشک 
متعارف توصیف کرد و گفت: امروز به نقطه 
ای رسیده ایم که دنیا پذیرفته جمهوری 

اسلامی ایران یک کشور هسته ای است.
سردار سرتیپ پاسدار حسین دهقان در 
جشنواره پژوهش و فناوری دانشگاه صنعتی 
مالک اشتر افزود: امروز دنیا شاهد است که 
با مقاومت و ایستادگی ملت ایران، یکی از 
علیه  سلطه  نظام  های  توطئه  بزرگترین 
جمهوری اسلامی ایران شکست خورد و 
حقانیت دولت و ملت ایران به رغم شیطنت 

های فراوان برای جهانیان به اثبات رسید.
وی با بیان اینکه نظام سلطه هیچگونه 
تمایلی نسبت به دستیابی جمهوری اسلامی 
به توسعه روزافزون و سطوح عالی پیشرفت 
واقتدار ندارد، گفت: در این مسیر، از تمامی 
ظرفیت ها و امکانات خود بهره گرفته اند 
پیشرفت  مسیر  در  مانع  ایجاد  ضمن  تا 
جمهوری اسلامی ایران، حرکت کشور را 
برای رسیدن به قله های تعالی، متوقف یا 
کند کنند. سردار دهقان با بیان اینکه در 
میدان نبرد، هر کدام از طرفین اگر میدان 
مانور را با دقت شناسایی و ارزیابی و سطوح 
بالاتر دانش، فناوری و توسعه را در اختیار 
بگیرند، به همان میزان، میدان عمل رقیبان 
یا دشمنان را محدود خواهند کرد، افزود: می 
خواهیم به این نقطه برسیم و در مسیری 
حرکت کنیم که دیگران نتوانند به دلیل 
نیاز ما، ایده ها و خواسته های خود را به ما 
تحمیل کنند، یعنی به موضع انتخاب برسیم 

و در یک نقطه تعامل قرار بگیریم.
در بخش دفاع همواره 

درصدد حرکت به جلو هستیم
وزیر دفاع تصریح کرد: کسی می تواند 
معامله کند که چیزی در اختیار داشته باشد، 
کسی می تواند با دیگران تعامل داشته باشد 
که قدرت بده بستان داشته باشد. در بخش 
دفاع همواره این مهم را وجهه همت خود 
قرار داده ایم که باید در حوزه ها و عرصه 
هایی به سمت جلو حرکت کنیم که دشمن 
درصدد است ما را در همان جا محدود کند.

سردار دهقان افزود: جمهوری اسلامی 
صنایع  های  بخش  از  بسیاری  در  ایران 
نقطه رسیده که صاحبان  این  به  دفاعی 
صنایع پیشرفته دنیا با مشاهده پیشرفت 
پیشنهاد  فورا  کشور،  کننده  خیره  های 
همکاری می دهند یا به این توانمندی های 

ارزشمند اقرار می کنند در حالیکه آنها چند 
سال گذشته، هیچگاه تصور نمی کردند 
که این وضعیت در مجموعه صنایع دفاعی 
ایران وجود داشته باشد. وزیر دفاع گفت: به 
میزانی که ظرفیت ها و توانمندی های خود 
را بالا می بریم، قدرت چانه زنی ما نیز بالا 
خواهد رفت و در این صورت است که می 
توانیم بنشینیم، مذاکره کنیم، حرف بزنیم 
و قدرت مانور داشته باشیم. سردار دهقان 
تصریح کرد: در موضوع هسته ای نیز همین 
حالت در کشور شکل گرفت، دنیا حاضر نبود 
کمترین دانش و کمکی را در این موضوع 
در اختیار جمهوری اسلامی ایران قرار دهد 
و همواره اگر تصور می کرد فردی، موسسه 
ای، سازمانی در سطح داخلی یا بیرونی در 
این زمینه فعالیتی می کند، آنها را با انواع 
تهدیدها و محدودیت ها مواجه می کردند 
زیرا نمی خواستند که به این جایگاه برجسته 
افزود:  دهقان  سردار  کنیم.  پیدا  دست 
توانمندی های جمهوری اسلامی ایران در 
انرژی صلح آمیز هسته ای موجب شد که 
واقعیت هسته ای کشور را بپذیرند، البته 
آنها هیچ گاه مایل به اینکه ما را به عنوان 
یک کشور هسته ای بپذیرند، نبودند. وزیر 
دفاع گفت: اصل بر این بود که این توان از 
ما گرفته شود و همه آنچه در این زمینه به 
دست آوردیم را از دست ما بگیرند. آنها حتی 
جنایت بارترین کار یعنی ترور دانشمندان 
را انجام دادند، اما جمهوری اسلامی ایران 
موفق شد این دانش و فناوری را بومی و در 
داخل توسعه و به پایه ای برساند که بصورت 
درون زا هر روز توسعه پیدا می کند. سردار 
دهقان افزود: امروز ملت ما با سربلندی تمام 
می گوید، آنچه مسئولان آنها ادعا کردند 
رهبر  اگر  دارد،  وجود  که  است  حقیقتی 
عظیم الشان انقلاب اسلامی فتوا می دهند 
که به سمت سلاح هسته ای نمی رویم، 
نرفته ایم. وزیر دفاع تصریح کرد: بالاخره 
شورای حکام سازمان انرژی اتمی به اتفاق 
آرا قطعنامه ای را صادر و اعلام کرد که ایران 
اسلامی هیچگونه انحراف در فعالیت هسته 
ای نداشته است و هیچ فعالیت اعلام نشده 
ای نیز در ایران وجود ندارد. سردار دهقان 
گفت: در عین حال بعضی در داخل و عده 
ای در بیرون مطرح می کنند که با توجه 
به اینکه جمهوری اسلامی ایران برجام را 
پذیرفته، پس محدودیت هایی را در فعالیت 
های نظامی نظیر موشکی، تست ها، عملیات 

ها و مانورها پذیرفته است اما نشان دادیم 
به رغم برخی محدودیت ها در قطعنامه 
تحقیقاتی،  های  فعالیت  مسیر   ،2231
پژوهشی، توسعه ای و تولیدی را با همه 

تست ها و همه ابعادش انجام می دهیم.
سخت ترین مذاکرات را

 طی دو سال گذشته انجام دادیم
وزیر دفاع افزود: جمهوری اسلامی ایران 
در این دو سال سخت ترین مذاکرات را در 
جنبه حقوقی و سیاسی و فنی انجام داد و 
نظام سلطه با اتکا به عکس های ماهواره ای، 
سیستم های جاسوسی و سناریو پردازی 
درصدد پرونده سازی علیه کشور بودند تا ایران 
و ملت ایران را به عنوان تهدید صلح و امنیت 
جهانی در افکار عمومی جهان معرفی کنند و 
به اتکای آن شدیدترین و ظالمانه ترین تحریم 
ها و محدودیت را علیه ما اعمال کنند. اما ملت 
ایران و دانشمندان و متخصصان کشور در این 
مسیر، با مقاومت بی نظیر خود مسیر ترقی 
و پیشرفت را طی کرد و برای برداشتن این 

محدودیت ها وارد مذاکره شد.
دنیا ایران هسته ای را پذیرفته است

سردار دهقان با بیان اینکه امروز به نقطه 
ای رسیده ایم که دنیا پذیرفته که ما یک 
کشور هسته ای هستیم، در بازار جهانی هسته 
ای به عنوان یک عضو فعال می توانیم حضور 
داشته باشیم و در چرخه دریافت مواد، غنی 
سازی و فروش آنها رسما قرار بگیریم، گفت: 
آنهایی که نمی خواستند بپذیرند که ایران 
اساسا قابلیت هسته ای داشته باشد، امروز 
کشور را در باشگاه هسته ای جهان پذیرفته 
اند که می تواند مواد دریافت کند، غنی سازی 
کند و در بانک جهانی سوخت هسته ای آن را 
به فروش برساند و حتی خریدار آب سنگین 
تولیدی را از ما دارند. علاوه بر این همه قابلیت 
های خود را حفظ کرده ایم و تحقیقات و 
توسعه را بدون محدودیت انجام می دهیم. 
وزیر دفاع تصریح کرد: مهمتر از همه آمریکا 
و کشورهای معاند با جمهوری اسلامی ایران 
باید یک سئوال را جواب بدهند، به چه دلیل 
مستند و با کدام سند یا مدرکی، 10 سال، 
دوازده سال ملت ایران را تحت فشار قرار داده 
اند و امروز اثبات شد ضمن اینکه جمهوری 
اسلامی ایران انحرافی در فعالیت های هسته 
ای خود ندارد بلکه فعالیت اعلام شده ای 
خارج از چارچوب آژانس نیز ندارد و مدیر کل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی اعلام می کند 
قبل از سال 2003 برخی مطالعات نظری 

انجام شده و در دوره های بعدی هیچ سند و 
مدرک معتبری که حاکی از انحراف از فعالیت 

های ایران باشد وجود ندارد.
موشک عماد کاملا متعارف است

سردار دهقان با بیان اینکه موشک عماد 
خاطر  است،  متعارف  کاملًا  موشک  یک 
نشان کرد: در اوج فشار و جوسازی که آنها 
به راه انداختنه بودند، آزمایش موشک عماد 
را انجام دادیم و برد و وضعیت آن را اعلام 
کردیم. هدف ما از انجام این آزمایش این بود 
که می خواستیم یک چیز را به دنیا بگوییم 
که جمهوری اسلامی ایران بر مبنای منافع 
ملی خود عمل می کند و هیچکس و هیچ 
قدرتی در هیچ جای عالم نمی تواند برای 
ملت و کشور ما تعیین تکلیف کند و هیچ 
محدودیتی را در این قضیه نخواهد پذیرفت.

وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
روز یکشنبه 19 مهر 1394 موشک دوربرد 
»عماد« نسل جدید موشک های بالستیک 

زمین به زمین را با موفقیت آزمایش کرد.
دفاع را حق مسلم خود می دانیم

برجام  که  اولی  روز  از  داد:  ادامه  وی 
پذیرفته شد تا امروز حتی یک لحظه، یک 
روز، یک ساعت، نه تنها آزمایشات مختلف 
ما عقب نیافتاده، نه تنها رزمایش ها، کارهای 
تولیدی و پژوهشی را محدود نکردیم، بلکه 
ابایی از اعلام آن نیز نداشتیم، زیرا دفاع را 
حق مسلم و پذیرفته شده خود می دانیم و 
برای دفاع از کشور هرگونه سلاح و تجهیزات 
متعارف را که لازم باشد طراحی، تولید و 
عملیاتی خواهیم کرد. وزیر دفاع گفت: البته 
این همه توفیقات حاصل نمی شد مگر با 
لطف حضرت باری تعالی و توجهات حضرت 
و  عزیز  امام  مطهر  ارواح  عصر)عج(،  ولی 
شهدای گرانقدر و هدایت های مقام معظم 
رهبری و ایستادگی ملت عزیز و مقاوم ایران 
و نیز عناصر قدرتی که در سطح ملی ایجاد 
شده است که ما را در جایگاهی در عالم قرار 
داد که همه قدرتمندان با این کیفیت عقب 
نشینی کنند و در مذاکراتی سخت، حقوق 
ملت خود را استیفا کنیم و اجازه ندهیم 
حقوق ملت ایران تضییع شود و امروز دنیا 
شاهد است که با مقاومت و ایستادگی ملت 
ایران یکی از بزرگترین توطئه های نظام 
سلطه علیه جمهوری اسلامی ایران شکست 
خورد و حقانیت دولت و ملت ایران به رغم 
شیطنت های فراوان برای جهانیان به اثبات 

رسید.

 شمارش معکوس برای حضور، تایید و پیروزی داوطلبان در انتخابات مجلس خبرگان 
رهبری و شورای اسلامی بنا به اعلام وزارت کشور از امروز بیست و ششمین روز از آذر ماه 

آغاز می شود.
دولت تدبیر و امید برگزاری اولین انتخابات سراسری در کشور را در حالی تجربه می کند 
که دو انتخابات مهم را در یک روز پیش روی خود خواهد داشت به همین منظور با توجه به 
اهمیت انتخابات و تعیین 290 نفر نماینده مجلس و 88 نفرعضو خبرگان رهبری، مسئولان 
مربوطه وزارت کشور و شورای نگهبان از ماه ها پیش با همکاری و مساعدت در صدد پیش 

بردن اهداف انتخاباتی در کشور بودند.
پنجشنبه؛ زمان ثبت نام نامزدهای مجلس خبرگان

با توجه به نام نویسی داوطلبان مجلس خبرگان رهبری از روز 2۶ آذرماه در فرمانداری های 
سراسر کشور، تاکنون 70 درصد هیات های اجرایی این انتخابات در حوزه های انتخابیه اصلی و 
فرعی تشکیل و برای بررسی و تایید به هیات نظارت شهرستان ها معرفی شده اند که براساس 
جدول زمان، تشکیل هیات ها از روز )شنبه( در حوزه های انتخابیه اصلی و فرعی آغاز و تا امروز 

بیست و پنجم آذر ماه هم ادامه دارد.
هیات اداری حوزه های انتخابیه 30 نفر را به عنوان اعضای هیات اجرایی انتخاب و به هیات 

نظارت شهرستان معرفی می شوند تا پس از بررسی و اعلام نظر، فعالیت خود را آغاز کنند.
شنبه زمان نامزدهای انتخابات مجلس

اما در کنار این فعالیت هاٰ هیات های اجرایی انتحابات مجلس هم باید فعالیت خود را از 28 
آذر آغاز کنند. بر همین اساس هیات های اجرایی پس از پایان مهلت ثبت نام ظرف یک دوره 
زمانی 10 روزه صلاحیت داوطلبان را بر اساس استعلامات مراجع چهارگانه مجلس در قانون 

)نیروی انتظامی، قوه قضاییه، وزارت اطلاعات و سازمان ثبت احوال( انجام می دهند.
پنجم اسفند، پایان بررسی صلاحیت ها

پس از بررسی صلاحیت داوطلبان در هیات های اجرایی، بررسی صلاحیت داوطلبان در 

هیات های نظارت و پس از آن در شورای نگهبان انجام خواهد شد که این روند تا پنجم اسفند 
ماه ادامه خواهد داشت.

افراد 1۸ سال تمام، مجاز به شرکت به انتخابات
بر اساس اعلام رسمی محمد حسین مقیمی رئیس ستاد برگزاری انتخابات کشور افرادی 
که هفتم اسفند ماه سال جاری 18 سال آن ها به اتمام برسد مجاز به شرکت در انتخابات 

مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری هستند.
یک سوم انتخابات الکترونیکی برگزار می شود

در مهم ترین نتیجه بدست آمده در رایزنی های چند ماهه شیوه اخذ رای به صورت 
الکترونیکی در سراسر کشور بوده که مسئولان وزارت کشور امیدوارند از طریق آموزش های 
لازم از طریق رسانه ملی انتخاباتی بدون نقص برگزار کنند و بر اساس آخرین اخبار نهایی، 
شیوه برگزاری انتخابات در سال جاری که به صورت الکترونیک انجام می شود، یک سوم از آرای 

مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری را در برمی گیرد.
انتخابات همزمان برگزار می شود

پنجمین انتخابات مجلس خبرگان رهبری و دهمین دور انتخابات مجلس شورای اسلامی 
که به طورهمزمان هفتم اسفند ماه برگزار می شود، این شیوه الکترونیکی را در حالی تجربه 
می کند که در انتخابات مجلس نهم در سال90 اخذ رای الکترونیکی در 14 حوزه انتخابیه 

برگزار شده و نتایج آن هم موفقیت آمیز بوده است.
تهیه سخت افزار و نرم افزار انتخاباتی

با توجه به برنامه ریزی های انجام شده در وزارت کشور، علاوه بر تهیه سخت افزار و نرم 
افزار لازم و کار شناسان فنی ستاد انتخابات هم اکنون در حال رفع برخی اشکالات و نواقص 
فنی هستند که پس از آماده شدن این نرم افزار به تایید شورای نگهبان خواهد رسید و باید 
تا دو هفته آینده حوزه های انتخاباتی که آرای آنها به شیوه الکترونیک برگزار می شود نیز به 

تایید این شورا برسند.

 وزیر دفاع:

دنیا ایران هسته ای را پذیرفته است

جزییاتی از روند برگزاری انتخابات مجلس خبرگان و شورا 

آغاز شمارش معکوس برای انتخابات

 رییس جمهوری با اشاره به بسته شدن 
مسایل معروف به پی .ام.دی در آژانس بین 
المللی انرژی اتمی تصریح کرد که به این ترتیب 
زمینه برای اجرایی شدن برجام آماده شد و با 
لغو تحریمها در دیماه ، یکی از وعده های دولت 

یازدهم به مردم عملیاتی خواهد شد. 
دکتر حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
روحانی روز چهارشنبه در گفت و گوی زنده 
تلویزیونی با مردم در خصوص بسته شدن پی . ام 
. دی و روند اجرای برجام، ضمن تبریک ایام ماه 
ربیع الاول و میلاد پیامبر عظیم الشأن اسلام)ص( 
و دستیابی به موفقیت های پیاپی در صحنه های 
مهم داخلی و بین المللی به ملت بزرگ ایران، 
گفت: روز گذشته یکی از مراحل موفقیت ملت 

ایران در صحنه مسایل سیاسی و بین المللی متبلور و ظاهر شد.
رییس جمهوری اظهارداشت:نزدیک به 14 سال اتهامات 
فراوانی از طرف گروهک های تروریستی، سازمان های اطلاعاتی 
و قدرت های بزرگ غربی علیه جمهوری اسلامی ایران طرح 
می شد مبنی بر اینکه ایران در یک نقطه ای غنی سازی کرده 
و به صورت مخفیانه  نسبت به ساخت بمب اتمی اقدام کرده 
و اطلاعات شفاف و لازم را به سازمان بین المللی مسئول 
یعنی آژانس ارایه نمی کند و بر مبنای همین اتهامات واهی 
نیز  قطعنامه های فراوانی علیه  ایران اسلامی در شورای حکام 
آژانس و همچنین در شورای امنیت سازمان ملل تصویب شد.

دکتر روحانی با بیان اینکه موفقیت اخیر ملت ایران تنها 
یک موفقیت حقوقی یا فنی نبوده است، خاطرنشان کرد: 
این موفقیت نشان داد که این نظام هم با مردم خود و هم 
با جهانیان با صداقت سخن می گوید و به عهد خود وفادار 
است و اگر عهدنامه  و معاهده ای را امضاء و قبول کرده، به آن 

پایبند خواهد بود.
رییس جمهوری تاکید کرد: همه بحث ها از لحاظ حقوقی 
بر این مبنا بوده که آنها می خواستند بگویند ایران به معاهده 
منع گسترش تسلیحات اتمی )ان پی تی ( پایبند نبوده است.

رییس جمهوری با اشاره به بسته شدن پرونده پی ام دی 
در جلسه دیروز شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی 
تاکید کرد : پیروزی ملت ایران در بسته شدن پرونده پی ام دی 
یک موفقیت و پیروزی بزرگ اخلاقی ، سیاسی و حقوقی بود.

دکتر روحانی اظهار داشت: هم آژانس بین المللی انرژی 
اتمی به عنوان مرجع فنی و ارزیابی کننده فنی، حقوقی 
مسایل هسته ای  و هم شورای حکام آژانس به عنوان مرجع 
اعتراف کردند که  این مساله  به  آژانس  تصمیم گیری در 
جمهوری اسلامی ایران در طول سال های گذشته هیچ گاه 
از مسیر صلح آمیز، انحرافی پیدا نکرده و مشغول ساخت بمب 
هسته ای نبوده و همانطور که ایران بارها اعلام کرده، به تعهد 
مذهبی و اخلاقی مبنی بر اینکه در پی ساخت سلاح کشتار 
جمعی نیست ، همان که مقام معظم رهبری به عنوان یک 

فتوای مهم اعلام کردند، وفادار بوده است.
رییس جمهوری گفت: اینکه در نشست روز سه شنبه  
شورای حکام، نه تنها موضوع ابعاد مختلف نظامی برنامه 
هسته ای معروف به پی ام دی و یا مطالعات ادعایی خاتمه 
پیدا کرد که بعد از 2011 همواره مورد رسیدگی آژانس بود 
و می گفت این مسأله قابل حل و فصل نیست،  بلکه 12 
قطعنامه ای نیز که از سال 2003 تا 2012 در شورای حکام 

علیه جمهوری اسلامی ایران تصویب شده بود، لغو شد.
دکتر روحانی اضافه کرد: البته عملیاتی شدن لغو این 
قطعنامه ها در شورای حکام و ۶ قطعنامه شورای امنیت که در 
جلسه 29 تیرماه آن شورا لغو شدند، منوط  به اجرای تعهداتی 

است که ایران باید انجام دهد.
دکتر روحانی خاطرنشان کرد: به ملت بزرگ ایران، این 
توفیق را که آغازی خواهد بود، برای حرکت های بعدی، به 
عنوان یک موفقیت بزرگ بخاطر ایستادگی ، صبر، تحمل 
وحمایت شان و همچنین هدایت های مقام معظم رهبری 
و همه مسئولینی که در این راستا تلاش کردند،تبریک می 

گوییم.
رییس جمهوری با بیان اینکه مسئولین وزارت امور خارجه، 
سازمان انرژی اتمی و وزارت دفاع پشتیبانی نیروهای مسلح 
بار سنگین حل و فصل پی ام دی را بر دوش داشتند،  اظهار 
داشت: به ملت ایران عرض می کنم که حل و فصل این مسأله 
که از لحاظ حقوقی و فنی بسیار پیچیده بود، در سایه فضای 
تعامل، با دنیا به وجود آمد اگر مذاکرات هسته ای نبود اگر 
تفاهمات با 1+5 نبود و صرفا از طریق آژانس می خواست حل 
و فصل شود، بدون کمک 1+5 شاید مدت های طولانی این 

مسأله ادامه پیدا می کرد و حل و فصل نمی شد.
دکتر روحانی با اشاره به حل و فصل مسایل معروف به 
پی ام دی گفت: امروز یکی از موانع مهم برای اجرایی شدن 
برجام برداشته شد و زمینه برای اجرایی شدن آن آماده گردید. 
البته بعد از توافق 23 تیرماه امسال بین ایران و 1+5 اقدامات 
متعددی صورت گرفت که مهم ترین آنها مصوبه شورای 
امنیت ملل در قالب قطعنامه 2231 ، بیانیه اتحادیه اروپا و 

بیانیه اجرایی دولت آمریکا  بود. اقدامات بعدی از 
جمله حل و فصل مسأله پی ام دی نیز از جمله 
این اقدامات بود و در مجموع اینها راه را برای 
اینکه برجام اجرایی شود، مهیا و آماده کرده است.

رییس جمهوری خطاب به ملت ایران  گفت: 
امروز تقریبا راه برای اجرای برجام هموار شده ، 
گام های بزرگی طرف مقابل برداشته است، در 
برابر آن گام ها، گام هایی هم جمهوری اسلامی 
ایران برداشته است و گام های نهایی ظرف یکی 
دو هفته آینده برداشته خواهد شد و امیدواریم 
یکی دو گام دیگری که باید ظرف هفته جاری 
بردارد، به خوبی انجام بگیرد و  ما هم قدم هایی 
که باید برداریم ظرف دو هفته آینده برخواهیم 

داشت.
دکتر روحانی گفت: به ملت بزرگ ایران عرض می کنم که 

در دی ماه تحریم ها برداشته خواهد شد.
دکتر روحانی با بیان اینکه ان شاء الله یکی از وعده های دولت 
یازدهم در انتخابات به مردم عملیاتی خواهد شد و زنجیره 
تحریم از پای اقتصاد ایران برداشته و راه برای تعامل بیشتر با 
جهان بازتر خواهد شد، گفت: دولت یازدهم به حمایت های 
مداوم مردم بزرگ ایران و رهبر معظم انقلاب اسلامی افتخار 
می کند و خدمت کردن به این مردم بزرگ، افتخاری برای 

خادمین خواهد بود.
رییس جمهوری ادامه داد: ما باید خودمان را برای تحرک 
اقتصادی آماده کنیم ، دولت در انجام وعده هایی که برای 
برداشتن موانع به مردم داده بود، به توفیقاتی دست پیدا کرده 
است و حال این بخش خصوصی، فعالان اقتصادی و کارآفرینان 

هستند که باید در فضای بوجود آمده وارد فعالیت شوند.
دکتر روحانی تاکید کرد: از همه فعالان اقتصادی داخلی، 
ایرانیان خارج کشور، شرکت ها و دولت های خارجی که تمایل 
به همکاری با ایران دارند، دعوت می کنیم تا از فرصت سرمایه 
ایران به عنوان امن ترین کشور منطقه، دارنده  گذاری در 
بزرگترین منابع انرژی و دارای سرمایه و نیروی انسانی فوق العاده 
و همچنین مردم تحول خواهی که دنبال یک تعامل سازنده با 

جهان هستند، استفاده کنند.
رییس جمهوری تصریح کرد: امروز روزی است که ما باید 
بیش از هر زمان دیگر به وحدت، انسجام و یکپارچگی فکر 
کنیم. دوران نقد و انتقاد که در جای خودش ارزشمند بود دیگر 
جایی در زمینه برجام ندارد و همه ما باید برای اجرایی شدن 
برجام تلاش کنیم و از فضای به وجود آمده به خوبی برای رشد 

و توسعه بیشتر کشور بهره بگیریم.
دکتر روحانی خاطرنشان ساخت: امیدوارم ماه مبارک 
ربیع المولود، ماه فعالیت بیشتر برای همه مسئولین باشد و در 
این ماه شاهد فعال شدن همه بخش های مردمی برای رفاه 
عمومی در جمهوری اسلامی ایران باشیم و همه ما بتوانیم از 

این فرصت به وجود آمده به خوبی بهره برداری کنیم.

رئیس جمهور در گفت وگوی زنده با مردم:

دی ماه تحریم ها برداشته می شود



3 اقتصادی

روزی۴.۵نفردرکارمیمیرند؛
حادثه بارترین مشاغل کدامند؟ 

مدیرکلبازرسیکاروزارتکاربابیاناینکهبخشساختمانوصنعتبالاترینمیزان
حوادثشغلیرادارندگفت:مرگومیرناشیازشغلدرروزاز۵.۵نفربه۴.۵نفر

کاهشیافت.
محمداصابتیگفت:براساسآمارپزشکیقانونیدرسال۹۲روزانهبهطورمیانگین
۵.۵نفربراثرحوادثناشیازکارجانخودرادرکشورازدستدادهاندکهاینرقم
درسال۹۳بهروزانه۵نفرکاهشیافتهودرششماهنخستامسالبه۴.۵نفررسید.

مدیرکلبازرسیوزارتتعاون،کارورفاهاظهارداشت:حوادثناشیازکاردرشش
ماهنخستامسالنسبتبهمدتمشابهسالقبل۱۸.۵درصدکاهشیافتهاست.در
بررسیهایصورتگرفته،حوادثناشیازکارششماههاولامسالدر۱۶استانکشور
کاهشداشته،درششاستانثابتوبدونتغییربودهودر۹استاننیزباافزایشهمراه

بودهاست.
ویادامهداد:دراستانمرکزیباشمارزیادیکارگاهدارایکدتامیناجتماعیو۳۰۰
هزارکارگر،حوادثناشیازکاردرششماهاولامسالنسبتبهمدتمشابهسالقبل
۴۶درصدکاهشیافتهاست.بااینحال،بیماریهایناشیازکار۶برابرحوادثناشیاز

کاراستکهبایدموردتوجهجدیقرارگیرد.
اینمقاممسئولدروزارتکارگفت:بانگاهیبهآمارهایسال۸۲مشخصمیشود
که۳۲درصدحوادثناشیازکارمربوطبهساختمانبودهو۴۵درصدمربوطبهبخش
صنعت،امااینآمارهاجابهجاشدهوحوادثمربوطبهساختمانبهبیشاز۴۵درصدو

صنعتبهزیر۳۲درصدرسیدهاست.
مدیرکلبازرسیوزارتتعاون،کارورفاهبیانداشت:۶۵درصدحوادثمنجربهفوت
درساختمانهاناشیازسقوطآزادوسقوطاشیاءاست.حوادثناشیازکارهزینههای
سنگینیرابهجامعهتحمیلمیکندکهکاهشاینحوادثتوجهبهامورپیشگیرانهرا

طلبمیکند.

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,076,000یک مثقال طلا

940,950یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,190,000سکه بهار آزاد ی

9,195,000سکه امامی

4,660,000نیم سکه

2,580,000ربع  سکه

1,680,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20636,000,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

گزارش/مریم یعقوبی

ادامهرکوددربازارمسکنوتأثیراتیکهاینرکودبرحوزههایمتعددومختلفاقتصادکشور
داشته،چارهاندیشیبرایایجادرونقدربخشساختوسازوخریدوفروشمسکنرابهیکی

ازدغدغههایاصلیدولتووزارتراهوشهرسازیتبدیلکردهاست.
معاونتمسکنوساختمانوزارتراهوشهرسازیدرتشریحاینشرایطمعتقداست»تداوم
رکودبخشمسکنهمراهبارکودفعالیتهایعمرانی،میتواندمانعیبرایرونقاقتصاد،عامل
تشدیددشواریبانکهاوهمچنینتداومبحرانبانکیباشد.بنابراینوباتوجهبهشرایطو
پیچیدگیهایموجود،هماکنوندربخشمسکن،نیازمندراهاندازیصندوقهایضمانت،
نهادهایبازاربورس،صندوقهایپساندازوتسهیلات،نهادهایمالیپروژهمحوروبازارمحور
هستیم،تابتوانبهاهدافتجهیزمنابعمالی،افزایشقدرتخریدوافزایشقدرتساختبه

لحاظکمیوکیفیدربخشمسکندستیافت.
یکیازراههاییکهبرایایجادرونقدرحوزهمسکنازسویمتولیاندنبالمیشود،
پرداختتسهیلاتبهمتقاضیانساختوخریدخانهاست.ازابتدایفعالیتدولتیازدهمدر

همینراستاانواعمختلفیازوامهایخریدوساختپیشنهادوتعریفشدهاست.
اعطایتسهیلاتخریدمسکندرقالبصندوقپساندازیکمیکیازمهمترینروشهایی
بودکهازسویوزارتراهوشهرسازیباهمکاریبانکمسکنبرایکمکبهقدرتخرید
متقاضیانمسکنتعریفشد.اینروشامادرابتداباانتقاداتفراوانیمواجهشدگرچهزمان
زیادینبردتامشخصشودهنوزهمامیدبسیاریازمردمبرایخانهدارشدنبههمین

تسهیلاتاست.
معاونوزیرراهوشهرسازیدراینبارهبااشارهبهتاثیرراهاندزایصندوقپساندازمسکنو
حسابمسکنخانهاولیهاازبهارامسالبربازارمسکنمیگوید:»اعطایتسهیلاتخرید
مسکندرقالبصندوقپساندازیکم،بهنوعیسیاستحمایتازسویتقاضاودرراستای
تقویتتوانخریدخانوارهایفاقدمسکنصورتپذیرفتهاست.اجرایاینسیاستباورود
تقاضااثراتیرابربازاربرجایخواهدگذاشت،اماباتوجهبهمحدودبودنتقاضاوپایینبودن
نسبتآنبهکلنیازجامعه،بدونشکایناثراتبهگونهاینیستکهانتظارجهشقیمترا
داشتواساساًانتصابجهشهایقیمتیمسکنبهافزایشتسهیلاتخرید،تحلیلصحیحی

بهنظرنمیرسد«.
علاوهبراینموضوعات،نرخاینقبیلتسهیلاتهمهمیشهدرکانونتوجهکارشناسانو

فعالاناقتصادیخصوصاحوزهبانکیومسکنبودهاست.دامنهایناختلافنظرها
تاآنجابودکهگاهیبهتأخیردرابلاغبرخیتسهیلاتمنجرمیشد.
بهعنواننمونهتاخیردرابلاغواجرایوام۶۰میلیونتومانیمسکن
بیحکمتنبودودرنتیجهچانهزنیهایبینبانکمسکنوبانک
مرکزیدرنهایتباافزایشسودوامجدیدازحدود۱۶به۱۸.۵درصد

موافقتشد.
روزهایآخرمهرامسالشورایپولواعتباررأیدادکهمبلغوام۳۵
میلیونتومانیخریدمسکنکههمراهباوامجعالهبه۴۵میلیونتومانمی
رسدتاسقف۶۰میلیونتومانافزایشیابد.بااینمصوبهمیزانوامخریدو

ساختبراساسموقعیتجغرافیاییدرسهسقف۶۰میلیونتوماندرتهران،
۵۰میلیونتوماندرمراکزاستانهاوشهرهایبالای۲۰۰هزارنفروهمچنین۴۰

میلیونتوماندرسایرمناطقشهریتعیینشد.
سرانجامهفتهگذشتهبودکهشورایپولواعتبارتصمیمتازهایبرایمیزانسودونرخ
سپردهقانونیبانکمسکنگرفتوباکاهشنرخسپردهقانونیحسابسپردهسرمایهگذاری

ممتاز)تسهیلاتمسکناوراقگواهیحقتقدم(از۱۰بهدودرصدموافقتکرد.
بااینحالبررسیآماررسمیدرارتباطباتعدادافرادیکهبااستفادهازتسهیلاتواوراق
تسهیلاتدرفرابورسموفقبهخریدخانهشدهاند،نشانمیدهداینابزارهنوزبیشترین

استفادهرادرمیانمتقاضیانمسکندارد.

بنابراعلاممدیریتامورناشرانشرکتسپردهگذاریمرکزی،تعداداستفادهکنندگانازاوراق
تسهیلاتمسکنبهرقمیکمیلیونو۱۶هزارنفررسید.

بنابراعلاممدیریتامورناشرانشرکتسپردهگذاریمرکزیدرمعاملاتآبانماهامسال
فرابورسایران،۲۹هزارو۵۰۰نفرباخرید7۴۰هزارو۸۴۲اوراقحقتقدمتسهیلات
مسکن،واردفرایندخریدمسکنشدندتاتعداداستفادهکنندگانازایناوراقبهرقمیک

میلیونو۱۶هزارنفربرسد.
درکناراینروشهاکههموارهدربندمنابعبانکهاوگرفتارکمبوداینمنابعبودندو
هستند،وزارتراهوشهرسازیبهفکربرقراریرابطهمستقیممیانانبوهسازانومتقاضیان

خریدمسکنافتادهاست؛طرحیکهبهفروشقسطیمسکنمعروفشدهاست.
عباسآخوندیوزیرراهوشهرسازیدرتوضیحاینطرحمیگوید:»آخوندیدربارهفروش
اقساطیمسکناظهارکرد:مسکنقسطیدرپیهماهنگیمیانانبوهسازانوبانکمسکن
بهعنوانیکاقداماثرگذاردربازارمسکنصورتگرفتهاست.مدتهاستکهبحثدرباره
مازادعرضهمطرحمیشوددرحالیکهتولیدکنندههاامکانعرضهندارندوازسویینیز
بانکهاتسهیلاتیدراختیارشانقرارنمیدهند.درطرحمسکنقسطی،عرضهکنندههابابانک
مسکنتوافقکردهاندتاواحدهایشانراعرضهکنندوبانکمسکننیزپرداختاقساطتوسط
خریدارانبهفروشندهراتضمینکند؛اینطرحربطیبهدولتیاسیستمهایتأمینمنابع
مالیازسویبانکهانداردوبیشتریکهماهنگیاستکهمیانتولیدکنندگانانبوهمسکن
وبانکمسکنصورتگرفتهاست.ایناقداممناسبمیتواندواحدهایتولیدشدهراواردبازار
مسکنکند.بانکمسکننقشتضمینکنندهپرداختاقساطازسویخریداربهعرضهکننده

واحدراایفامیکند«.
بلکهخود پرداختنمیشود اینطرحتسهیلات راهوشهرسازی»در وزیر بهگفته
عرضهکنندهیافروشندهپولرابهصورتاقساطیدریافتمیکندوفقطمیخواهدیک
واسطه،نقشتضمینکنندهبازپرداختاقساطراایفاکندکهاینکاررابانکمسکنانجام

میدهد؛نقشبانکمسکن،نقشتأمینکنندهمنابعمالینیست«.
انبوهسازانبستهپیشنهادراامااینطرحازکجانشأتگرفتهاست؟سالگذشته

بهرئیسجمهورارائهکردندکهدراینبستهپیشنهادیچندینموضوعبهعنوانراهکاربرون
رفتازرکودمطرحشدهبود.

برایناساس،دراینبستهپیشنهادی،انبوهسازانبهموضوعهمکارینظامبانکیباانبوه
سازانومالکانواحدهایتکمیلشدهبرایفروشواحدهابهصورتلیزنیگاشارهکردند
کهبعدهابهدلیلکمبودمنابعاعتباریبرایاعطایوام،اینطرحبهنامفروشاقساطی

پیگیریشد.
درواقعدرسالگذشتهدراینبستهآمدهبودکهشخصانبوهسازدارایساختمانمسکونی،
اداری،تجاریتکمیلشده)مالک(،توسطنظامبانکیتا۸۰درصدقیمتواحدرا)براساس
توافقبینخریداروفروشنده(بهصورتلیزینگبهخریدارواگذارمیکند.نرخلیزینگحداکثر
معادلنرختورمرسمیاعلامیتوسطبانکمرکزیبهعلاوه۴درصدکارمزدبانکهاپیشنهاد
میشودکهدرگمانهزنیبابانکمسکناینموضوعتبدیلبهفروشاقساطیمسکنبین

خریداروفروشندهشد.
معاونمسکنوساختمانوزارتراهوشهرسازیبابیاناینکهقراراستازاینطریقهم
طرفتقاضاوهمطرفعرضهتقویتشود،میگوید:»بعدازمطرحشدناینپیشنهاد،
موافقتاصولیبانکمسکناخذشدهولیهنوزموافقتقطعیبانکمرکزیکهمشتملبر

جزئیاتفرآیندوتعییننرخکارمزدخواهددبود،اعلامنشدهاست«.
ویدرپاسخبهپرسشیدربارهمیزاناثرگذاریطرحفروشاقساطیمسکنبربازاراینکالا
خاطرنشانمیکند:»تامینمسکنیکراهحلواحدنداردکهبایکفرمولحلشود؛بنابراین
اجرایاینطرحمیتواندنوعیازتسهیلاتمسکنراکهتاقبلازایندرکشوررایجنبودهبه
بخشمسکنورودبدهدوگرنهمسکنبخشپیچیدهایاستکهمشکلاتآنبایکفرمول

قابلحلنیستواینروشتنهامیتواندجوابیبهبخشیازمشکلمسکنباشد«.
مظاهریانمیافزاید:»طرحفروشاقساطیمسکنپیشنهادانبوهسازانوموردموافقتبانک
مسکناستکهتانهاییشدنآنتنهااعلامموافقتبانکمرکزیوتعییننرخهایتضمینو

کارمزدبانکعاملازسویبانکمرکزیباقیماندهاست«.
انبوهسازانکهدرواقعپیشنهاددهندگاناینطرحهستندمعتقدنداینروشمیتواند

کمکزیادیبهرونقخریدوفروشوخروجبازاروسرمایههاازانجمادکند.
رییسانجمنانبوهسازانکشوردربارهتاثیرطرحمسکناقساطیرویصنعتساختمانو

مسکنمیگوید:»بدنهانبوهسازبابانکمسکندراینخصوصصحبتکردهاست.«
مجتبیبیگدلیبابیاناینکهبانکهانبایدفقطبهفکرسودآوریخودشانباشند،میافزاید:
»درحالحاضرمردمقدرتخریدمسکنندارد،متذکرشد:»مابایدقدرتخریدمردمرا
تحریککنیمواجازهدهیممردمباتسهیلاتخوببانکیمسکنرابخرند؛امامتاسفانهاین

فضارابانکهابهوجودنیاوردندوامیدواریمیکاتفاقجدیدیبیفتد.«
دبیرکانونسراسریانبوهسازانهمبااشارهبهاینکهاقساطماهانهطرحفروشقسطی
مسکنبین۳تا۳.۵میلیونتوماناست،میگوید:»اینطرحبرایتمامیسازندگانمسکن

اجرامیشود«.
فرشیدپورحاجتتأکیدمیکند:»یکیازشرایطمهمطرحفروشقسطی،حضوربانک
مسکنبهعنوانضمانتکنندهاست.اینبانکتاکنونباضمانت۱۰۰میلیونتومانازمبلغ
هرواحدموافقتکردهاستدرحالیکهانبوهسازانپیشنهادرقمیبالاتریرادادهبودند
تاقدرتخریدمتقضیانافزایشیافتهوتعدادبیشتریتوانورودبهاینطرحرا

داشتهباشند«.
مبلغقسطهرواحددرماهبین۳تا۳.۵میلیونتومانبابازپرداختبین۳تا
7سالخواهدبودومبلغسودایناقساطهم۲درصدبالاترازتورمموجودبا۴
درصدکارمزدبانکیاست.درواقعمبلغقسطکمتراز۳میلیونتوماننمیشود.
اقساطاینوامکهازسویانبوهسازاندراختیارمتقاضیقرارمیگیرد،متفاوت
ازسایراقساطیاستکهتاکنونپرداختکردهاند،ادامهداد:بانکمسکنازمنابعدولتی
برایارائهواماستفادهمیکنددرحالیکهبخشخصوصیچنینمنابعیدراختیارندارد،

بنابراینطبیعیاستکهمبلغاقساطبالاترازوامهایبانکمسکنباشد.

پروندهایبرایمحاسنومعایبمسکنقسطی؛

نقش صندوق پس انداز یکم در خانه دار شدن مردم چیست؟ 

نتایجیکتحقیق۵سالهازرفتاربازارکارنشانمیدهد۳۰درصد
کلترَککاردرایرانبهدلیلنبودامنیتشغلیوموقتیبودن،۱۵
درصدبهدلیلپایینبودندرآمدو۱۱درصدنیزبهدلیلاخراج

صورتمیگیرد.
ممکناستبرایشماهمپیشآمدهباشدکهبهیکبارهتصمیم
بگیریدشغلتانراتغییردادهوکارتانراعوضکنید.حالممکن
استدلایلخاصیبرایاینتغییرداشتهباشیدکهقاعدتابهمسائل
پیشرفتشغلی،حقوقومزایا،امنیتشغلی،تغییرمحلسکونتو

مباحثیازایندستمرتبطمیشود.
اینکهدائمادربازارکارتغییراتیحاصلشودوبرخیازشغلیبه
شغلیدیگربروند،طبیعیاستودرتمامیبازارهایکاردنیاهم
وجودداردوتنهامختصبهاقتصادایراننیست.اساساکارشناسان
میگوینداینگونهتغییراتبرایبهبودعملکردبازارکاروقرارگرفتن
شاغلاندرپسُتهاییبراساستوانمندیهاومهارتهالازماست.

بالاخرهبرخیبایدارتقایشغلیپیداکنند،برخیجایگزینشوند،
برخیدورانکاریشانبهاتمامبرسدوبازنشستهشوندوبرخینیز
مرتبادرجستجویکاریبهترازاینبنگاهبهآنبنگاهبروند،بنابراین

اصلکاروجابهجاییامریغیرعادیبودهونگرانکنندهنیست.
کوچ شاغلان برای کسب فرصتی بهتر

اماوقتیدلایلجابهجاییهایشغلیونگاهشاغلانبهبازارکار
درایرانرابررسیمیکنیم،اوضاعفرقمیکندونگرانیهاخودرا
نشانمیدهد.اینکهموقتیبودنشغلبزرگترینومهمتریندلیل
ترککاردربازارکارایرانباشدوبیشترینمیزانجابهجاییهابه
ایندلیلاتفاقبیافتد،خبرازمسائلیمیدهدکهدرعمقاقتصاد
وجودداردوآثارنابهسامانیهایاقتصادیدربازارکارخودنمایی

میکند.
اینکهافرادازفردایشغلیخوداطمیناننداشتهباشندودائمافکر
اخراجوازدسترفتنشغلبهعنوانیکدغدغهومعضلفکریبا
آنهاهمراهباشدومانندیککابوسبازارکارراآزاردهد،موضوعی
استکهبیشاز۹۳درصدکلبازارکارایرانرابهخودمشغولکرده
ونوعیافتشدیدتاریخیامنیتشغلیرابرایشاغلانرقمزده
است.حالممکناستشمایکنیرویکارسادهباشیدویادارای
پستمدیریتی؛درهرصورتفرقیندارد،چونهیچیکازاین

ردههایشغلی،تضمینیبرایبقاندارند.
علاوهبردامقراردادهایموقتبرایبازارکارایرانکهواقعابه
معضلیبزرگوکهنهتبدیلشدهاست،موضوعمربوطبهحقوق
ودستمزدهانیزباعثمیشودتاشماوادارشویدبهامیدیافتن
موقعیتیبهتر،صندلیشغلیخودراترککنیدوبهمحیطدیگری

برایکارپابگذارید.
در کار نیروی دستمزد و حقوق به مربوط موضوع متاسفانه
برانگیزترینمباحث ازچالش طولیکیدودههاخیربهیکی
بینشاغلانتبدیلشدهاستواینمبحثدائمابیننمایندگان
کارگرانوکارفرمایانوجوددارد.حقوقهادرایرانپاییناستو
افرادنمیتوانندباحقوقهایدریافتیخود،هزینههاراتامینکنند؛
بنابراینخانوارهایبسیاریدائمادچارچالشهزینهودرآمدهستند.

تضمینی به بقا شغل تان نیست
ازسوییمیلیونیبودنتعدادحداقلبگیراندستمزددرایرانباعث
شدهتامیزانفشارخانوارهایکمدرآمدبیشترشودوهربارکهبه
بهانهایقیمتهادربازاردچارافزایشمیشودویادولتهاتصمیم
بهافزایشقیمتحاملهایانرژیمیگیرند،قدرتخریداقشارکم

درآمدهمضعیفترازقبلشود.
نتایجیکتحقییقکهازسویمرکزآمارایرانانجامشده،نشانمی
دهددربازارکارایران،افرادبه۱۳دلیلمختلفممکناستشغل
خودراتغییردادهوبهاصطلاحعطایشغلرابهلقایآنببخشند.
دراینمیان،پایینبودندرآمدوموقتیبودنکار؛دوعاملمهمو

اساسیدراینزمینهمحسوبمیشود.
علاوهبراین،تعطیلیدائمیمحلکار،فصلیبودنکار،موقتی
بودنکار،جابهجاییمحلکار،تحصیلیاآموزش،اخراجوتعدیل
نیرو،مسائلخانوادگی،مهاجرت،بازنشستگیوبهپایانرسیدندوره
خدمتوظیفهدرکنارکهولتسنوبیمارینیزازدیگردلایلمهم

وقابلتوجهترککاردرایرانمحسوبمیشوند.
اینپژوهشکهدرطولیکدوره۵سالهازیکمیلیونو۲۵۰
هزارفرددارایترککارصورتگرفتهاست،نشانمیدهدعموما
مرداندارایآمادگیبالاترینسبتبهزنانبرایترککاربودهوبنابه
دلایلیادشده،ترککارنهتنهادرشهرها،بلکهدرجمعیتروستایی
کشورکهحالادیگربسیاریازجوانانآنتحصیلکردههستندنیز
اتفاقمیافتد.کهولتسن،کوچکترینعاملیاستکهممکن
استبرخیرابهترککاربکشاندوبرایاغلبافرادمسائلمعیشتی،
موقعیتهایشغلی،موقتیبودنقراردادهاویاحتیاخراجتصمیمبه

ترککاروجستجوبراییافتنشغلیجدیدمیاندیشند.
ترس شدید شاغلان از قرارداد موقت

بهصورتکلی،حدود۳۰درصدکلترککاردرایرانبهخاطر

موقتیبودنشغلومخدوشبودنآیندهشغلاستواینمسئله
یکسومکلجابهجاییهایشغلیرادرایرانتشکیلونشان
میدهدبازارکارایرانبهشدتازناامنیشغلینگرانودرهراساست.
افرادبهامنیتشغلیبیشترازمیزاندرآمداهمیتمیدهندبه
نحویکه۱۵درصدکلترککاردرایرانبهخاطرمسائلمالیو
حقوقودستمزداستدرحالیکهموضوعامنیتشغلیوموقتی

بودنکار۳۰درصدخروجهاوترککارراتشکیلمیدهد.
علاوهبراین،۱۱درصدافرادهمبهدلیلاخراجوتعدیلنیرومجبور
بهجابهجاییوجستجویشغلجدیدمیشوندوسایرمباحث
مطرحشدهدراینگزارش،بهمراتبتاثیرگذاریکمتریدرترک

شغلنیرویکاردارد.
بالاخرهآنهاییکهبهیکیازدلایل۱۳گانهمجبوربهترکموقعیت
شغلیخودمیشوندوبهدنبالکاردیگریمیگردند،قطعاهزینه
آنراهمبایدبپردازند.نمیتوانانتظارداشتفردیبهامیددستیابی
بهیکموقعیتشغلیبهترقصدجابهجاییداشتهباشداماشرایطآن

دستکمحتیبرایدورهایکوتاههمکهشدهتغییرنکند.
ترویج پشت میزنشینی در نظام آموزشی

همچنیناوضاعبدترترکشغلبهاجباروبهاختیارایناستکه
شایدحتیدیگرنتوانیدهمانموقعیتقبلیشغلیخودراهمبه
دستآوریدویابرایمدتیطولانیبیکاربمانید.اینشرایطمی
تواندبرایافرادفاقدپوششهایبیمهایوکسانیکهامکاناستفاده
ازپوششبیمهبیکاریراندارند،دورهایبسیارسختبهلحاظمالی

باشد.
اماباتمامیاینمخاطرات،برخیترجیحمیدهندشغلشانرا
ترکوبهدنبالکاردیگریبروند.برخیمعتقدنداگربتوانندشغلی
بادرآمدکمترولیضریبامنیتبالاتروقراردادکاریبهترداشته
باشند،برشغلیزودگذرودورهایبادرآمدبالاولییکباره،ترجیح

دارد.
ایندیدگاهباعثشدهاستتاامروزبیشازدوسومکلبازارکار
ایراندرآرزویدستیابیبهیکصندلیشغلیمحکموقابلاطمینان
باشندوبهاصطلاحپشتمیزنشینیدرایرانبهشدترواجداشته
باشد.معمولاافرادچندانعلاقهایبهچالشهایشغلیوآزمون
وخطاندارندوعدهایبسیارمعدودبهدنبالمباحثکارآفرینی

میروند.
البتهبایدگفتسیستمآموزشیکشورازپایهتاعالینیزکارآفرین
محورنبودهومعمولابهافرادچنینآموزشهاییبرایشکوفاشدن
استعدادهادادهنمیشودوبیشترگرایشپشتمیزنشینیودور

ماندنازهیاهوترویجمیشود.

طوفانقراردادهایموقتدراقتصاد؛

۱۳ دلیل تَرک شغل در بازار کار

مدیرعاملشرکتملیپخشفراوردههاینفتیدربارهطرحتغییر
نرخبنزینبراساساستفادهازکارتسوختشخصییاکارت
سوختجایگاهدارانگفت:اینطرحهاهنوزدرحدصحبتمطرح

استواحتمالاجراییشدنآناصلامشخصنیست.
ناصرسجادیباتاکیدبراینکهطرحافزایشقیمتبنزینبه۱۲۰۰
توماندرصورتعدماستفادهازکارتسوختشخصی،اظهارکرد:
هنوزاینصحبتهاشکلقانونبهخودنگرفتهاستودرحدهمین
صحبتهامطرحمیشود،زمانیاینطرحهاجدیخواهدشدکه

مصوبههیاتدولتبودهوازسویدولتاجراییشود.

سجادیدرحالیاینواکنشرانشاندادهکهدرروزهایاخیر
اینگونهمطرحشدهبودکهبهزودیرانندگاندرجایگاههایسوخت
برایسوختگیریدرصورتاستفادهازکارتسوختشخصیهزار
توماندرصورتاستفادهازکارتسوختجایگاهداران۱۲۰۰تومان

پرداختخواهندکرد.
مدیرعاملشرکتملیپخشفراوردههاینفتیباتاکیدبراینکه
میزانمصرفبنزینازهرجایگاهیدرحالحاضرمشخصاست،
دربارهآیندهکارتهایسوختپسازبرداشتهشدنسهمیهها،
عنوانکرد:استفادهدیگرازکارتهایسوختدرحالحاضرهمین
بحثپرداختالکترونیکبااینکارتهااستودیگرطرحهاتنهادر

حدصحبتمطرحشدهوقطعینیست.
مدیرعاملشرکتملیپخشهمچنینبااشارهبهاینکهمصرف
بنزینطیتعطیلاتچهارروزهدوهفتهگذشتهنسبتبهمدت
مشابهسالقبلتغییرچندانینداشته،تصریحکرد:حتیمصرفدر

اینمدتکمترازسالگذشتهنیزبودهاست.
سجادیافزود:اززمانتکنرخیشدنبنزینوبرداشتهشدن
سهمیههامیزانمصرفبنزینبهطورکلیدرکشورکاهشیافت.

ویباتاکیدبراینکهازبنزینسهمیهایکهمهلتاستفادهازآن
ابتدایدیماهبهپایانرسیدتنهاحدود۳۰۰میلیونلیتردرکارت
هاباقیماندهودراینمهلتاستفادهنشدهاست،گفت:اینمیزان
نیزعمدتامربوطبهخودروهایدولتیوانتظامیبودهاستکهاینها
ازابتدایاجرایطرحهدفمندیاجازهاستفادهازسهمیهرانداشتند
وبنزین۱۰۰۰تومانیمصرفمیکردندوبنابراینسهمیهبنزین

آنهاباقیماندهاست.
ویخاطرنشانکرد:بااینحالتعدادافرادعادیکهدرمهلت
تعیینشدهازبنزینسهمیهایخوداستفادهنکردهاندبسیارکم

استوعمدهمردمازسهمیهبنزینخوداستفادهکردهاند.

نایبرئیساتاقایرانمعتقداست،متراکمکردنبیشازحدتورمبا
ابزاررکودمنجربهگرانیوتورمهایآتیخواهدشدوباتعمیقرکود
سمتعرضهدراقتصاددرحالنابودشدناستاگرایناتفاقرخ
دهددیگردرآیندهابزاریبرایکنترلتورمهموجودنخواهدداشت.
محمدرضاانصارینایبرئیساتاقایراندرموردسیاستهای
تحریکتقاضاکهازسویدولتبرایمقابلهبارکوداجرامیشود،
گفت:امیدوارممحرکهاییکهدراینلحظهمیتوانداقتصادرافعال
کنندوبهاشتغالزاییبیانجامد،موردتوجهویژهقرارگیرد.تحریک
تقاضادراینبرههبسیارحائزاهمیتاستچراکهاقتصادایرانبا
پدیدهجدیدیدراینزمینهمواجهشدهکهنیازبهدرماناساسیدارد.
انصاریادامهداد:تدابیرلحظهایوشجاعانهایلازماستتابتواناز
رکودخارجشد.اگربهامیدکاهشنرختورمدررکودباقیبمانیم،آن
زمانکاهشنرختورمبیمعنامیشود.وقتیپولدرجامعهنیست؛
وقتیتولیدکاهشیافتهووقتیتقاضاییوجودندارددیگراهمیت
نداردکهقیمتکالاچقدراستکهنیازبهاندازهگیرینرختورمباشد.
بایدتولیدوخدماتنجاتپیداکندتابتواندراقتصادمفهومدرستی
برایشاخصهاقائلبود.اینعضوهیاتنمایندگاناتاقتهراندر
موردچگونگیاعمالسیاستهایحمایتازتولید،تصریحکرد:چه
درسمتتقاضاوچهدرسمتعرضه،بستهبهنیازهاوبرآوردهای
منطقیازشرایطموجود،میتوانسیاستهایحمایتیرادنبال
کرداماآنچهدرشرایطفعلیمانعاینحمایتهاشدهاست،هراساز
تورماست.ویادامهداد:دراینبرههبایدتاحدیتورمراقبولکنیم
چراکهمتراکمکردنبیشازحدتورمباابزاررکودمنجربهگرانیو
تورمهایآتیخواهدشد.مانندیکفنریاستکهدرحالمتراکم
کردنآنهستیمودرجاییممکناستکهاینفنرقدرتشغالب

شودوخودرارهاکند.
انصاریافزود:ایننقطهزمانیممکناستاتفاقبیفتدکهدروازهها

بازشودوکمیپولازآنطرفمرزهابهاقتصادایرانتزریقشوددر
اینصورتدیگرنمیتوانتورمراباهیچابزاریکنترلکردچراکه
تولیدکنندههادیگرنابودشدهاند.باتعمیقرکودسمتعرضهدر
اقتصاددرحالنابودشدناستاگرایناتفاقرخدهددیگردرآینده

ابزاریبرایکنترلتورمهموجودنخواهدداشت.
اینفعالاقتصادیتاکیدکرد:صاحبنظراناقتصادیراههای
اینبحرانمطرحمیکنند.محرکهای مختلفیرابرایحل
اقتصادیتجربهشدهایدردنیاوجودداردکهبایدبهسراغاین

محرکهارفتتابتوانازاینحلقهرکودخارجشد.

مدیرعاملشرکتملیپخش:

 بنزین 1200 تومانی تنها در حد حرف است
نایبرئیساتاقایران:

عرضه در اقتصاد ایران با تعمیق رکود در حال نابودی است
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رئیسهیئتفوتبالقم:

فوتبال قم به دنبال جوان گرایی و پرورش 
استعدادهای پایه است

رئیسهیئتفوتبالاستانقمبابیان
اینکهتاسهسالپیشتنهاچهارتیم
درلیگنونهالانحضورداشتند،گفت:
فوتبالقمبهدنبالجوانگراییوپرورش

استعدادهایپایهاست.
کریمبهرامیاظهارداشت:شرایطفعلی
فوتبالقمرضایتبخشاستوکیفیت
لیگ در استان داخلی مسابقات بالای
برتربزرگسالاننشانمیدهدفوتبالقم
درحالخارجشدنازوضعیتگذشته

خوداست.
ویافزود:درلیگبرترفوتبالبزرگسالان
قم۸تیمحضوردارندوفاصلهفنیاین۸

تیمبسیاربههمنزدیکاستوبازیکنانجوانهزتیمستارههایآنتیمبهشمارمیروند
کهاینامرحاصلجوانگراییونگاهویژهفوتبالقمبهپرورشبازیکنانجواناست.

رئیسهیئتفوتبالاستانقمگفت:امیرحسینامیریبازیکننونهالفوتبالقموعضو
باشگاهعقاببهاردویتیمملیفوتبالنونهالاندعوتشدهوصادقمحمدزادهکهیک
بازیکنقمیدیگراستازاستانتهرانبهاردوفراخواندهشدهودرردههایسنیبالاترنیز
بازیکنانیدرقوارهدعوتبهتیمهایملیداریمکهامیرحسینجدیدرتیمملینوجوانان

یکیازآنهابود.
بهرامیبیانداشت:سهسالپیشزمانیکهمسئولیتهیئتفوتبالقمراپذیرفتم
تنهاچهارتیمدرلیگنونهالانحضورداشتندامادرحالحاضر۱۰الی۱۲تیمنونهالان
درلیگقمحضوردارندکهاینبازیکناندرآیندهبهلیگهاینوجوانانوجوانانتزریق

میشوند.
ویدربارهپیشرفتطرحآسیاویژندرقمعنوانکرد:دراینطرحبهدنبالخروج
باشگاههاوروشتیمداریازحالتمحلیهستیمکهدراینزمینهنتایجخوبیبهدست
آمدهاستکهدرنخستینبخشبهدنبالایجادساختاراولیهودردومینبخشدرپی

هماهنگیباشگاههاباقوانینرسمیفیفاوفدراسیونفوتبالبودیم.
رئیسهیئتفوتبالاستانقمتصریحکرد:بامسئولانمرتبطجهتراهاندازیشورای
آسیاویژنباحضورمسئولاناستانیمکاتبهداشتهایمالبتهتشکیلاینشورابایدپیشاز
اینکلیدمیخوردامابهدلیلتغییراتمداومدراستانداریقممحققنشدبااینحالبه

دنبالآنهستیمتااینشورادراسرعوقتتشکیلشود.

رئیسهیئتبدمینتوناستانقم؛

قم میزبان مسابقات بدمینتون همگانی
 منطقه ای کشور شد

رئیسهیئتبدمینتوناستانقمازمیزبانیاینهیئتورزشیازمسابقاتبدمینتون
همگانیمنطقهایکشوردردوبخشمردانوزناندرروزچهارمدیماهسالجاری

خبرداد.
بهگزارشروابطعمومیادارهکلورزشوجواناناستانقمعلیپنجهباشیاظهار
داشت:هیئتبدمینتوناستانقمدرحالیمیزباناینمسابقاتاستکهپساز
میزبانیشایستهازدوررفتلیگدستهاولبدمینتونمردانکشور،بادرخواست
پذیرشمیزبانیازسویکمتیهبرگزارکنندهمسابقاتفدراسیونبدمینتونکشورمان،
استانقمبهعنوانمیزبانمسابقاتبدمینتونهمگانیمنطقهایکشوردرمنطقه

یکانتخابشد.
ویتصریحکرد:براساستقسیمبندیصورتگرفته،اینپیکارهادرهشتمنطقه
مختلفدرسراسرکشوربهانجامخواهدرسیدکهنمایندگاناستانقمدرمنطقهیکاین
گروهبندیباتیمهاییاستاناصفهان،یزدوچهارمحالوبختیاریدردوبخشمردانو

زنانهمگروهمیباشد.
رئیسهئیتبدمینتوناستانقماذعانداشت:باتوجهبهمشخصشدنزمانومکان
اینرقابتهایکشوریتالاربدمینتونمرحومحامدفرهمندواقعدرورزشگاهشهید

حیدریانقممیزبانیازاینمسابقاترابرعهدهدارد.
پنجهباشیابرازکرد:جدالورزشکاراندرپیکارهایبدمینتونهمگانیمنطقهایکشور
روزجمعه۴دیماهدرقمآغازخواهدشدوابتدامردانبدمینتونبازازساعت۹صبح
مسابقاتخودرابرگزارمیکنندورقابتهایبخشبانواندرنوبتعصردرسالنفرهمند

بهانجاممیرسد.
ویبیانداشت:کاظمافشاری،علیدادستان،محسنشهرستانی،ومحمدعلیضیایی
برایتیممردانقمومهساارسطو،پروینقهرمان،زهراکاظمیوملیکاصدریبرایتیم
بانوانقمبهمیدانخواهندرفتکهتیمبانوانقمدرمسابقاتدوررفتموفقبهکسب

عنوانيدرخورتوجهاينشدند.
رئیسهیئتبدمینتوناستانقمدرادامهبهعناوینبدستآمدهدردوررفت
اینمسابقاتاشارهداشتوخاطرنشانکرد:کاظمافشاري.محمدضیایي.ومحسن
شهرستانيموفقبهکسبعناویناول.دوموسومياینمسابقاتشدندوعليدادستان

نیزششمشد.

نتایجخوبصبامراشگفتزدهکردهاست؛

میاچ: دو تیم با مربیان کروات در کنار استقلال 
مدعیان اصلی قهرمانی هستند

مربیکرواتتیمصبایقمگفت:برایاینکهبهاینمرحلهبرسیمخیلیتلاشکردیم
ونتایجیکهبدستآمدمراشگفتزدهکرد.

ژلکومیاچدرخصوصآخرینوضعیتتیمصبادرآستانهبازیامروزبااستقلالاظهار
داشت:شرایطتیممابعدازبردباارزشیکهمقابلملوانبدستآوردیممناسباست.در
دیدارباملوانفقطدریکنیمهخوببودیموصادقانهبگویمدرنیمهاولحریفخیلی
بهترازمابازیکردامادرنیمهدومشرایطراتغییردادیمتابهآنچهمیخواهیم،برسیم.
ویادامهداد:درحالحاضرتمامتمرکزمانرارویبازیبااستقلالگذاشتهایمو
میدانیمحریفمانیکیازبهترینوآمادهترینتیمهایلیگاستومیخواهدبازهم

بهصدرجدولبرگردد.
مربیکرواتتیمصباباتاکیدبراینکهتیمششایستهقرارگرفتندربالایجدول
است،یادآورشد:اگربهعقببرگردیممشکلاتزیادیراپشتسرگذاشتیموباتلاش
وکوششفراوانبهاینمرحلهرسیدیم.مهمترینمشکلمااینبودکهقبلازآغاز
فصلنتوانستهبودیمبدنسازیکنیمواینمسئلهدرابتدایمسابقاتبرایمامشکلساز
شداماازوقفههاییکهدربازیهابوجودآمدنهایتاستفادهرابردیموبهسمتجلو

حرکتکردیم.
میاچدرپاسخبهاینسؤالکهآیافکرمیکردتیمشدرآستانهنیمفصلدراین
جایگاهقراربگیردیانه،عنوانکرد:باشرایطیکهبهآناشارهکردمبایدبگویمنتایج
بدستآمدهتوسطتیممراشگفتزدهکرد.البتهمامربیانتیمبهکارمانایمانداریم
وبرایموفقیتتلاشمانراچندبرابرکردیموهمهمجموعهتیمبرایرسیدنبهاین

جایگاهباتماموجودشانکارکردند.
ویدربارهاینکهآیاتیمشمیتواندسهمیهآسیاراکسبکند،خاطرنشانکرد:شرایط
بالایجدولطوریاستکهبایکبردمیتوانیمبهردهبالاتربرویمویکشکست
میتواندماراچندپلهپایینبیاورد.رقابتهابسیارنزدیکاستوتیمهایقدرتمند
زیادیبامارقابتمیکنند.تیمهاییمثلسپاهان،پرسپولیسوتراکتورسازیشاید
چندبرابرصباهزینهکردهباشنداماالانپشتسرماقراردارند.بایدسطحکیفیخودرا
حفظکردهوبهترشویمتادرنهایتدرردهچهارموپنجمقرارگرفتهوحتیسهمیه

آسیابگیریمکهالبتهکاربسیارسختیاست.
مربیصبادرواکنشبهاینسؤالکهآیاباتوجهبهرویاروییدوبارهاستقلالبا
تراکتورسازیاینباردرجامحذفی،ممکناستتمرکزآبیپوشانچندانرویبازی
باصبانباشد،گفت:منمخالفاینموضوعهستمازاینجهتکهاستقلالسختبه
دنبالایناستکهجایگاهخودراازاستقلالخوزستانپسبگیرد.حریفماآنقدرپر
مهرهوباتجربهاستکهدراینشرایطفقطرویبازیامروزتمرکزکند.استقلالقطعا
باتمامقوابهمصافصبامیآیدوماهمبهدنبالاینهستیمبایکبازیهوشمندانهبه

آنچهمیخواهیم،برسیم.
میاچدرادامهدررابطهمقایسهسطحمسابقاتلیگپانزدهمبافصلدوازدهم
کهاومربیراهآهنبود،گفت:سطحکیفیلیگایرانبالارفتهوتیمهاییمثل
استقلالخوزستان،گسترشفولاد،ذوبآهنپیشرفتخیلیخوبیداشتهاند.دیگر
مثلگذشتهاستقلالوپرسپولیستیمهایقدرتمندایراننیستندوفوتبالایراناز
دوقطبیبودنخارجشدهاست.ایناتفاقخوبیبرایفوتبالایراناستوبایدآن

رابهفالنیکگرفت.
ویدرپایانبااشارهبهتاثیرخوبمربیانکرواتدرفوتبالایرانگفت:درگذشته
مربیانکرواتزیادیبودندکهدرایرانبسیارموفقظاهرشدندوتاثیراتمثبتزیادی
درپیشرفتفوتبالایرانداشتند.درچندسالاخیرهماینروندادامهداشتهاست.غیر
ازاسکوچیچکهالانتیمششرایطخوبینداردبقیهمربیانکرواتدرکارشانموفق
بودهاند.اطمینانداشتهباشیدپرسپولیسبابرانکوایوانکوویچوسپاهانبااستیماچدر
کناراستقلالمدعیاناصلیقهرمانیخواهندبود.بااطمینانمیگویمتفکراتمربیان
کرواتبهفوتبالایراننزدیکاستوتاثیراتآنهارویفوتبالشمابسیارمثبتبوده

است.

همهچیزازروینیمکتشروعشد؛

ریشه یابی اختلاف قلعه نویی و حجازی

سرمربیپیشیناستقلالوفعلیتراکتورسازیدرشرایطیمانعازاکرانفیلمناصر
حجازیشدهاستکهقبلازدرگذشتویبهبیمارستانرفتوبرپیشانیاوبوسهزد

اماظاهراآنمهربانیهمکدورتهاراازبیننبرد.
امیرقلعهنوییباخیلیهادراینفوتبالاختلافنظردارد.اینکهحقمیگویدیانهو
اینکهچرابانکونام،مجیدی،رحمتی،فتحاللهزاده،مرفاوی،مظلومی،پورحیدری،علیپور
وبرخیدیگردرمقاطعمختلفقهروآشتیمیکندموضوعینیستکهبتوانآنرا
قضاوتکردامادرگیریاوباناصرحجازیونهایتارختبربستنحجازیازایندنیا
قبلازآشتیباقلعهنوییبرایاینمربیبنبستیساختهکهخروجازآنبسیارمشکل

شدهاست.
حتیحضوردربیمارستانوبوسیدنپیشانیحجازیونگاههایعمیقویهمموجب
بازشدنگرهدعواباهوادارانوبعضاخانوادهحجازینشدکهنشد.اینماجراهاپساز
فوتآندروازهبانفقیدپررنگترهمشدهوحالاحتیفیلمناصرحجازیهمکهسازه
خانوادهآنمرحوماستنیزدرپیشکایتقلعهنوعیمجوزاکراننگرفتهتاهمهچیز

بههمبپیچد.
شروع دعوا

مشکلاتامیرقلعهنوییباحجازیازآنروزهاشروعشدکهویدستیارحجازیدر
استقلالبودوالبتهشایدمنتقدبرخیرفتارهایاینسرمربی.

اگرواقعبینانهبهاینماجرانگاهکنیمنمونهاینانتقادهارادربسیاریازفصولوبین
بسیاریازسرمربیانوکمکمربیانمیبینیماماشایدهوادارانتندرویحجازیوشاید
بازیکنانمخالفامیرقلعهنوییوشایداشتباهاتویدرمصاحبههاعلیهحجازیکاررا
بهآنجارساندکههرروزایناختلافهابیشتروگرهکورترشد.اینموضوعبهویژهدر
آناردیبهشتسیاهکهحجازیلیگوجامقهرمانیآسیاراباهمازدستدادوبرکنار
شدبهاوجرسیدچراکهحجازیطیمصاحبهایاعلامکردآنهاکهبرکناریویرا
میخواستهاندبههدفخودرسیدند.البتهبعدهارفتارهایدوگانههیاتمدیرهاستقلال
درفرصتسهسالهبهقلعهنوییدادنوبرکناریحجازیدرهفتهنهمموجبخشم
هواداران،خانوادهوخودحجازیشد.حجازیمداممیپرسیدکهچرابایدبهامیرقلعه
نوییسهسالفرصتبدهندتایکجامبیاوردامابهویکهاستقلالرانایبقهرمانآسیا
کردهبود۹هفتهفرصتدهند؟همینمقایسههابازهموضعیترابدترکردومصاحبهها
وبدگوییهاادامهپیداکردتااینکهناصرحجازیاسطورهباشگاهاستقلالدرگیربیماری
شدوقبلازاینکهامیرقلعهنوییبتوانددرشرایطمعمولیبااوبهآشتیبرسد،حجازی

کهبسیارهمدرمیانهواداراناستقلالمحبوببوددچارمشکلاتاینبیماریشد.
بن بست قلعه نویی

درواقعامیرقلعهنوییفرصتنکردتاغبارسیاهحاصلازآندرگیریهاراازبینببردو
بهاینترتیبهمچنانهمدرگیرآنداستانهاست.آخرینایندرگیریهاشکایتامیر
قلعهنوییازفیلمناصرحجازیاستکهدراینفیلمدرگیریامیروحجازیبهوضوحو
بااتکابهروزنامههایآرشیویآنزمانرویپردهنقرهایرفتهبودوخاکسردآنمباحث
کهمیرفتتاازیادهابرود،شخمزدهبود.حالاخوداینشکایتوعدماکرانآنفیلم
همبرایدوطرفبهویژهبرایامیرقلعهنوییخوبنیستوادامهماجراییاستکه
سالهاقبلشروعشدهوظاهرابنبستیاستکهامیرقلعهنوییدرآنگیرکردهاست.

سرمربیتیمملیکشتیفرنگیکشورمانگفت:مهمترین
اصلبرایمنایناستکهتاالمپیکبایدشرایطرقابت
کاملوجودداشتهباشدوکسیدروزنیآرامشنداشته

باشد.
محمدبنادرخصوصبرگزاریجلسهفنیتیمهای
ملیکشتیفرنگیاظهارداشت:جلسهبسیارخوبیبود
وصحبتهاومطالبمفیدیمخالفانوموافقانسوالاتی
پرسیدندومننیزجوابدادمودرنهایتنیزتوافقشدتا
برخینفراتدرجامتختیرویتشکبروند،البتهکشتی
گرفتنایننفراتبهاینمعنینیستکهآنهادرپیست
خواهندرفتوتنهانفراتواردفرآیندانتخابیشدندوبایداز

اینپسمبارزهکنند.
ویدرپاسخبهاینسوالکهآیااعضایشورایفنیاز
عملکردچندماههکادرجدیدرضایتداشتیاخیر،گفت:
همهازمدتزمانطیشدهرضایتداشتند،البتهمابرنامه
تمرینینیزداشتیمودراینمدتبرایتمریناتچندینبار
اعضایشورارادعوتکردیموآنهانیزتمریناتراازنزدیک
مشاهدهکردند.اعضایشوراراضیبودندومننیزخوشحالم

کهچنینتعاملیبهوجودآمدهاست.
سرمربیتیمملیکشتیفرنگیکشورماندرخصوص
برگزاریمسابقاتجامباشگاههایکشتیفرنگیجهان
خاطرنشانکرد:اینمسابقاتبرایفدراسیونکشتیاستو
کشتیگیراندرآنحضورپیداخواهندکرد.درایندوروز
کشتیگیرانمادیگرملینیستندوکشتیگیرانیباشگاهی
بهحسابمیآیند،البتههدفاصلیبرگزاریمسابقات
تأمینمالیکشتیگیراناستتابتوانندباقیراهراتاالمپیک
راحتطیکنندواینپولمیتواندبهکشتیگیرانآرامش

بدهد.
بناادامهداد:البتهاگرحریفیهمراهیاینمسابقات
شود،خوباستولیدرمجموعچنداناینمسابقاتبه

منمربوطنیست.منکلاًموافقهیچلیگینیستموتنهابه
خاطرتأمینمالیکشتیگیرانمعتقدمکهلیگبرگزارشود.
منحتیبهسوریانورضاییهمگفتمکهمیتواننددرلیگ

رویتشکبروند.
ویدرپاسخبهسوالدیگریمبنیبراینکهآیاانتخاب
نفراتجدیددرجلسهاعضایشورایفنیمخالفانیداشت
یاخیر،عنوانکرد:همهاعضایشوراموافقبودندوحتی
دبیرورئیسفدراسیوننیزدرجلسهحضورداشتنداما
اینکهکسیمخالفباشدرامنندیدم،البتهاینکهعنوان
میشودکشتیگیرانشایدازمجوزدادنبهکشتیگیران
جدیدناراضیباشند،درستنیستوکشتیگیروظیفهاش
کشتیگرفتناستودرکنارآنفرآیندنیزبایدرعایتشود
والبتهمننیزحقوحقوقیدارمواینحقوحقوقمتعلق
بهسرمربیتیماست.اسامیکهمنمطرحکردمهمگی

سابقهقهرمانیدارندوحتیاخباریازبرخینفراتکوچکتر
استامامهمتریناصلبرایمنایناستکهتاالمپیک
بایدشرایطرقابتکاملوجودداشتهباشدوکسیدروزنی
آرامشنداشتهباشد.بهنظرمنبایدنفراتیبهاردوبیایندکه

ازاولتاآخراردوبجنگندوآمادهباشند.
اینکه کرد: تصریح فرنگی کشتی ملی تیم سرمربی
کشتیگیرناراضیاست،ایرادیندارد.مهمایناستکهما
پیروزشویم.اگر۵۰نفربخواهیمبهقلهکوهصعودکنیم،
مهمفتحکردناستوشایدهمهنتوانندبهقلهبرسند.ماتا
المپیکشایدحدود۴7نفررادرکنارتیمداشتهباشیماما
همهدرالمپیکرویتشکنمیروندوتنها۶نفرخواهند
جنگیدولیبایدهمهبهاین۶نفرکمککنندتاباغیرت
تعصب،جنگندگیوتاآخریننفسکارکنندودرنهایت

پرچمایرانرابهاهتزازدرآورند.

کاپیتانپیشینتیمملیفوتبالکشورمانگفت:صعودتیمملیبهجامجهانیکارسختی
است،ولیامیدوارمایرانبرایاولینباردرتاریخ،دوبارپیاپیحضوردراینتورنمنتمهم

راتجربهکند.
مهدیمهدویکیادرخصوصانتخابشبهعنوانبهترینهافبکراست
فوتبالایرانبعدازانقلاب،وضعیتخودشدرآلمانومسائلمختلفدیگر

بهسؤالاتیپاسخدادکهمشروحآندرزیرمیآید:
 شرایط تان در فوتبال آلمان چطور است؟

کارمراطبقیکبرنامهتنظیمشدهجلومیبرم.مادرتیمهای۱۱تا
۱۹سالباشگاههامبورگفعالیتمیکنیموتاالانهمنتیجهکارمانبد
نبودهاست.باشگاههامبورگیکبرنامهپنجسالهراپایهریزیکردهاست

وامیدوارمکههمهچیزهمینطورخوبپیشبرود.
 در مورد بوندس لیگا صحبت کنید، به نظر می رسد 

امسال هم بایرن مونیخ قهرمان می شود؟
فعلاًکهچیزیمعلومنیستودورتموندهمبایرن

مونیخراتعقیبمیکند.بایددیددردوربرگشت
چهاتفاقاتیخواهدافتاد،ولیبایرنمونیخدر

اروپایکتیمرؤیاییشدهاست.
پپ  جدایی  مورد  در  شایعات  آیا   

گواردیولا از این تیم حقیقت دارد؟
گواردیولاآخرینفصلازقراردادشرادر
بایرنسپریمیکند.اوهنوزقراردادشرابا
اینتیمتمدیدنکردهوشایدازبایرنبرود.

فعلاًکهچیزیمعلومنیست.
 اخبار فوتبال ایران را دنبال می کنید؟

کموبیشدنبالمیکنم.
 در مورد عملکرد پرسپولیس چه صحبتی دارید؟

قبلاًهمگفتهبودمکهبرانکووپرسپولیسنیازبهزماندارند
واینتیمرفتهرفتهخودشرابهبالایجدولمیکشدو

راهشراپیدامیکند.
 کدام تیم شانس زیادی برای قهرمانی دارد؟

قضاوتدراینموردزوداست.نکتهغافلگیرکنندهدرلیگ

امسالدرخششاستقلالخوزستانبودهوآنهاعالینتیجهگرفتهاند،درواقعاینتیم
سورپرایزلیگامسالاست.استقلالهمتیمخوبیدارد،صباباعلیدایینتایجخیلیخوبی
گرفتهوذوبآهننیزبایحییمدعیاست.کسیفکرنمیکردفولادخوزستان
امسالنتایجبدیبگیرد،ولیفعلاًوضعیتخوبیندارد.درحالحاضرنمیتوان
چیزیراپیشبینیکرد،ولیدرموردموفقیتمربیانجوانبایدبگویمکهاین

موضوعخونتازهایرابهمربیگریدرایرانتزریقکردهاست.
 در مورد انتخاب خودتان به عنوان بهترین هافبک راست بعد از 

انقلاب چه صحبتی دارید؟
منبایدازلطفمردمتشکرکنم.خوشحالمکهبعدازسالهاهنوزفراموش
نشدهاموایناتفاقخستگیراازتنمبیرونکرد.گزینههایدیگرهمهمهجزو
بهترینهابودند.نامجومطلقاگرمصدومنمیشددربهترینتیمهایاروپابازی
میکردومنازبازیکردنکناراولذتمیبردم.کرمانیمقدمبازیکنباتعصب
پرسپولیسبودونوازیهمبازیکنیبودکهدربانکملیباهمشروعکردیم.نوازی

دراستقلالدرخششخوبیداشتوبهتیمملیهمرسید.
 نوازی گفته که در فوتبال چیزی از شما کمتر نداشته است، نظر 

خودتان چیست؟
محمدیکبازیکندوپابودومعمولاًچنینفوتبالیستیکمپیدامیشود.
جالباینجاستکهاودربانکملیابتدافورواردبودوبعدبهپستدفاعچپ

آمد.سانترهاینوازیواقعاًبینظیربود.
 در مورد وضعیت تیم ملی و تغییر نسلی که کی روش در حال 

انجام دادن آن است چه صحبتی دارید؟
اینتغییرنسلبایدصورتمیگرفت.بههرحال
اینبازیکنانجوانبایدخودشانرانشانبدهندو
تجربهبیشتریپیداکنند.منمعتقدمایرانبرای
رفتنبهجامجهانیکارسختیدارد،ولیامیدوارم
جریانیکیدرمیانراهیابیاینتیمبهجامجهانیازبینبرودومابرای

اولینباردوبارپیاپیحضوردرجامجهانیراتجربهکنیم.
شما موافق عملکرد کی روش در تیم ملی هستید؟

اوتااینجانتیجهگرفتهاست،درضمنمانبایددراینموردنظربدهیم.
اینفدراسیونفوتبالاستکهکیروشراانتخابکردهوآنهابایدنظر

بدهند.

رئیسودبیرفدراسیونهممخالفدعوتازنفراتجدیدنبودند؛
بنا: تا المپیک نمی خواهم هیچ کشتی گیری آرامش داشته باشد

 موافق هیچ لیگی نیستم

صعودتیمملیبهجامجهانیکارسختیاست؛
مهدوی کیا: استقلال خوزستان سورپرایز لیگ امسال است
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هفتهپانزدهملیگبرتردرحالیبرگزارمیشودکهسهتیماستقلال
تهران،استقلالخوزستانوذوبآهناصفهانشانسکسبعنوان

قهرمانینیمفصلرادارند.
دیدارهایهفتهپانزدهمرقابتهایلیگبرتربابرگزاریهشت

دیدارامروزوفردابرگزارمیشود.
* استقلال اهواز - تراکتورسازی

استقلالاهوازدرحالحاضرازمدعیانجدیسقوطبهدسته
پایینتراستوحتیمیزبانیآنهابرابرتراکتورسازیهمخیلیشانسی
برایموفقیتشانایجادنمیکندچراکهاینتیمازمشکلاتمالی
ومدیریتیزیادیبرخورداراستومدتهاستکهبهلحاظتیمی
مشکلدارد.استقلالاهوازدرهشتهفتهگذشتهتنهایکتساوی

داشتهودرسایربازیهایششکستراتجربهکردهاست.
درسویدیگراینمیدان،تراکتورسازیباحضورقلعهنوییامیدوار
استکهبردروحیهبخشیرابهدستبیاوردوخودشرابهلحاظ

روحیآمادهمصافحساسبااستقلالتهراندرجامحذفیکند.
* نفت تهران - سایپا

شاگردانمنصوریاندرحالیبهمصافسایپامیروندکههردو
تیمدرهفتههایگذشتهتوانستهاندبهلحاظنظمتاکتیکیبهشرایط
زیباترین از ایندیدار،یکی انتظارمیرودکه برگردند. خوبشان

بازیهایاینهفتهرقابتهایلیگبرترشود.
سایپابرایجانماندنازرقابتبرایکسبسهمیهآسیاییامیدوار
استکهدرایندیدارپیروزشودونفتهممیخواهدباکسبسه
امتیاز،خودشرادرمیانهجدولتثبیتکند.اینمسئلهشایدباعث
شودکهبازیتهاجمیوجذابیدرایندیداربهنمایشگذاشتهشود.

* استقلال - صبای قم

استقلال،هفتهگذشتهبعدازتساویبرابرتراکتورسازی،صدر
جدولراازدستدادوحالاشاگردانپرویزمظلومیامیدوارندبا
برتریبرابرصباوازدستدادنامتیازازسویاستقلالخوزستان،

قهرمانینیمفصلرابهدستآورند.
استقلالبرایاینبازی،یعقوبکریمیرابهدلیلمصدومیتندارد
ولیاینمسئلهباتاکتیکهایکادرفنیاستقلالاحتمالارفعمیشود

وآبیهایپایتختبهروندخوبشاندرفصلجاریادامهمیدهند.
درسویمقابل،صبایقمباهدایتعلیداییفراترازانتظارات
دراینفصلظاهرشدهوالبتهداییهمهموارهنشاندادهکهبرابر

استقلال،تیمهایشبازیزیبارادردستورکارقرارمیدهند.
هاشمبیکزادهوامیرحسینصادقیدوبازیکنصباهستندکه
سابقهنسبتاطولانیمدتیدراستقلالدارندوحضورآنهادراینبازی

میتواندحساسیتهایخودشراداشتهباشد.
صباییهاامیدوارندکهباکسبامتیازدرایندیداردرکورسبالای
جدولباقیبمانندواینمسئلهشایدباعثشودکهآنهابیشترروی

ضدحملاتبرنامهریزیکنند.
* ملوان - سیاه جامگان

یکیدیگرازتیمهایبحرانزدهدرفصلجاری،سیاهجامگانمشهد
است؛تیمیکهباخطیبیشروعکردودرادامه،رمضانیهدایتشرا
برعهدهگرفتواکنونباهدایتفرهادکاظمیدرردهپانزدهمقرار
دارد.درسویمقابلاینمیدان،ملوانقرارداردکهروزهایخوبی
راپشتسرنمیگذاردوامیدواراستکهبتواندبااستفادهازشرایط
میزبانیبهپیروزیبرابرسیاهجامگاندستپیداکندوخودشرادر

میانههایجدولنگهدارد.
ملواندرایندیدار،پژماننوریرابهدلیلمحرومیتدراختیار

نداردواین،کاررابرایحمیداستیلیسختمیکند.
باتوجهبهشرایطنهچندانخوبدوتیمدرلیگ،انتظارمیرود
کهبازیمحتاطانهایازسویآنهاارائهشودواستفادهازفرصتهای
حداقلیرادردستورکارقراردهندچراکهیکامتیازبهکارهیچیک

ازدوتیمنمیآید.
* گسترش فولاد - فولاد خوزستان

شاگردانفرازکمالوندهفتهگذشتههرچقدربهدروازهپرسپولیس
حملهکردندبهموفقیتنرسیدندوحالااینفرصترادارندکهبا
شکستفولاددرتبریز،وضعیتخودشانرادرمیانههایجدولبهبود

ببخشند.
درآنسویمیدان،فولادبحرانزدهایقرارداردکهدوفصلپیش
درمصافباگسترشفولادموفقشدقهرمانیلیگراتجربهکندو
حالادرصورتشکستبرابراینتیم،نیمفصلرابهعنوانیکیاز

مدعیانجدیسقوطپشتسرخواهدگذاشت.
اگرفولاددرایندیدارهمنتیجهرابهگسترشفولادواگذارکند،
خیلیدورازذهننیستکهمدیراناینباشگاهدستبهتغییراتیدر

کادرفنیخودبزنندوعذراسکوچیچرابخواهند.
* ذوب آهن - استقلال خوزستان

یکیازحساسترینبازیهایهفتهپانزدهمرقابتهایلیگبرتررا
دوتیمذوبآهنواستقلالخوزستانبرگزارمیکنند؛دوتیمیکهبه
ترتیبدرردهسومونخستلیگبرترقراردارند.استقلالخوزستان
درصورتپیروزیدرایندیدار،نیمفصلراباقهرمانیپشتسر
میگذاردوذوبآهنهمدرصورتپیروزی،اینشانسراداردکه

قهرماننیمفصلشود.
ایندیداربدونشکیکیاززیباترینوفنیترینبازیهایلیگ

میشودچراکههردوتیمباکادرفنیوبازیکنانجوان،دراوج
آمادگیبهسرمیبرند.

* راه آهن - پرسپولیس
شایدیکیازنکاتخاصاینبازی،برگزاریآندرورزشگاهشهر
قدسباشد.اینورزشگاهتاکنونمیزباناستقلالوپرسپولیسنبودهو

برگزاریبازیدرآنیکآزمونجدیتلقیمیشود.
درایندیدار،پرسپولیسیهاامیدوارندکهبابرتریوکسبسه
امتیاز،خودشانرابهجمع۵تیمصدرجدولبرسانندوتلاشخود

رابهکارگیرندکهدرنیمفصلدومبهسمتقهرمانیخیزبردارند.
درآنسویمیدان،مهدیتارتارکهسابقهحضوردرکادرفنی
پرسپولیسوبازیکردندراینتیمرادارد،امیدواراستکهبازیکنان
جوانشبتوانندپرسپولیسیهاراغافلگیرکنند.اودرآخریناظهاراتش
یادآوریکردهکهراهآهنهمیشهگربهسیاهپرسپولیسبودهوشاید

اینمسئلهبهلحاظروحیوروانیبهتیمشکمککند.
* پدیده مشهد - سپاهان

شایدبتواننامایندیداررامصافدوتیمیگذاشتکهواردبحران
نشدهاندولیحالوروزخوبیهمندارند.سپاهانباآوردناستیماچ
خیلیشرایطشفرقینکردهوهفتهگذشتهباراهآهنمساویکردو
درآنسوهمپدیدهباهدایتمهاجریشکستسنگینیرامقابل

استقلالخوزستانتجربهکرد.
پدیدهدرحالحاضربا۱۶امتیازدرردهدوازدهمجدولاستواگر
ازایندیدارباسهامتیازخارجشود،شانساینراداردکهدوپلههم
درجدولصعودکندودرآنسواگرسپاهاننمیخواهدازکورس
صدرجدولعقببیفتد،بایدامتیازایندیداررابهحسابخودبریزد.

*تابلویاعلاناتهفتهپانزدهمرقابتهایلیگبرتر:
امروز 26 آذرماه

استقلالتهران-صبایقمازساعت۱۶:۲۰درورزشگاهآزادی/
احمدصالحی-حسنظهیری-رحیمشاهین-محمدرضافغانی،

ناظرداوری:مسعودفلاح
استقلالاهواز-تراکتورسازیتبریزازساعت۱۵:۰۰درورزشگاه
تختی/جمشیدمحمدی-محمدرضاامینی-جلیلشعرانی-جواد

محمدی،ناظرداوری:حسنکامرانیفر
نفتتهران-سایپایالبرزازساعت۱۵:۱۵درورزشگاهتختی/
سعیدبخشیزاده-حمیدغمزه-جهانبخشآرمان-محمدحسین

ترابیان،ناظرداوری:محمودرفیعی
روز جمعه 27 آذرماه

پدیدهخراسان-سپاهاناصفهانازساعت۱۴:۴۵درورزشگاه
ثامن/رضاعادل-علیرضاکناری-رسولزورقی-جوادشرفی،ناظر

داوری:محمدعلیفروغی
انزلی-سیاهجامگانازساعت۱۴:۱۵درورزشگاه ملوانبندر
تختی/امیدسعیدفر-حسنیوسفی-مهدیشفیعی-سعید

رحیمیمقدم،ناظرداوری:هدایتممبینی
گسترشفولاد-فولادخوزستانازساعت۱۵:۰۰درورزشگاه
اختصاصیگسترش/سیدمهدیسیدعلی-جوادمداح-علی

دودانگه-کمیلغلامی،ناظرداوری:ابراهیممیرزابیگی
راهآهنیزدان-پرسپولیستهرانازساعت۱۵:۱۵درورزشگاه
شهدایقدس/شاهینحاجبابایی-علیرضاایلدروم-محمدراهی-

یاسرهمرنگ،ناظرداوری:اسماعیلصفیری
در ازساعت۱۵:۱۵ استقلالخوزستان - اصفهان آهن ذوب
ورزشگاهفولادشهر/حمیدحاجملک-قهرماننجفی-فرهادمروجی

-سعیدشمس،ناظرداوری:حسینعسگری

هفتهپانزدهملیگبرترفوتبالایران؛

از تقابل دایی با استقلالی ها تا تعیین سرنوشت قهرمان نیم فصل

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
خواهان:بانکتوسعهتعاون

خوانده:مسعودگنجیمهر،فرزندمحمد-علیدستجانیفراهانی،فرزندسیفعلی
خواسته:مطالبهبیستوپنجمیلیونریال

درتاریخ۹۴/۸/۵خواهانبانکتوسعهتعاوندادخواستیمبنیبرمطالبهوجهبه
طرفیتخواندگانمسعودگنجیمهروعلیدستجانیفراهانیبهشرحخواسته..........به
شعبه۴۱تقدیمکهبهشماره۹۴-۴۱-۹7۹ثبتوبرایروز۹۴/۱۱/۳ساعت۹صبح

وقترسیدگیتعیینگردیدهاست.
وباتوجهبهمجهولالمکانبودنخواندهحسبدرخواستخواهانوموافقتدادگاه
بهماده7۳قانونآییندادرسیمدنیمراتبیکنوبتدریکیازجراید مستنداً
کثیرالانتشارآگهیمیگرددخواندهمذکورمیتواندازتاریخنشرآگهیجهتاعلام
آدرسودریافتنسخهثانیدادخواستوضمائمبهدفتردادگاهمراجعهویادروقتمقرر
فوقجهترسیدگیدراینشعبهحضوربهمرساندبدیهیاستدرصورتعدمحضور

دادگاهغیاباًرسیدگیواتخاذتصمیمخواهدنمود.
دفترشعبشورایحلاختلاف



علمی و سلامت

مرکبات داروی مؤثر در فصول بارانی 
مرکباتبهعلتداشتنویتامینهاواملاحپتاسیمسببتقویتسیستمایمنیبدنمیشود.
اسماعیلزادهمتخصصتغذیهبااشارهبهآبمیوههایمناسبفصلهایبارانیاظهارداشت:
افرادمختلفبرایحفظسلامتیخودبایدروزانه۲-۴واحدمیوهیاآبآندربرنامهغذایی
خودقراردهندوبهطورکلیمیوههایدرشتبهطورمتوسطیکواحدبهحسابمیآید.

ویبیانکرد:درفصلسرمابهعلتشایعبودنبیماریآنفلوآنزاوسرماخوردگیبهتراست
کهازمرکباتکهحاویویتامینهاوپتاسیماست،بیشتراستفادهشود،زیراویتامینهای
موجوددراینمیوههاسیستمایمنیبدنرادرمقابلویروسهاتقویتمیکند.این
متخصصبابیاناینکهمصرفخودمیوهازآبآنبهتراست،افزود:خودمیوهحاویفیبر
کافیاستواینمواددرآبآنموجودنمیباشدوبهطورکلیاگرافراددچارمشکلات
گوارشینبوده،میوههایپرتقال،نارنگیولیموراجزبرنامهروزانهخودقراردهند.ویاضافه
کرد:افرادیکهمشکلاتگوارشیدارند،خودمیوهرانمیتوانندمصرفکنندکهدراینموقع
بایدازآبمیوههاییچونلیموترشوگریپفروتزیادمیلکنند.اسماعیلزادهابرازداشت:
تاحدممکنازآبمیوههایصنعتیمصرفنکنند،زیرااینموادحاویمقادیرزیادیقندو

اسانسمیوهبودهکهجزضررهیچسودیوفایدهایندارد.
ویدرپایانگفت:مرکباتحاویپتاسیمبالاییبودهوایناملاحبرایتقویتسیستمایمنی
بدنوقلیاییشدنادراربسیارمفیدوسودمنداستوهمچنینفشارخونراتنظیممیکند.

چطور از دهانشویه استفاده کنیم؟ 
اصولاًدهانشویههارازمانیبرایبیمارتجویزمیکنیمکهجراحیدردهانداشتهباشدویا

کاریدردهانبیمارانجامشدهباشد.
عزتاللهخامسیمتخصصدندانپزشکبااشارهبهاستفادهصحیحازدهانشویههابرای
بیمارانگفت:اصولاًدهانشویههارازمانیبهمریضمیدهیمکهجراحیدردهانداشتهباشد
ویاکاریدردهانبیمارانجامدادهباشیمکهدردهانبیمارزخمیایجادشودمثلتراشیدن

دندانوترشحاتدردهانویابهعلتبویدهاندهانشویهرابهبیمارمیدهیم.
ویادامهداد:بهطورکلیشخصیکههیچگونهناراحتینداشتهباشدمسواکبزندونخ
دندانرامرتباستفادهکنددهانشویهنمیدهیموعلتشایناستکهباکتریهایزیادیدر
محیطدهاناستونسبتبهموادیکهدردهانشویههاهستندمقاومشوندوموضوعدیگر
ترکیباتدهانشویههااستکهترکیباتدهانشویههاازفرمولهایمختلفیتشکیلشدهاند
ومهمترینآنهاکلروسیدینوویکتوریناست.خامسیدرادامهبااشارهبهدهانشویههایی
کهالکلدارند،تصریحکرد:دهانشویههاییهستندکهالکلدارندوبرایدهانمضرندوحتماً
بایدازدهانشویههایفاقدالکلاستفادهشودودرکلازدهانشویههایمعمولینبایدبیشتر
ازیکهفتهتادوهفتهاستفادهکرد.داندانپزشکاظهارداشت:دهانشویههابعدازجراحی
معمولاًبایدیکهفتهاستفادهشودودرموردبویدهانمعمولاًبایدعلتراپیداکردوتنهابه
Halyمیگوینداین)Haly touze(دهانشویهاکتفانشود،بهبویدهانبهزبانانگلیسی
touzeهاهستندکهفردرامجبورمیکندتاازدهانشویهاستفادهکندویکماهونهایتا
۶ماهمصرفمیکنند.ویخاطرنشانکرد:بویدهانعلتهایمختلفیداردوبایداین
علتهاگوارشیباشدبههرحالتوصیهنمیشودکهازدهانشویهبهطورمرتباستفادهکنند.

به ریزش مو در بارداری، نه بگویید! 
ریزشموازجملهمواردیاستکهامکانداردهرخانمیدردورهبارداریآنراتجربهکند

امابرخیاقداماتسادهمیتواندازبروزاینامرجلوگیرییاحتیبکاهد.
دکترنیرومنشمتخصصزنانوزایمانگفت:دردورانبارداری،ریزشموعاملشایعی
نمیباشد.حتیدربعضیمواردتغییراتهورمونیدردورهبارداریممکناستکهمنجربه
پرموییدرخانمهایباردارشودودرطیایندورانریزشموهموجودداشتهباشدکهاین
موردهمجاینگرانینداردچراکهدردورهپساززایمانوشیردهیبدنوحالتموهادوباره
بهفرمطبیعیخودبرمیگردندوماندگارنیست.ویادامهداد:زمانیکهخانمدارایبیماری
زمینهایازجملهسوءتغذیهواختلالاتتغذیهایباشداینپرموییوریزششدیدموهاممکن
استماندگارشودکهدراینصورتبایدبهپزشکبرایدرمانمراجعهشود.دکترنیرومنش
اظهارداشت:بانوانیکهقبلازبارداریرژیمغذاییمناسبداشتهباشد،مشکلاتوبیماریهای
پوستومونداشتهباشندودرطیبارداریهمهمهچیزخوبوطبقروالطبیعیپیش
رودمعمولاًریزشبهطورشدیدونگرانکنندهنخواهندداشت.ویدرپایانخاطرنشانکرد:
توصیهبرایناستبانوانیکهبرنامهریزیبرایآیندهجهتباردارشدن)یکیادوماهقبل(
دارندوبهخصوصدر۳یا۴ماهاولبارداریکههرلحظهسلولهایجنینیدرحالتکاملو
اضافهشدنوشکلگرفتناست،ازهرگونهموادشیمیاییدوریکننداینموادشاملاستفاده
بیشازحدازلوازمآرایشی)دکلره،رنگو...(وموادشیمیاییمثلحشرهکشها،واتیکسو...
هرچندکهاثراستفادهازرنگموو...برسقطیانقصعضوجنیناثباتعلمینشدهاست
اماچوناینموادمدتیرویبدنمیمانندوحتیقدریازآنهاجذببدنمیشوندبهتر

استکهمادربرایحفظسلامتیخودوجنینشازاینموادجزدرضرورتاستفادهنکند.

بهبود کامل این بیماری گوارشی با زیتون پرورده 
مصرفزیتونپروردههمراهرباناریکیازعواملبهبودورملوزالعمدهاست،بامصرف

اینمادهغذاییازورمکاستهمیشودواینبیماریبهطورخاصبهبودمییابد.
دکترشاهینشهبازیمتخصصگوارشگفت:مصرفالکلباعثایجادتورمدرناحیه
لوزالعمدهمیشودسنگهایصفراویوسنگهایلوزالمعدهزمانیایجادتورممیکنند

کهچربیخونبالای۵۰۰باشد.اینچربیهاازطریقورزشورژیمکاهشمییابند.
ویافزود:دررابطهبابیماریهاییکهکلسیمخونرابالامیبرندمیتوانبهپاراتیروئید

اشارهکرد.افرادیکهورملوزالعمدهدارندمستعدبیماریمجرایادراریهستند.
ویدرادامهافزود:صدمهبهلوزالعمدهباعثتخریبمواددرونلوزالمعدهایمیشود.
کمشدنموادغذایی،الکلوسنگهایصفراویعللعمدهورملوزالعمدههستند.بالا
رفتنچربیوکلسترولخونعاملایجادبیماریاوریوناست.ویتصریحکرد:رژیمی
کهبرایبهبودسنگهایصفراویدادهمیشودایناستکهازمصرفغذاهایپرچرب
وسنگینخودداریشود،زیراباعثورمدرلوزالعمدهمیشود.غذاهاییکهحاویآنتی
اکسیدانهستندازهرنوعورمیپیشگیریمیکنند.مصرفمیوههاسبزیجاتوغذاهایی
کهویتامینEدارند،درپیشگیریازانواعسرطانهاوورملوزالمعدهنقشبسزاییدارند.
مصرفگوشتومرغکهکاملاًٌهورمونیهستنددرکلمضرهستند،مصرفسویاوزیتون
وچایسبزبهبهبودکاملبیماریلوزالعمدهکمکبسیاریزیادیمیکند.ویادامه
داد:مسکنهاوآرامبخشهاتأثیریبررویلوزالعمدهنداردوآنراتقویتنمیکند.دانهها
روغیزیتونوهستهانگورودانهروغنیسویاعاملبهبوداینبیماریهستند.ویدر
پایانخاطرنشانکرد:امروزهسرطانهایلوزالمعدهروبهگسترشهستندواقدامسریعو
بهموقعمیتوانددرپیشگیریوبهبودکاملاینبیماریتأثیربسیارمهمیداشتهباشد.اگر

اینسرطانبهموقعدرماننشودمیتواندمنجربهمرگافرادوفلجشدنشود.
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محققانخوشذوقدرهلندکیفپولهوشمندیساختهاندکهعملاامکانگمشدنآن
وجودندارد.گمشدنکیفپولازآندستهدردسرهاییاستکهتقریباتماممردمدرطول
عمرشانحداقلیکبارآنراتجربهمیکنند.اماحالابهلطفگروهیازمحققانخوشذوقدر
روتردامهلند،کیفپولهوشمندیطراحیشدهکهبهواسطهبرخورداریازفناوریهایبیسیم
امکانگمشدنآنوجودندارد.ارایهدهندگاناینفناوریجدیدمدعیهستندکهچنینکیف
پولیوتماممدارکومبالغیکهدرآنقرارمیگیردهموارهایمنخواهدماند.اینفناوریجدید
Eksterنامداردکهدرزبانهلندیبهمعنایکلاغیافردیکهزیادحرفمیزنداست.این
کیفپولدارایردیابیاستکهبااستفادهازفناوریبلوتوثعملمیکند.صاحباینکیف
پولجیبیبایداپلیکیشنیبهنامProtagراکهسیستمعاملهایاندرویدوiOSطراحیشده
رابررویتلفنهمراههوشمندخودنصبکند.نکتهجالبتوجهایناستکهصاحبکیف
بااستفادهازایناپلیکیشنمیتواندکاریکندکهکیفپولشبهصدادرآمدهتابدینترتیب
محلقرارگرفتنشراشناساییکند.وجهمتمایزکنندهاینفناوریجدیدبانمونههایمشابه
درآناستکههرگاهصاحبکیفازآندورشدهوبهخارجازمحدودهمجازفاصلهگرفتناز
آنبرسد،اپلیکیشننصبشدهبررویتلفنهمراهشپیامهشداریمنتشرمیکند.درچنین
وضعیتیصاحبکیفنهتنهامتوجهجاگذاشتنآنمیشودبلکهازطریقایناپلیکیشناز

محلکیفشنیزآگاهمیشود.

بارکدگذاری دی ان ای برای شناسایی سریعتر هر نوع موجود زنده

افزایش بازده سلول های خورشیدی با دستاورد محققان ایرانی

خلق سطوح ضدآب با مواد جدید

با ایران، ومهندسیشیمی پژوهشگاهشیمی محققان
بهرهگیریازنانوساختارهاییمشخص،موفقبهافزایشبازدهی
سلولهایخورشیدیحساسبهرنگدانهدرکنارکاهشهزینه

ساختاینتجهیزاتشدند.
امروزهاستفادهازانرژیخورشیدیبهعنوانیکمنبعانرژی
نو،سازگاربامحیطزیست،ارزانوفراوانموردتوجهجوامع
بشریقرارگرفتهاست.درحالحاضراستفادهازسلولهای
خورشیدیحساسشدهبارنگدانه،بهدلیلبازدهیبالاو
روشساختمناسبومقرونبهصرفه،نسبتبهنسلهای
قبلسلولهایخورشیدیاهمیتبیشترییافتهاست.بااین
حال،بابهرهمندیازساختارهایمختلفموادهمچنانمیتوان
سلولهای از دسته این بازدهی افزایش به شایانی کمک

خورشیدیکرد.
هدفاینکار،تولیدسلولهایخورشیدیحساسشدهبا

رنگدانهبرپایهنانومیلههاییکبعدیبهمنظوربهینهسازی
وافزایشکاراییتولیدانرژیالکتریسیتهازانرژیخورشیدی

بودهاست.
کاربرد با طرح، مجری صیاحی هانی دکتر گفته به
نانوساختارهاییکبعدیدرسلولهایخورشیدی،مسیر
انتقالالکترونهاراحتترودرنتیجهتولیدجریانالکتریسیته
بهترمیشود.اماساختوجهتدهیایننانوساختارهاییک
بعدییکیازموانعکاربردانبوهآنهادرسلولهایخورشیدی
است.ویدرادامهافزود:»دراینطرح،ساختنانومیلههای
دیاکسایدتیتانیومبهروشیسادهصورتگرفتهاست.استفاده
ازروشپیشنهادیباعثکاهشهزینه،تولیدتودهایوانبوه
نانومیلههاشدهوچنانچهاینمواددرمقیاسصنعتیتولید
شود،بالابردنسرعتساختومقرونبهصرفهسلولهای
خورشیدیراسببخواهدشد.دراینصورتامکاناستفادهاز

سلولهایخورشیدیحساسشدهبارنگدانه،باقیمتمناسب
وکاراییبالاونهایتاًکاهشوابستگیبهسوختهایفسیلی
وآلایندهمحیطزیستامکانپذیرمیشود.«لذاازنتایج
اینطرحمیتواندرتمامیصنایعیکهنیازمندتولیدانرژی

الکتریسیتهازانرژیخورشیدهستند،استفادهکرد.
ومطالعهعملکردآنها نانومیلهها صیاحیروشسنتز
رابدینشرحبیانکرد:»دراینتحقیقاتنانومیلههایدی
اکسیدتیتانیومبهشکلانبوهبهروشهیدروترمالسنتزشد.
درواقعدراینروشعواملمتعددیمیتواندبرساختارو
عملکردنانومیلههایسنتزشدهتأثیربگذارد.یکیازاینعوامل
دمایبازپختنانومیلههاستکهدرنهایتبرکاراییسلول
خورشیدینیزتأثیرگذاراست.لذااثردمایبازپختبرروی
ساختارنانومیلههاوعملکردسلولخورشیدیساختهشدهاز

ایننانومیلههابهطورجزئیموردبررسیقرارگرفت.«

دانشمندانیکمادهجدیدکمهزینهوغیرسمیارائه
کردهاندکهدردفعقطراتآب،عملکردینظیربرگنیلوفر
آبیدارد.اینپیشرفتیاستکهمیتواندبهایجادسطوحضد
آبسازگاربامحیطزیستکمککند.نانوموادفوقآبگریز،از
طریقپوششدهیدورانیمیتواننددرانواعسطوحاستفاده
شوند.اندروبارونازدانشگاهرایسدرآمریکاکهسرپرستیاین
پژوهشرابرعهدهدارداظهارکرد:موادهیدروکربنیممکن
استیکجایگزینتازهبرایفلوئوروکربنهایپرهزینهو
خطرناکباشندکهمعمولابرایبرنامههایکاربردیفوقآبگریز
استفادهمیشود.بارونافزود:طبیعت،اینموادرامیسازدوآن

رابامحیطسازگارنگهمیدارد.مامیخواهیمبدانیمکهاین
فرآیندطبیعی،چراوچگونهاتفاقمیافتدوچطورمیتوانیماز
آنتقلیدکنیم.ازآنجاکهبرگنیلوفرآبییکیازآبگریزترین
سطوحدرزمیناست،محققانازعملکردآنبرایساخت
سطوحضدآباستفادهکردند.بارونگفتتواناییهایبرگ
نیلوفربهدلیلساختارمیکروسکوپیودوتایینانومقیاسآن
دارد، نام LSEMکه اینسطوح آزمایش و است.ساخت
توسطالکساندرنویسندهارشدازدانشگاهسوانسیدرانگلستان
انجامشد.الکساندربهراحتینانوذراتاکسیدآلومینیومسنتز
شدهرابااسیدهایکربوکسیلیکاصلاحشدهکهزنجیرههای

هیدروکربنمنشعبشدهرانمایانمیکند،پوششداد.این
زنجیرههایقوی،اولینخطدفاعدربرابرآبهستندکهباعث
زبریسطوحمیشوند.اینزبری،ویژگیموادآبگریزاستکه
لایهایازهوارابهدامانداختهوتماسبینسطحوقطرات
آبراتاحدامکانکاهشمیدهد.موادبرایفوقآبگریزبودن
بایدزاویهایبزرگتراز۱۵۰درجهداشتهباشند.زاویهتماس،
زاویهایاستکهسطحآبباسطحمادهمواجهمیشودوهر
چقدرمقدارآببیشترباشد،زاویهنیزافزایشمییابد.بارون
گفت:LSEM،بازاویه۱۵۵درجه،اساسابهترینمعادلبرای

پوششهایفوقآبگریزمبتنیبرفلوئوروکربناست.

رونمایی از نخستین ربات آتش نشان استرالیا
یکرباتآتشنشانکهمیتواندازموانععبورکردهودودراازساختمانهایدرحالسوختن

کناربزند،جدیدترینسلاحاسترالیابرایمبارزهباآتشسوزیدرایالتنیوساوثولزاست.
وزیرخدماتاضطرارینیوساوثولزوگرگمولینز،عضوکمیسیوننجاتازنخستینربات
TAF( "آتشنشانکنترلازراهدوراینکشورموسومبه"دستگاهآتشنشانیباکمکتوربین
۲۰(رونماییکردند.ربات۲۰TAFازلبههایبولدوزرباقابلیتکنارراندنخودروهاازمسیرو

همچنینیکفنبسیارپرقدرتبرایتمیزکردنمحیطازدودبرخورداراست.
اینرباتهمچنینمیتواندبخارآبیاکفراازفاصله۶۰متریاسپریکندوآنراازفاصله
۹۰متریرویآنسرازیرکند.رباتمذکوردرمنطقهالکساندریادرداخلسیدنیمستقرخواهد
شدومیتواندبسرعتازطریقزمینییاهواییبهمحلموردنیازاعزامشود.۲۰TAFازفاصله
۵۰۰متریقابلکنترلبودهومیتواندآنرابهمناطقیکهبرایانسانخطرناکاست،ارسال
کرد.قیمتاینربات۲۲۶هزاردلاربودهوساختکشورآلماناست.درحالحاضرازاینربات

درآلمانومکزیکاستفادهمیشود.

تولد هفت توله سگ با لقاح مصنوعی
 برای نخستین بار

لقاحمصنوعیدرسگهاکهدانشمندانرابرایچندیندههبهخودمشغولکردهبود،در
آزمایشگاهدانشگاهکورنلمحققشد.ازاینروشمیتوانبرایحفاظتازحیاتوحشو
کمکبهحفظگونههایدرمعرضخطرانقراضبهرهبرد.هفتتولهسگدرنتیجهلقاح

مصنوعیبدنیاآمدندکهنتیجهتلاشیقدیمیازدهه۱۹7۰بود.
پسازانتقال۱۹جنینبهداخلبدنسگمادر،هفتزایمانزندهتوسطعملسزارین
انجامشد.روشلقاحمصنوعیمنجربهتولددوتولهازمادربیگلوپدرکوکراسپانیلوپنج
تولهازپدرومادربیگلشد.درروشلقاحمصنوعی،تخمکهاواسپرمهایجمعآوریشده
درآزمایشگاهبرایایجادجنینگردهمآمدهوسپسدردستگاهتولیدمثلمادهکاشته
میشوند.اینفرآیندکهمدتهاستبطوررایجبرایانسانهاانجاممیشود،ازچندینسال
پیشبررویسگهاآزمایششدهبودامابهدلیلمتفاوتبودنسیستمتولیدمثلآنهابا
سایرپستانداران،اینکارموفقنمیشد.تخمکهایجمعآوریشدهازسگهایمادهدرزمان
بلوغسلولمشابهسایرحیوانات،بارورنمیشدندزیرابسیارنابالغبودندوبایدچندروزبیشتر
دربدنمیماندندتانرخباروریارتقامییافت.محققانهمچنینمجبورشدنداسپرمسگها
راباموادشیمیاییدرمانکنندتاآنچهرادرزمانوروداسپرمبهسیستمتولیدمثلماده

اتفاقمیافتد،تقلیدکند.

این کیف پول هوشمند گم نمی شود

اگرباحشرهایمواجهشدهایدکهباهیچنوعحشرهکشی
با تلفنی بایکتماس بزودیمیتوانید بیننمیرود، از
کارشناسانیکهمعمایحشراتمرموزراازطریقفناوری
تشخیصهویت"بارکدگذاریدیانای" درپروژهبینالمللی

بارکدزندگی)iBOL(حلمیکنند،مرتبطشوید.
اینپروژهشامل۲۵کشورازجملهدانشگاهکلکتهدرهند
استکهیکپایگاهدادههایدیجیتالازنشانههایدیانای
راتشکیلدادهومیتواندهرگیاه،حیوانوارگانیسمبرروی

زمینرادریکلحظهشناساییکند.
ابزارهای دقیقترین از یکی ژنتیکی، اطلاعات امروزه
تشخیصهویت،نهتنهادربینانسانها،بلکهدرتمامی
گونههایموجوداتزندهزمینمحسوبمیشود.درآینده
نزدیک،استفادهگستردهازایناطلاعاتژنتیکی،نجاتبخش

بسیاریازگونههاخواهدبود.
ایناریبانرجی،ازبخشجانورشناسیدانشگاهکلکته
اظهارکرد:پسازگرفتنیکنمونه،درعرضچندساعت
میتوانماهیتارگانیسمرااطلاعدادهوبهارائهراهنمایی
برایمقابلهبامشکلپرداخت.ماحدودششماهاستکهدر
حالبرنامهریزیبرایراهاندازییکسرویسمشاورهتلفنی

هستیمتاپاسخگوینگرانیهایمردمباشیم.
فرآیندشناساییازطریقبرچسبهایژنتیکیویابارکد

دیانایامکانپذیراست.
همانطورکهیکفروشندهازرویخطوطراهراهشبیهاما
متفاوتگورخرمیتواندتعدادفروختهشدهومیزانموجوددر
انباررامحاسبهکند،بررسیتوالیهایژنتیکیخاصمیتواند

بیمیکگونهوگونهدیگرتمایزقائلشود.

کارعمدهمحققانپروژهبینالمللیبارکدزندگی،جمع
آوریوگزینشنمونهها،جمعآوریسوابقبارکدازآنهاو
ساختپلتفرمانفورماتیکموردنیازبرایذخیرهاینسوابقو

فعالکردناستفادهازآنهادرشناساییگونههااست.
اینمرکزپروژهبینالمللیبارکدزندگیدرهنددارای
بخشهایمختلفیمانندعلومبهداشت،ایمنیغذایی،صنعت
)مانندماهی،چایوابریشم(،حفاظتازگونههایدرمعرض
خطر،حفاظتوکنترلجرائمحیاتوحش،شناسایی

گونههایمهاجموبیماریهاینوظهوراست.
بیشاز۴،۰۰۰نمونهازبخشجانورشناسی،کدگذاری
شدهودربانکاطلاعاتیBOLDبارگذاریخواهدشد.در
هند،دوسازماندیگر،یکیدراورنگآبادودیگریدربمبئی،

بخشهاییازاینطرحبینالمللیهستند.

اشتباه نکنید! عینک چشمانتان را تنبل نمی کند 
استفادهمداومازعینکولنزهایمحیطیدرضعیفشدنچشمتأثیرینخواهدداشت
بلکهعواملیدیگردراینامرمؤثراست.دکترکیپورچشمپزشکگفت:ازباورهایغلطدر
ارتباطباچشماستفادهازعینکآفتابیدرنورخورشیداست،بایدبهایننکتهتوجهکردکه
استفادهازعینکآفتابیبهخصوصبرایافرادیکهدچارهرگونهعارضهیچشمیهستند
بههماناندازهکهدرنورآفتاباهمیتدارد،درهوایابرینیزمهماست.ویدرادامهافزود:
بسیاریازمردمبهاینباورغلطمعتقدندکهاستفادهازعینکیالنزهایتماسیبهضعیفتر
شدنچشمووابستگیبهعینکمنجرمیشود.درحالیکهتنها،افزایشسنفاکتورهای
محیطیویابیماریهایچشمیدرتضعیفچشمدخیلاستواستفادهازعینکعموماً
نقشمثبتیدرتثبیتقدرتبیناییدرافرادایفامیکند.دکترکیپوراظهارداشت:برخی
والدینتصورمیکنندکهوضعیتوجودویاعدموجودضعفبینایییابیماریهایچشمی
درآنها،درفرزندانشاننیزدقیقاًبرقراراست.درحالیکهوراثتدراینزمینهازنقش
زمینهایبرخورداراستولزوماًوضعیتبینایییکسانومشابهیدروالدینوفرزندانبرقرار
نیستبهویژهامروزهباشیوعروزافزونعیوبانکساریچشمروبهروهستیمکهدروالدین
ونسلهایپیشینبااینشدتوکیفیتمشاهدهنشدهاستووالدینرادروجودعیوب

انکساریدرفرزندانشانشکوتردیددچارمیسازد.

تفاوت وزن گیری نوزاد با شیر مادر و شیر خشک 
کموزنینوزادانیکهازشیرمادرتغذیهمیکننددلیلبرسیرشدنیانشدنآنهانیست.
پروفسورمجدحسینسلطانزادهاستاددانشگاهعلومپزشکیشهیدبهشتیمتخصص
کودکانونوزادانگفت:شیرمادربهدلیلوجودبیشاز۲۰۰مادهغذاییمقویبهترینغذا
برایرشدوتکاملمغزینوزادبهشمارمیآیدوهمچنینخوردنشیرمادرباموزیکملایم
بررونداینرشدکاملمغزیبسیارمؤثرخواهدبود.ویدرادامهگفت:تغذیهکودکباشیر
مادر،علاوهبرتأمینرشدوتکاملمطلوباو،سببتقویتارتباطعاطفیمادروکودک،رشد
ذهنیوروانیمناسب،افزایشضریبهوشیوقدرتیادگیریشدهوبروزیاشدتبسیاری
ازبیماریهایگوارشی،تنفسی،آلرژی،ازسرطانهایدورانکودکی،مرگناگهانیشیرخوار،
بیماریهایمزمندورانبزرگسالیماننددیابت،چاقی،پرفشاریخونوبیماریهایقلبی
عروقیرانیزکاهشمیدهد.دکترسلطانزادهاظهارداشت:شایدازنظروزنیکودکانیکهاز
شیرخشکاستفادهمیکنندنسبتبهکودکانیکهشیرمادراستفادهمیکنندوزنبیشتری
داشتهباشندامااینبهمعنیسیرشدنیانشدنآنهانیستچراکهدرروزهایاولکهنوزاد
بسیارکمازشیرمادرمیتواندتغذیهکنداماهماناندازهبراینوزادکافیستزیراشیرمادر
سرشارازموادمقویاست.ویخاطرنشانکرد:درمادرانیکهفرزندانشانراباشیرخودتغذیه
میکنند،احتمالبروزمشکلاتینظیرچاقی،ابتلابهسرطان،بیماریهایقلبیعروقی،پوکی
استخوانوافسردگیبعداززایمانکمتربودهوعودمیگرنوبیماریاماسدرآنانکاهش
مییابد.دکترسلطانیدرپایانافزود:شیرمادرچندروزاول،زردرنگوغلیظتربوده،بسیار
مغذیوحاویعناصروموادحفاظتیوایمنیفراوانیاستوزردبودنرنگآنبهدلیلمقادیر

زیادویتامینAاستوارتباطیبازردشدننوزادندارد.

چرا آقایان بیشتر دچار نقرس می شوند؟ 
شیوعبیمارینقرس۹۰درصددرآقایانو۱۰درصددرخانمهااست.

حمیدپدرام،متخصصارتوپدوفوقتخصصزانوبااشارهبهاینکهنقرسدرعوام
مشهوربهبیماریثروتمنداناست،گفت:نقرسبراثربالارفتناسیداوریکخونورسوب
کریستالیشکلآندرمفاصلبهخصوصدرمفاصلشصت،پاومچوزانوودربرخیموارد
محدودیدرغضروفگوش،بهوجودمیآید.ویادامهداد:اینعارضهبادردهمراهاستو
بیشتردردآندرشبهاآغازمیشودوتورموقرمزینیزازدیگرعلائماینبیماریاستکه
البتهبههنگامتشخیصبایددقتداشتکهباعفونتاشتباهگرفتهنشودزیراعفونتدراین
ناحیههانیزباهمینعلامتهاهمراهاست.دکترپدرامبابیانعواملیکهدربروزوتشدید
اینبیمارینقشدارند،گفت:عدموجودآنزیمیکهوظیفهتبدیلاسیداوریکخونبهدیگر
موادراداردوهمچنینشکاسترسیمثلسکتهقلبیتغذیهناصحیحمانند،خوردنبیش
ازحدگوشتقرمز،پسته،موادغذاییپرپروتئینومشروباتالکی،ازجملهمواردیهستند
کهباعثبروزوتشدیداینعارضهمیشوند.اینپزشکدرادامهافزود:افرادیکهدراقوام
سابقهبروزاینبیماریرامشاهدهکردهاندبهتراستباانجاممشاورهژنتیکیودرصورتنیاز
بااقداماتپیشگیرانهازدچارشدنبهاینبیماریجلوگیریکنند.اینمتخصصارتوپدی
خاطرنشانکرد:شیوعبیمارینقرس۹۰درصددرآقایانو۱۰درصددرخانمهااستو

خانمهابیشتردرسنینپسازیائسگیبیشتردچاراینبیماریمیشوند.

وقتیعملکردهاییدربدنتانشروعمیکندبهمختلشدن،معمولابهتیروئیدمشکوک
نمیشوید،امادربسیاریازمواردبایدبهآنمظنونباشید.دراینجادهعلامتیراکهمی

تواندناشیازمشکلیدرتیروئیدباشدبرایتانمیآوریم.
 خستگی و ضعف عضلانی دارید

یکیازعلائمآشکاردرستکارنکردنتیروئید،احساسخستگیوفرسودگیبهمیزان
غیرطبیعیاست.تولیداتهورمونیغیرمتعادلممکناستمنجربهدردیاضعفعضلانی،
حواسپرتیوگیجی،وخوابرفتنسریعوناگهانیشود.علائمیچونبیخوابییااختلال

خوابهمدراینحالتوجوددارد.
درتحقیقاتیکهتوسطمحققانهلندیانجامشد،گروهیازبیمارانکهمشکلاتیمربوط
بهضعفوناتوانیداشتندموردآزمایشقرارگرفتند.بعدازیکدورهیکسالهدرمانتیروئید،
۸7درصدازبیماریاینافرادبهبودپیداکردهبود،بنابرایناگرشماهمباچنینعلائمیروبرو

شدید،وضعیتتیروئیدتانراچکاپکنید.
نمی توانید وزن کم کنید

بیشتراوقاتگرسنگیمیکشیمیاخودمانراخستهمیکنیمتاچندکیلواضافهراکم
کنیم،هیچگونهچربیمصرفنمیکنیمیاتماموقتورزشمیکنیمووقتیهیچنتیجه

مثبتینمیگیریم،هرچیزیرامقصرمیدانیمجزتیروئیدمان.
غدهتیروئید،سیستمسوختوسازبدنراکنترلمیکند،یعنینحوهفرایندغذاهارا.
پژوهشهایعلمینشاندادهاندتیروئیدیکهدرستکارنکندمیتواندسرعتسوختو
سازراکمکندتاحدیکهکاهشوزن،تبدیلبهجنگومبارزهایبسیاردشوارشود.اگراین
مشکلیاستکهشماهمآنراتجربهکردهاید،برایمعاینهتیروئیدتانبهپزشکمراجعهکنید.

با افسردگی دست و پنجه نرم می کنید
ناحیهگردنوگلوممکناستآخریننواحیباشندکهدرمبارزهباافسردگیموردسنجش
وبررسیقرارمیگیرند،امابهادعایکارشناسان،تیروئیدمیتوانددربعضیمواردتاثیری

فراترازخودمغزبروضعیتفکریوخلقوخوداشتهباشد.
کمکاریتیروئید،یکبیمارینسبتاشایعاستکهدرآنتیروئید،هورمونهایبسیار
کمیتولیدمیکند.تعادلدرتولیداتهورمونیبرایخیلیچیزهاضروریاست،مخصوصا

برایسلامتروانی.
مراجعخبرهایمانندمتخصصانهارواردونشریهتحقیقاتتیروئیدثابتکردهاندکه
سطوحپایینتولیداتهورمونیاغلبهمراهباعلائمافسردگیهستند،بنابرایناگربااختلالات

خلقوخودستوپنجهنرممیکنید،تیروئیدتانرابررسینمایید.
جلوی گردن تان برجسته شده

بهاصطلاحپزشکی،"گواتر"،بزرگشدنیابرجستگیناحیهجلویگردناستکهناشیاز
تورمغدهتیروئیدمیباشد.دربیشترموارد،تشخیصوشناساییگواترسادهاست،امادرمان

سریعشمهماست.
گواترمیتواندنتیجهکمکارییاپرکاریتیروئیدباشد؛یعنیاینغده،بسیارکمیابسیار
زیادهورمونتولیدمیکند.گواترمیتواندهمراهباهرعلامتدیگریکهدراینلیستاست
باشد،اماعلائمدیگریهممیتواندداشتهباشدمانندبیماریگریوزیابیرونزدنچشماز

حدقهکهرویعضلاتوبافتهایدورچشمتاثیرمیگذارد.
مزاج تان غیرطبیعی کار می کند

بهنظرمیرسدارتباطمستقیمیمیانرودهوتیروئیدوجوددارد،پسوضعیتمزاجمیتواند
نشاندهندهوضعیتتیروئیدنیزباشد.درموردکمکاریتیروئید،اینغدههورمونهایکمتری
تولیدمیکندکهبرایسوختوسازغذاباسرعتطبیعی،کافینیست؛یکیازعواقبش

هممیتواندیبوستباشد.
اماپرکاریتیروئید)ناشیازغذاهایخاص،یعنیکربوهیدراتها(،میزاناینهورمونرا
افزایشدادهوموجباسهالوحملاتاستفراغمیشود.یکتیروئیدسالمبهجریانخون
طبیعیدربدنکمکمیکند،بنابرایناگربامشکلیدرگوارشبرخوردکردید،اینمورد

رابهیادداشتهباشید.
دوره ماهیانه نامنظم یا غیرطبیعی دارید

اولاینکهمطالعاتانجامشدهدردانشگاهجانهاپکینزنشاندادهانددخترانیکهزودتر
یادیرترازحدمعمولبالغمیشوند،بیشتردرمعرضداشتنمشکلاتتیروئیدهستند.

دوماینکههمیندانشگاهاستدلالکردهاستپرکاریتیروئیدمیتواندمنجربهعادت
ماهیانهنسبتاغیرطبیعیشود.سایرعلائمدرستکارنکردنتیروئیدشاملسیکلماهیانهزود

یادیرویانشدنعادتماهیانهمیشودکهبهآنآمنورهمیگویند.
درپایانهم،ثابتشدهکهسطوحهورمونینامنظمدرشروعغیرطبیعیعادتماهیانه
نقشدارد،البتهدرمانپرکارییاکمکاریتیروئیددرمراحلاولیهمیتواندعلائمبعدی

راخنثیکند.
برای بارداری مشکل دارید

مطالعاتگستردهتر،نشاندادهاندمیاناختلالاتبارداریوخوبکارنکردنتیروئیددر

زنانارتباطوجوددارد.اینارتباطمخصوصادرموردکمکاریتیروئیددرستاست:تولید
هورمونیکم،میتوانداحتمالتخمکگذاریراکاهشدادهویاازآنجلوگیریکند.

امروزهبرایزنانیکهبرایبارداریمشکلدارند،چکاپتیروئید،رویهایعادیاستونباید
ازآنغافلشوند.درمدتباردارینیز،کمکاریتیروئیدمیتواندموجبرشدنابهنجارجنین
شدهواحتمالسقطجنینراافزایشدهد.همینمشکلبهمردانهممربوطاست،کمکاری

تیروئیدمیتواندکیفیتاسپرمراکاهشدهد.
پوست و موی تان خشک شده است

کمکاریتیروئیدتاثیرزیادیبراپیدرمدارد.اپیدرملایهایازسلولهاستکهپوستمارا
پوشاندهومسئولرشدوبازسازیآناست.

هرکدامازمواردزیرمیتواندعلامتدیگرازاختلالتیروئیدباشد:
-چروکزودرس،شورهزدگی،پوستهپوستهشدن،یارنگپریدگیغیرعادیپوست

-خشکیوخارشپوستسر،شکنندگیوکشیدگیموها
-ریزشموورشدآهستهآن

-تعریقبسیارکموغیرطبیعی
-شکنندگیناخنهاورشدآهستهآنها

-تغییراتدررنگپوست،مخصوصاگرایشبهزردیورنگناسالم
-بهراحتیکبودشدنپوستوعدمترمیمفوریوکافیزخمها

-بیماریهایجدیترپوستیماننداگزما
اضطراب و نگرانی را تجربه می کنید

هورمونهایتولیدشدهتوسطغدهتیروئیدهمراهبافرارسانهایمهممانندسروتونینکار
میکنند.گفتهمیشوداینفرارسانهابهثباتوتعادلروانیمربوطهستندوعدمتعادل

درآنهامیتواندموجباضطرابووحشتزدگییاحملههراسشود.
هورمونهایتولیدشدهتوسطتیروئید،اینفرارسانهاراتنظیموسازماندهیمیکنند
واگرزمانیمیزاناینهورمونهاکمباشد،اینفرارسانهامیتوانندکنترلنشدهبمانند،و

تعادلذهنیوروانیفردرامختلکنند.
درواقعاینیکچرخهمعیوباست:استرسناشیازعدمتعادلسروتونینمیتواندموجب
کمکاریتیروئیدشود،ازاینروعلائمرابدترمیکند؛بنابرایناگرشمابااضطرابزیادمواجه

هستید،وضعیتتیروئیدتانرابررسیکنید.
مشکلات قلبی دارید

تیروئیدوقلب،دومقولهمشترکدرجامعهپزشکیهستند.تحقیقاتنشانمیدهد
میزانپایینهورمونتیروئیدمیتواندپیامدهایزیررابرایسیستمقلبیوعروقیبههمراه

داشتهباشد:
-ضربانقلببالایاپایین؛نوساناتغیرطبیعیمیانایندو

-ضربانقلبغیرعادی
-تپشقلبودردقفسهسینه

-فشارخونبالایاپایین
ازآنجاییکهتماممواردبالامیتوانندمنجربهبیماریهایبسیارجدیترشوند)حملات
قلبی،ضربانشدیدقلب(،اگرفکرمیکنیدمشکلقلبیدارید،بایدوضعیتتیروئیدشما

توسطپزشکمتخصصبررسیشود.

ساخت سیستم های بازرسی با الهام از خفاش

ادغام دی ان ای در جواهرات

محققانباالهامازخفاشهااسکنریطراحیکردهاندکهمیتوانداشیاءراازورایهرنوع
پوششیآشکارکند.

خفاشهاموقعیتخودرابااستفادهازامواجصوتیتعیینمیکنند.آنهادرحقیقتامواج
صوتیرامنتشرمیکنندوباحسکردنصدایخودمیتوانندببینند.خفاشهاازاینمهارت

برایمکانیابیوپیداکردنشکاراستفادهمیکنند.
اسکنرموجیمیلیمتریطراحیشدهتوسطمحققانازیکدوربینصوتیمشابهبا
رادارخفاشهااستفادهمیکندتاهمهچیزراازورایهرگونهپوششیببیند.اینابزاربرای

تشخیصبمبوهرگونهوسایلممنوعهدرسیستمهایبازرسیفرودگاههاکاربرددارد.
بهگفتهبثراتنر،مدیرارشدموسسهBiomimicryاینتنهامثالسادهایاستازاین
کهمیتوانباالهامازجهانطبیعت،راهحلهایسادهوکارآمدبرایطراحیهایجدیدپیدا

کرد.
ویادامهمیدهد:طبیعتمیلیونهاوحتیمیلیاردهاسالزمانصرفپیداکردناین
راهکارهاکردهاست.لذاتوجهبهطبیعتدرطراحیسیستمهاوابزارهایمختلفبهماکمک
میکندکارآمدترینسیستمهاراباکمترینخطاودرکمترینزمانممکنبهدستآوریم.

زمانیکه"رابرتگرس" بهدنبالهدیهایبرایهمسرش
بهمناسبتتولدنخستینفرزندشانبود،تصمیمگرفت
دیانایخودرادرحلقهایقراردهدتاهمیشهنزدیکوی
بماند.اینایدهبهکمکدانشمندانسوئیسیرنگواقعیت

بهخودگرفت.
ایندانشمندانپیشازاینازفسیلدیانایبرایضد
جعلکردنوذخیرهسازیاطلاعاتدیجیتالاستفاده
کردهبودندواینبارباهمکاریگرس،یکخطتولید

)Identity Inside( "جواهرموسومبه"هویتدردرون
راراهاندازیکردهاند.

گرسبرایقراردادندیانایدرونحلقهابتدایک
نمونهدیانایراازسوابدهانگرفتهوآنرابهشکل
پودرسفید،خشککردکهمیتوانآنرادرحفرهایجاد
شدهدرحلقهواردکردهوآنرابایکالماسکوچکمهر

ومومکرد.
بهگفتهسازندگان،ایندیانایکهبرایهزارانسال

حفظخواهدشد،میتواندبعدهاازدرونجواهربازیابیشده
ومجددابرایتحلیلهایآیندهبازسازیشود.

چهارقطعهجواهرمختلفکههمگیقابلیتذخیره
دیانایدارندباقیمت۳۵۰تا۹۸۰دلاردردسترسقرار
گرفتهاندکهشاملحلقههاینقرهبانگینالماس،ساعتو
آویزهستند.سازندگانمدعیهستندکهاینمحصولات
بطورروزمرهقابلاستفادههستندودیانایدرونآنها

برایهزارانسالیکپارچگیخودراحفظخواهدکرد.

۱0نشانه درست کار نکردن تیروئید

پنجشنبه -بیست وششم آذر ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3891

5593 آگهي موضوع ماده 3 قانون  و ماده 13 آئین نامه تعیین تکلیف 
اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي 94/9/18

هیأتحلاختلافمستقردرادارهثبتاسنادواملاکجعفریهتصرفاتمالکانهمفروزي
متقاضیانپروندههايتشکیليطبققانونمذکوررابراساسگزارشکارشناسانوبه

استنادمدارکموجوددرپروندهبهشرحآراءذیلتأییدنمودهاند.
کلاسه ۹۴/۹/۱7 مورخ ۱۳۹۴۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۱۱۴۵ ۱ـرأی
کدملی به محمدولی فرزند عزتی محمدرضا آقای ۱۳۹۴۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۳۴
مزروعی زمین قطعه ازششدانگیک دانگمشاع دو به نسبت ۰۶۰۱۶7۶۸۲۳
بمساحت۴۲7۶۳۴مترمربعقسمتیازپلاک۱۸اصلیبخشجعفرآبادموسومبه

حاجیآبادخریداریازمالکرسمیمرحومسیدمحمدکاشانیزاده
کلاسه ۹۴/۹/۱7 مورخ ۱۳۹۴۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۱۱۴۶ ۲ـرأی
کدملی به اسداله فرزند اقبال زرین اصغر آقای ۱۳۹۴۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۳۵
۰۳۸۳۹7۹۶۶۸نسبتبهچهاردانگمشاعازششدانگیکقطعهزمینمزروعی
بمساحت۴۲7۶۳۴مترمربعقسمتیازپلاک۱۸اصلیبخشجعفرآبادموسومبه

حاجیآبادخریداریازمالکرسمیمرحومسیدمحمدکاشانیزاده
کلاسه ۹۴/۹/۱7 مورخ ۱۳۹۴۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۱۱۴۴ ۳ـرأی
کدملی به محمدولی فرزند عزتی محمدرضا آقای ۱۳۹۴۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۳۳
مزروعی زمین قطعه ازششدانگیک دانگمشاع دو به نسبت ۰۶۰۱۶7۶۸۲۳
بمساحت۵۴۶۹۸۶مترمربعقسمتیازپلاک۱۸اصلیبخشجعفرآبادموسومبه

حاجیآبادخریداریازمالکرسمیمرحومسیدمحمدکاشانیزاده
کلاسه ۹۴/۹/۱7 مورخ ۱۳۹۴۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۱۱۴۳ ۴ـرأی
کدملی به اسداله فرزند اقبال زرین اصغر آقای ۱۳۹۴۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۳۲
۰۳۸۳۹7۹۶۶۸نسبتبهچهاردانگمشاعازششدانگیکقطعهزمینمزروعی
بمساحت۵۴۶۹۸۶مترمربعقسمتیازپلاک۱۸اصلیبخشجعفرآبادموسومبه

حاجیآبادخریداریازمالکرسمیمرحومسیدمحمدکاشانیزاده
وازآنجائیکهمقررگردیدهاستپسازنشرآگهيوانقضاءموعدمقررسندمالکیت
رسميصادرگرددباتوجهبهعدمدسترسيبهمالکینمشاعيمراتبدردونوبتبه
فاصله۱۵روزآگهيتاچنانچهاشخاصذینفعاعتراضيداشتهباشندظرفمدت۲
ماهازتاریخانتشارآگهينوبتاولاعتراضخودرابهادارهثبتاسنادجعفریهتسلیم
ورسیدآنرااخذوظرفمدتیکماهپسازتسلیماعتراضبهادارهثبتبهدادگاه
مراجعهودادخواستخودرابهمرجعقضائيتقدیموگواهيآنرابهاینادارهتحویل
نمایندلازمبهتوضیحاستکهصدورسندبراساسقانونمذکورمانعازمراجعهمتضرر

بهدادگاهنخواهدبود.
تاریخ انتشار اول: روزپنجشنبه 1394/9/26
تاریخ انتشار دوم: روز روزپنجشنبه 1394/10/10
محمدرضا خدایاری ـ رئیس ثبت اسناد و املاک جعفریه
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پیشگویی ممنوع!
بررسیخطبهی7۹نهجالبلاغهنشانمیدهدکهامامعلی)علیهالسلام(چوندیگر

ائمه)علیهمالسلام(باعلوممربوطبهپیشگوییوخبردادنازآیندهمخالفبودهاند.
براساساینکلام،علاوهبریادگیریاینعلوم،استفادهمردمازآننیزامریخلاف
شرعمیباشد.چراکهمفاسدفردیواجتماعیفراوانیراباخودبههمراهداشتهوجزبر
ظناستوارنیست.انسانمؤمنآیندهیخویشرابرخالقهستیمیسپاردوبااتکالبه
قدرتلایزالالهیوبهرهگیریازاستعدادهاوتواناییهایخدادادقدمبهپیشگذاشته

وآیندهسازیمیکند.
درخطبه7۹نهجالبلاغهکلامیعجیبازامامعلی)علیهالسلام(نقلشدهاستکه
میفرمایند:"ایمردمازفراگرفتنعلمنجوم)آنچهمربوطبهپیشگوییبهوسیلهستارگان
است(بپرهیزیدجزبهآنمقدارکهدرخشکی،یادریابهوسیلهآنهدایتحاصلمیشود،
چراکهنجومبهکهانتدعوتمیکندومنجّمهمچونکاهناستوکاهنهمچون
ساحروساحرهمچونکافراستوکافردرآتشدوزخاستحالکهچنیناست،بهنام

خدابهسویمقصدحرکتکنید".
آنچهدراینبخشموردتوجهقرارخواهدگرفتبررسیمعنایاینخطبهودلیلامام

)علیهالسلام(ازاینسخنرابهدستآوریم.
سبب صدور کلام

اولینگامدربررسیکلاممولا)علیهالسلام(آناستکهبدانیماینسخندرچهزمان
ومکانیوبهچهعلتیازایشانصادرشدهاست.بررسیکتابنهجالبلاغهوهمچنین

شروحنگاشتهشدهچنیننشانمیدهد:
هنگامیکهامیرمؤمنانعلی)علیهالسّلام(تصمیمگرفتازکوفهبرایخاموشکردن
آتشفتنهخوارج،بیرونرود»ستارهشناسی«کهدرمیانیاراناوبود،نزدحضرتآمدو
عرضکرد:»ایامیرمؤمناندراینساعتحرکتنکنبلکههنگامیکهسهساعتازروز
گذشتهباشد،حرکتکن،زیرااگرالآنحرکتکنیهمبهخودتوهمبهیارانتضرر
شدیدیخواهدرسیدواگردرآنساعتکهمنمیگویمحرکتکنی،پیروزخواهیشد
وبهتماممقصودخودخواهیرسید.«امام)علیهالسّلام(...سپسفرمود:»محمّد)صلّی
الّلهعلیهوآله(چنینعلمیراکهتوادّعامیکنیادّعانمیکرد«...سپسفرمود:»ما
آنچهراتوگفتهایمخالفتخواهیمکرد)وخواهیدیدکهسخنتودرستنبودهاست(«.
سپسرویسخنرابهمردمکردومردمراازاینگونهافکاربرحذرداشتوبهشخص
منجّمفرمود:»اگربهمنخبررسدکهبعدازاین،توبهاینگونهمسائلنجومی،عمل
میکنیتورابهزندانابدخواهمفرستادومادامکهقدرتدردستمناست،ازبیتالمال
محرومتمیکنم«.سپسامام)علیهالسّلام(درهمانساعتیکهمنجّماورانهیکرده
بود،حرکتکردوپیروزشدوبهمقصودخودرسید.بعدفرمود:»بدانیدمحمّد)صلّیالّله
علیهوآله(منجّم)وپیشگویی(نداشتوماهمبعدازآننداشتیم،بااینحالخداوند
سرزمینهایکسراوقیصررابرایماگشود.ایمردمتوکّلبرخداکنیدوبراواعتماد

نمایید،اوشماراازغیرخودبینیازمیکند«.
معنای خطبه

ازبررسیسببصدورکلامچنینبهدستآمدکهمقصودحضرتازاینخطبهنفی
علمستارهشناسیبهمعنایبررسیحرکاتخورشید،ستارگان،اقمار،سیاراتوبهعبارت
کلیافلاکنیست.بلکهمقصودآنبخشیازاینعلماستکهبهپیشگوییازآینده

ارتباطدارد.
درگذشتهوحتیامروزه،کسانیادعامیکردهومیکنندکهبابررسیوضعیت
ستارگانودرنظرگرفتنمحلقرارگیریآنهامیتوانندازآیندهخبردادهوازوقوع
برخیاتفاقاتجلوگیریکنند.چنینعلمیازمنظرروایاتاسلامینهتنهاسودینداشته
بلکهحرامنیزمیباشد.پیامبراکرم)صلیاللهعلیهوآله(وائمه)علیهمالسلام(همواره

پیروانخویشراازاینمسئلهبازداشتهاند.
بهطورکلیاینخطبهازدوبخشتشکیلشدهاست:

بخشاوّلخطاببهآنمنجّماست.
بخشدومخطاببهمردم.

یعنیدروهلهاولفراگیریاینعلومخلافشرعمقدسمیباشدودرمرحلهبعد
مراجعهبهاینافرادکارصحیحینیست.

چرا پیشگویی ممنوع است؟
براساسکلامامامعلیعلیهالسلام،علاوهبریادگیریعلوممربوطبهپیشگوییوخبر
دادنازآینده،استفادهمردمازآننیزامریخلافشرعمیباشد.چراکهمفاسدفردیو
اجتماعیفراوانیراباخودبههمراهداشتهوجزبرظناستوارنیست.انسانمومنآینده
خویشرابرخالقهستیمیسپاردوبااتکالبهقدرتلایزالالهیوبهرهگیریاز

استعدادهاوتواناییهایخدادادیقدمبهپیشگذاشتهوآیندهسازیمیکند.
بیشکهمهمیدانیمکهعالممطلقهستیخداوندیکتاست.اوستکهزمینو
زمینیانراآفریدوازگذشتهوحالوآیندهآنانباخبراست.اگردراینمیاندیگرانی
مدعیچنینعلومیهستندادعاییبیشنیستوبرحکمظناستواراستوعملبه

ظنامریغیرعقلانیاست.
هیچگاهنمیتوانمنکرشدکهافرادیبهاذنوارادهالهیازعلمغیببرخوردارشده
اند،همچنانکهدرقرآننیزآمدهاست.اگرفردیبهواقعازچنینعلمیبرخوردارباشد
هرگزدیگرانراازداشتنآنمطلعنمیسازدچهرسدبهآنکهبخواهددرقبالآنمزدی
دریافتکردهویاحلقههاییبهدورخودتشکیلدهد.تاریخنشاندادهاستکهاولیای
خداوندباوجودآنکهازچنینتواناییهاییبرخورداربودهاندلکنبدوناذنوارادهحضرت

حقازآناستفادهنمیکردند.
متأسفانهیکیازاموریکهامروزه،بهویژهبینبانوانجوان،متداولشدهاستخبر
گرفتنازآیندهاست.افرادیادعامیکنندمیتوانندبابهرهگیریازعناصرگوناگونی
چونستارهها،قهوه،ورقهایتاروت،کفدست،پیشانیو...آیندهافرادرادیدهوآنان
راازآنچهپیشرویدارندمطلعنمایند.باوربهاینامورنتیجهایجزغفلتوخمودگی
باخودبههمراهنخواهدداشت.چراکهدربیشترمواردآیندهایروشنومطابقباامیال
شخصیافرادنشانشاندادهمیشودکهمنجربهشوقکاذبشدهواحتمالکمکاری
وتنبلیوجوددارد.اگرتاریکیوسختیبرایفردترسیمگرددنیزسببناامیدیویأس

شدهوانگیزهتلاشدرفردنابودخواهدشد.
پسبهترآناستکهبدونتوجهبهچنینمسائلیباتوکلبرخالقهستی،قدمبهپیش
گذاشتهوزندگیرابرروالطبیعیخویشپیشبریم.بدانیمکهجزاومأمنوپناهگاهی
نیستووعدههایشحقاست.خداوندمتعالدرقرآنوعدهدادهاستکه: "مَنْ یَتَّقِ اللَّهَ 
لْ عَلَی اللَّهِ فَهُوَ حَسْبُهُ إنَِّ اللَّهَ  یَجْعَلْ لَهُ مَخْرَجاً*وَ یَرْزُقْهُ مِنْ حَیْثُ لا یَحْتَسِبُ وَ مَنْ یَتَوَکَّ
بالِغُ أمَْرِهِ قَدْ جَعَلَ اللَّهُ لکُِلِّ شَیْ ءٍ قَدْراً"؛"وهرکسازخداپرواکند،]خدا[برایاوراه
بیرونشدنیقرارمیدهد.*وازجاییکهحسابشرانمیکند،بهاوروزیمیرساند،و
هرکسبرخدااعتمادکنداوبرایویبساست.خدافرمانشرابهانجامرساندهاست.به

راستیخدابرایهرچیزیاندازهایمقرّرکردهاست".
نتیجه

بررسیخطبه7۹نهجالبلاغهنشانمیدهدکهامامعلی)علیهالسلام(چوندیگر
ائمه)علیهمالسلام(باعلوممربوطبهپیشگوییوخبردادنازآیندهمخالفبودهاند.بر
اساساینکلام،علاوهبریادگیریاینعلوم،استفادهمردمازآننیزامریخلافشرع
میباشد.چراکهمفاسدفردیواجتماعیفراوانیراباخودبههمراهداشتهوجزبرظن
استوارنیست.انسانمؤمنآیندهخویشرابرخالقهستیمیسپاردوبااتکالبهقدرت
لایزالالهیوبهرهگیریازاستعدادهاوتواناییهایخدادادیقدمبهپیشگذاشتهو

آیندهسازیمیکند.

فیسبوک برای نوجوانان زیر 16 سال اروپایی 
ممنوع می شود؟ 

نوجوانانزیر۱۶سالکشورهایاروپاییتاپایانهفتهجاریممکناستازکاربریِ
فیسبوک،اینستاگرام،ایمیلوسایرشبکههایاجتماعیمنعشوند.

طبقپیشنهاداتیکهدراتحادیهاروپادردستبررسیاست،نوجوانانکمتراز۱۶سال
برایاستفادهازفیسبوک،اینستاگرام،اسنپچتوسایرشبکههایاجتماعیبایدرضایت

پدرومادرخودراداشتهباشند.
اینپیشنهادهاسنقانونیبرایوبسایتهابرایجمعآوریاطلاعاتشخصیکاربران
رااز۱۳سالبه۱۶سالافزایشمیدهد.طبقاینپیشنهادها،نوجواناناروپاییبرایباز
کردنحسابیدرشبکههایاجتماعی،دانلودکردناپلیکیشنوحتیاستفادهازموتورهای
جستوجوبایدرضایتوالدینخودراداشتهباشند.بهگزارشبیبیسی،درصورتی
کهاینپیشنهادهابهتصویببرسند،کشورهایاروپاییدوسالبرایاجراییکردنآن
فرصتخواهندداشت.شبکههایاجتماعینیزملزمبهرعایتقانونخواهندشدودر
صورتتخلفازآن،جریمهخواهندشد.شماریازگروههاچنیناقدامیرامحکومکرده
وگفتهاندکهبااینکار،نوجوانانازاستفادهازاینترنتمحرومخواهندشد.اینگروهها
هشدارمیدهندکهچنیناقدامیباعثخواهدشدتانوجوانانزیر۱۶سالدرموردسن
وسالخوددروغبگویند.کشورهایاتحادیهاروپاامروزدراینبارهتصمیممیگیرندودر
صورتیکهدراینموردبهتوافقبرسند،کمیتههایآزادیهایمدنی،دادگستریوامور
داخلیپارلماناروپادرموردآنرایگیریمیکنندودرنهایتپارلماناروپاآنرادرسال
جدیدبهرایمیگذارد.شرکتهایبزرگفناوریآمریکابهشدتدرحالاقدامعلیه

چنینپیشنهادهاییهستند.

یکمنتقدسینماوتلویزیونبااشارهبهسریالهاییکهازشبکه
هایسیماپخشمیشوندبیانکردکهتلویزیونباکمبودبازیگر

حرفهایوفیلمنامههایخوبمواجهاست.
دربارهسریال تلویزیون و منتقدسینما شاهینشجریکهن
»نفسگرم«کهبهکارگردانیمحمدمهدیعسگرپورازشبکهیک
سیماپخشمیشد،گفت:»نفسگرم«سریالیمتوسطومعمولی
استوازنظرساختاریونوعاجراویژگیخاصینداردکهمورد
چالشقراربگیرد.ویافزود:مادرچشماندازسریالسازیآثاری
همچون»معمایشاه«داریمکهآنقدردستاندازدارندکهمیتوان
بهراحتیدربارهنقاطضعفآنهاسخنگفتیاسریالیمثل»شهرزاد«
ویژگیهایمردمپسندیداردکهمیتواندربارهاینویژگیهاگفتگو

کرداماسریال»نفسگرم«معیارهاوویژگیهایساختاریبراینقد
نداردوخودکارگردانهمادعایینداردکهاثربحثبرانگیزیساخته
است.مهمترینویژگیاینسریالدرنگاهاولموضوعومحتوایآن
استکهمیتواندچالشبرانگیزباشد.اینمنتقدسینماوتلویزیون
بااشارهبهویژگیهایسریال»نفسگرم«عنوانکرد:سریال»نفس
گرم«درمقایسهباسایرآثاریکهدرتلویزیونساختهمیشوداثری
متوسطاستوباتوجهبهروایتداستانی،شخصیتپردازی،موسیقی،
صحنهآراییودیگرمواردویژگیبرجستهاینداردوتنهامیتوان

دربارهموضوعآندرقبالیکپدیدهاجتماعیبحثکرد.
 نوع نگاه به ازدواج مجدد در سریال »نفس گرم«

شجریکهنبااشارهبهموضوعاینسریالگفت:بحثازدواج

مجددویاازدواجموقتفارغازدیدگاههایحقوقیوشرعیکهدارد،
غالباموردچالشخانوادههابودهوهمیشهعدهایموافقومخالف
داشتهاستبنابراینمخاطبانسریالنسبتبهاینبحثجهتگیری
هایعرفی،اخلاقیوشخصیدارند.البتهعسگرپوراینموضوعرااز
خاستگاهوزاویهدیدخودبررسیکردهاست.صیغهیاازدواجمجدد
دراینسریالیکراهکاراجتماعی،ضروریومثبتارزیابیمیشود
وزنهاییکهدرگیریکزندگیمشترکهستندبهجایتکاپوبرای
بدستآوردنسهمانفرادیخودبهنوعیاشتراکدوستانهوصلح
آمیزمیرسند،سریالاینمسالهراتاییدمیکندوبهعنوانیک

راهکارپیشرویمردمجامعهقرارمیدهد.
اینروزنامهنگارومنتقدبااشارهبهچالشیبودنچنینموضوعی

درسریال»نفسگرم«تصریحکرد:»نفسگرم«راتنهاکسیمثل
عسگرپورمیتوانستبسازد.ساختاینسریالنوعیامتیازاستکه
ناشیازخودیبودنعسگرپوراست.اوازقصهایسرراستوزنانه
استفادهکردهاستوتمسریالباعثشدهکهواکنشهاییرابه

همراهداشتهباشد.
ویدرپاسخبهپرسشیدربارهشخصیتپردازیوقصهایناثر
عنوانکرد:مادرشرایطیسریالمیسازیموانتظارهمداریممردم
آثارماراانتخابکنندکهاقتداروتسلطشبکههایماهوارهایدر
جذبمخاطبتبدیلبهیکبردقطعیوسهامتیازیدرخانهحریف
شدهاست.خارجیهاباهمینسریالهایعقبافتادهسهامتیازاز
ماجلوترهستندبنابرایندرچنینشرایطیبهنظرم»نفسگرم«با

همهضعفهاییکهدارداثریمتوسطاست.
 پرداخت کارگردان نسبت به روند داستان 

محافظه کارانه بود
شجریکهناضافهکرد:براساسآموزههاییکهدرنقدیکاثر
هنریملاکسنجشقرارمیگیرندنهتنهاسریال»نفسگرم«که
آثاردیگریچون»شهرزاد«،»معمایشاه«،»کیمیا«و...نیزضعیف
وزیرخطاستانداردهستنداماسریال»نفسگرم«درمقایسهبا
آنچهکهدراینسالهاداشتهایموآنچهکهپخشوتولیدشده
استوهمچنیندرمقایسهباملاکهاییچونبودجه،لوکیشن
هایتصویربرداریوعناصریچونبازیگریاثریمتوسطبهشمار
میآیدونبایدنگاهیایدهآلیستیبهآنداشت.اینمنتقدسینماو
تلویزیونازبحرانهایموجوددرحوزهسینماوتلویزیونیادکردو
گفت:ماهماکنونبابحرانبازیگرخوبوحرفهایدرحوزهتلویزیون
مواجههستیم،بحرانستارههاییکهمخاطبانرابهخودجذبکنند.
همچنیندرحوزهکارگردانیسینمایاتلویزیوننیزکمترافرادمولفو
درجهیکوجوددارند.مامتنهایخوبینداریموفیلمنامهنویسها
عمدتابدترینفیلمنامههایخودرابرایساختبهتلویزیونارائهمی
دهند.بنابرایندراینشرایط»نفسگرم«یکیازدههاسریالیاست
کهبازتابیازبضاعتموجوداستوجایعسگرپورهرشخصدیگری
همباشداوضاعبههمینترتیباستچراکهاینرشتهصدهاگرهدارد
وهرقسمتآنرابخواهیدبازکنیدبازهمبهبنبستمیخورید.

شجریکهندرپایاندربارهروندپرداختداستانی»نفسگرم«
نیزبیانکرد:نوعپرداختعسگرپوردراینسریالبهشدتمحافظه
کارانهبودونتوانستکمیساختارشکنیوگرهافکنیداشتهباشد.
روایتاینداستانبهشکلخطیبهسمتسوژهموردنظررفتهاست
وروایتیمتوسطارائهکردهاست.شخصیتهایداستانهمانطورکه
گفتهشدمنفعلهستندوواکنشیعملمیکنند،آنهادایمدرانتظار

هستندتااتفاقیرخدهدوبعددستبهعملبزنند.

سریالکیمیابهنیمهراهخودرسیدهوازدوران
پیشازانقلاببهآستانهجنگتحمیلیرسیدهاست.
سریالیصدقسمتیکهبهیکیازبلندترینسریالهای
تلویزیونتبدیلخواهدشدوروایتگرداستاندختری
بهنامکیمیاستکهبامشکلاتزیادیدستوپنجه

نرممیکند.
آزیتاحاجیاندراینسریالنقشمادرکیمیارا
بازیمیکندکهدرگیرودارحوادثجامعهدردهه
۵۰و۶۰ایران،سعیبرحفظخانوادهخودداردو
میخواهدکشتیخانوادهخودراازگردابحوادثبه

ساحلبرساند.
وی با سریال این در حاجیان حضور بهانه به

گفتوگوییانجامدادیم:
»مهری« با بازی شما در سریال کیمیا یکی 
که  است  داستان  کلیدی  شخصیت های  از 
زندگی اش پستی و بلندی زیادی دارد. چگونه با 

این شخصیت ارتباط برقرار کردید؟
ازشروعکاریکسری بازیگرانهمیشهقبل ما
پیشتولیدداریموروینقشیکهقصدبازیدرآنرا
داریم،تمرکزمیکنیم.ازلابهلایدیالوگهاشخصیت
ورزومهنقشرادرمیآوریم.اطلاعاتیکهبرایشناخت
وبراینزدیکشدنبهنقشلازماست،ازهمین
رزومههاخارجمیشود.دراینپیشتولیدهاساختار
شخصیتشکلمیگیردوبعدازمدتیودرمراحل
ساختمجموعهبایدبهنقشنزدیکشویم،البتهدر
اینراهوبعدازرسیدنبهاطلاعاتپایهایشخصیت،

بایدبازیگربهباورشرایطفرضینزدیکشود.
مهریخیلیآدمغریبهاینبود؛مادریمقتدرو
بهسعادت برای که وهمسریحامی سختکوش
رساندنخانوادهاشمیکوشد.ویژگیهایدورازذهنی
نداردکهباورپذیرنباشد.مابهازایآندراطرافهمه

مازیاداست.
مندرکیمیاتقریباهماننقشهمیشگیخودم
راکهبسیارهمدوستشدارم،بازیمیکنم.دراین
مجموعهمنهممادرهستموهمهمسرودرهر
دونقشبایدرنجهاییراکهمیکشمبهتصویربکشم.

بازی در نقش مهری  برای  چه شد که شما 
انتخاب شدید؟

درابتدایکاروسالقبلازتولیداینسریالمن
برایبازیگردانیدعوتشدهبودم.برخیازهمکاران
عزیزمراکهمیدانستمبراینقشمهریمناسب
هستند،انتخابکردمونامشانرابرایتهیهکنندهو
کارگردانمجموعهنوشتم.آقایانانصاریانوافشاربعد
ازدیدناسامیگفتندخانمحاجیانلطفااسمخودتان
راهمبالایفهرستبنویسیدکهگفتممحالاست
بتوانمدراینزمانبهبازیدراینسریالبامشخصاتی
کهداشتازجملهطولانیبودنشفکرکنم.البتهباور
کنیدکه»کیمیا«راخیلیدوستداشتم،ولیزمان
کافیبرایحضوردرآنرانداشتمبهخصوصاینکه

مسافرتیطولانیهمدرپیشداشتموبایدبهکانادا
میرفتم.ضمناخستههمبودمونمیتوانستمنقش
بهاینسنگینیرابازیکنم.بههرحالآنروزهردو

خندیدندوجریانگذشت.
خاطرمهستدرآنزمانوبهخاطربرخیمشکلات
ساختسریالکیمیاخیلیبهآهستگیپیشمیرفت
وکاردیگریبهمنپیشنهادشدکهبااجازهآقایافشار
بهآنکارپرداختموبعدنیزبهکانادارفتم.دراینمیان
ووقتیبرایدیدارباخانوادهبهایرانآمدهبودمآقای
افشاربهمنزنگزدومرابهدفترشدعوتکردو
گفتخانمحاجیانبیاکهبرایشمانقشهکشیدیم.
اینباردیگرنتوانستمپیشنهادبازیدرسریالکیمیا
راردکنمودوستداشتمخودمرابرایحضوردر
اینمجموعهطولانیبهچالشبکشم.بعدازکمیفکر
ومشورتوبررسیجوانبکلیکارنقشمهریرا

پذیرفتم.
البتهبایداینراهمبگویمکهمنباقلممسعود
بودم. آشنا کیمیا فیلمنامه نویسنده بهبهانینیا،
فیلمنامهکیمیارابرایمنفرستادندوآنراباردیگر
خواندمودیدمکهایننقشبهخوبیشخصیتپردازی
شدهاست؛پستسلیمشدموخودمبازیدرنقش

مهریرابهعهدهگرفتم.
اول شما برای بازی در سریال کیمیا انتخاب 
شدید یا دخترتان در این سریال حضور داشت 

و شما به آن پیوستید؟
درحالکاررویپیشتولیدبودیمکهآقایافشار
بهمنگفتمهراوهکجاست؟گفتمنمیدانمولیفکر
میکنمفعلابیکاراست.کارگردانازمنخواستبرای
بازیدرنقشکیمیابادخترمصحبتکنمکهگفتم
منمطلقاچنینکارینمیکنمواگرمیخواهیداو
دراینسریالحضورداشتهباشد،خودتانبایدبااو
صحبتکنید.بههرحالسناریورابهمهراوهدادندو
اوتانیمهآنراخواندوبهمنزنگزدوازمنپرسید
کهایننقشراقبولکندیانه.بهاوگفتمبهنظرم
نقشبسیارخوبیاست،ولیایراداتجزئیدارد.به
مهراوهگفتمباآقایافشاردرمورداینایرادهاحرف
بزنزیراافشارراکارگردانیمنعطفدیدمکهمیشود
بااوصحبتکرد.بعدازیکیدوجلسهمیانمهراوه
وکارگردانوتهیهکنندهسریال،نقشکیمیاهمبه

مهراوهرسید.
اگر اشتباه نکنم این دومین بار بود که بعد 
از فیلم خاطره انگیز »دزد عروسک ها« شما با 
مهراوه شریفی نیا در قالب یک مجموعه نقش 
مادر و دختر را بازی کردید. دوست دارم درباره 

حس تان از این بازی بشنوم.
درواقعاینبارسومیبودکهبامهراوههمبازیشدم.
دردزدعروسکهاوکیمیاویکحضورچندقسمتی
همدرمجموعهساعتشنیمنبامهراوهکنارهمبودیم.
اینباردومیاستکهنقشمادرمهراوهرابازی

میکنم؛باراولدرفیلمسینمایی»دزدعروسکها«
سال۱۳۶۸هممهراوهنقشدخترمرابازیمیکرد.
خیلی سال همه این از بعد دخترم مقابل بازی
خوشاینداست.خیلیحسخوبیبود.چهارماهباهم
آبادانبودیمومشکلدوریازخانوادهرانداشتیم.به
هرحالدرسریالهایاینچنینیکهبازیگرازخانواده
روبهرو بامشکل عاطفی لحاظ به است، خوددور
میشودونوعیخلأاحساسیدرونششکلمیگیرد،
ولیدرسریالکیمیادخترمبامنبودواینحس

خوبیبهمنمیداد.
کیمیا را با مهراوه اشتباه نمی گرفتید؟

مطلقا.ازابتدایکارمهراوهبرایمنکیمیاشد.در
دزدعروسکهاکهالبتهبرایمهراوهبیشتریکبازی
بودتایککارجدی،گاهیمشکلداشتیمولیدر
کیمیادیگرمشکلینبودومهراوههمبهقواعدحرفهای
آشناشدهبود.هردوبههممشاورهمیدادیمودرمواقع

نیازبههمکمکمیکردیم.
به عهده  را  آن  در  بازی  شما  که  کاراکتری 
معاصر  تاریخ  مختلف  برهه های  در  گرفتید 
شدن  پخته تر  برای  دارد.  حضور  کشورمان 
کاراکتر مهری از دانسته و دیده های خودتان 

استفاده کردید؟
زیادی راهکمکهای این کارگردانمجموعهدر
میکرد.منزمانیکه۲۰سالمبودباهمنسلانکیمیا
زندگیکردم؛ولیاینبارقراربودمادرایننسلباشمو
اینبرایخودمبسیارجذاببود.البتهاطلاعاتمدرباره
پوششودکوپاژوآرایشصحنهراتاجاییکهممکن

بوددراختیارتیمتولیدمیگذاشتم.
فرد جنوبی  این سریال دختر یک  در  شما 
هستید که اتفاقا برادرتان هم )شریف( لهجه 
غلیظ جنوبی دارد. چگونه است که شما لهجه 

نداشتید؟

اتفاقابرایتوضیحاینمسالهسکانسیدرسریال
هست.شریفبرادرناتنیمنومنوچهراستکهوقتی
بهدنیامیآیدمادرشفوتمیکندوپدرمابهتهران
آمدهودوبارهازدواجمیکندکهمنومنوچهردرتهران
بهدنیامیآییموبزرگمیشویم،درصورتیکهشریف
کنارعمههایمادرخرمشهربزرگمیشودبههمین

خاطراولهجهداردومانداریم.
در صحبت هایتان گفتید که افشار کارگردانی 
است منعطف. آیا این انعطاف او فقط در مواجهه 
با نقش کیمیا بود یا این که شما نیز در نقش دست 

بردید و جاهایی را تغییر دادید؟
باعث کارگردانهمیشه و بازیگران میان تعامل
افشار میشود. نمایشی مجموعه یک موفقیت
کارگردانیاستکهبهراحتیمیتوانبااودربارهنقش
صحبتکردواتفاقااگرامکانتغییراتداشتهباشد،

میپذیرد.

زندگیانسانپرازتصمیمگیریهایمهماستکههرکداممیتواندمسیرزندگیرا
تغییردهد.بههمینعلتاینکهدربرخوردنبهاینمسائلچهتصمیمیرااتخاذکنیم

بسیارمهماست.
تصمیمگیریمناسبدرارتباطباامورمهمزندگیهمچونازدواج،خریدخانه،مهاجرت
وغیره،هموارهانسانهارابامشقتفراوانیروبهرومیکندوگاهآنهارابهشدتدراندیشه

خودغوطهورمیسازد.
شمانبایدهرفرصتیکهسرراهتانقرارمیگیردراامتحانکنید،بلکهبایدبهدنبال

فرصتمناسبباشید.
هرچهباشدکاریکهانجاممیدهیدفرزنددُردانهیکارآفرینیشماستوشماچیزی
جزموفقیتآنرانمیخواهید.اینیعنیتصمیماتیکهامروزمیگیرید،برفردایشمااثر

مستقیمدارند.
اگرندانیدچطوراسترسخودرامدیریتکنیدویادرصورتایدهآلنبودنپیامدها،
تصمیمگیریمیتواندوزنهیسنگینیباشدکهبردوشتانسنگینیخواهدکرد.بااین

تفاسیر،چگونهمیتوانفهمیدتصمیمیخوباستیابد؟خصوصیاتیکتصمیمخوب
کداماند؟

ویژگی های یک تصمیم خوب 
- تصمیمات خوب روی دیگران تأثیر مثبت می گذارند

اینعنوانممکناستبدیهیبهنظربرسد،امااگراینگونهبود،هیچکدامازتصمیماتبدی
کههمهیماگرفتهایموجودنمیداشت.

هرکسیکهبهشکلیمنفیتحتتأثیرتصمیمیقراربگیردبلافاصلهآنرایکتصمیم
بدطبقهبندیمیکند.البتهبااینتوضیحلازماستتعریففراگیریاز»مثبت«نیزداشته

باشیم.
- فرصت ساز هستند

یکتصمیممؤثر،دیگرانرابرایبرداشتنگامیعملیتوانمندمیکند.
-دیگرانرانیزمشارکتمیدهند

رسیدنبهنتیجهایکهدرخدمتشرکتومنافعآنباشدیکفراینداست.دراین
فرایندبایدملاحظاتیرامدنظرقراردادوازتفویذمسئولیتهاواختیاراتبهافرادمناسب،

اطمینانحاصلکرد.
- قابل کپی برداری هستند

همهدوستدارندتصمیماتخوبدیگرانرادرزندگیخودنیزبهکاربگیرندواز
تصمیماتبدآنهااجتنابکنند.

 - سازمان یافته و حساب شده اند
جداکردنمعیارهایخوبوبدازیکدیگرنیازمندزمان،منابع،نیازمندیهایمشخص،و

قوهیتشخیصبرایتخمیناحتمالموفقیتاست.
- قابل اجرا هستند

شفافیتپیرامونچیستییکتصمیم،لازمهیتمامتصمیمگیریهامحسوبمیشود.
اگردرموردقدمهایبعدیابهامیوجودداشتهباشد،تصمیمموردنظربهاندازهیکافی

واضحنیست.
شفافیت،عدمقطعیترابهحداقلمیرساند.بااینکهاینجملههمممکناستبدیهی
بهنظربرسد،بهیادداشتهباشیدآنچهبرایشماواضحوبدیهیبهنظرمیرسدممکناست

برایدیگریتازگیوابهامداشتهباشد.

 تصمیماتی که امروز می گیرید، بر فردای شما اثر مستقیم دارند
 - واقع گرایانه اتخاذ شده اند

انسانهاموجوداتیاحساسیهستندواینیعنیحذفکردناحساساتازفرایندتصمیم
گیریعملینخواهدبود.بااینحالجانبداریهایاحساسیوشخصیرامیتوانازاین

فرایندحذفکرد.
برایمثالدرتیمهاییگانویژهینیرویدریاییایالاتمتحدهتصمیمهابراساسسه
معیاراتخاذمیشوند:مأموریت،تیموفرد.برایمثالمیتوانیدبپرسیدتصمیمموردنظربه

نفعچهکسیخواهدبود؟راهنمایی:فرد،آخرازهمهقرارمیگیرد.
شمانیزباردیگریکهبایکتصمیمگیریدشوارمواجهشدید،ازخودتانبپرسیدگزینه

یموردنظرشمابهنفعچهکسیخواهدبود؟
- بر خودآگاهی افراد می افزایند

اگروظیفهیمشخصکردناستراتژیشرکتتانبرای۱۰سالآیندهبهشماواگذارشده،
اماشماتاکنونهیچگاهچنینکاریانجامندادهاید،بهتراستاینکاررابهمتخصصدیگری
دراینزمینهواگذارکنید.برایاینکهتصمیمیرویدیگرانتأثیرمثبتداشتهباشد،فرصت
سازباشدوباقیویژگیهاییکهدربالابهآنهااشارهشدرانیزداشتهباشد،بایدبدانیدکِی
درحوزهینفوذواثرگذاریخودعملمیکنیدوکِیمجبورخواهیبودمرزهایآنرا

پیشبرانید.
ازآندستهافرادینباشیدکهتنهابهخاطرمهمجلوهکردن،تصمیمگیریهاراازدیگران

میربایند.اینمسئولیتبایدبهکسیواگذارشودکهنزدیکترینفاصلهرابامشکلدارد.
- همراه خود مسئولیت می آورند

شفافیتباخودمسئولیتمیآورد.سلبمسئولیتومخفیشدنپشتتصمیمیکه
نقشها،مسئولیتهایاانتظاراتمرتبطباآنبهدقتوباجزئیاتشرحدادهشدهاندکار

آسانینخواهدبود.
اگرجدولزمانبندی،داراییهایموردنیازوشرایطتعیینکنندهیموفقیتراکاملًا
مشخصکنید،تاحدزیادیدربزرگراهیکطرفهیاجراقرارخواهیدگرفتکهدوربرگردانی
همنخواهدداشت.تصمیمگیریهمیکهنراستوهمیکعلم.ویژگیهایبالارادر
ساختاربندیانتخابهایخودبگنجانیدتاقوتقلببیشتریپیداکنید.دیگرانرانیزبه

همینکارتشویقکنید.

ضعف و قوت های »نفس گرم« 

آزیتا حاجیان از کیمیا می گوید 

ویژگی های یک تصمیم خوب 
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گفت وگو : محمدرضا نورمحمدیان

 یاسر هاشمی رفسنجانی در مورد شایعات موجود در 
جامعه در مورد ثروت خانواده آیت الله هاشمی رفسنجانی با 
بیان این که »برخی از مردم آن چه را که دوست دارند بشنوند 
شایعه می کنند«، تاکید می کند که آیت الله هاشمی اهل کار 
و تلاش بودند و به همین دلیل سطح زندگی او به عنوان یک 
روحانی در مقایسه با سایر روحانیون قبل از انقلاب مقداری 

بالاتر بود.
یاسر هاشمی که فرزند پنجم آیت الله هاشمی رفسنجانی 
است همچنین »آقازادگی« را موضوع بدی نمی داند و می 
گوید: »آقازاده« به عنوان یک واژه سیاسی در کشور جا 
افتاده است و تعبیرات مختلفی نیز در این رابطه در جامعه 

وجود دارد.
او هم چنین در مورد احتمال کاندیداتوری در انتخابات 
پیش روی مجلس با رد این موضوع تاکید کرد که دلیلی 

ندارد که همه اعضای یک خانواده در سیاست باشند.
متن کامل گفت وگوی یاسر هاشمی رفسنجانی با ایسنا، 

به شرح زیر است:

از فرزندان شخصیت های بزرگ نظام از جمله آیت الله 
هاشمی رفسنجانی همواره بعنوان آقازاده یاد می شود، شما 
نیز یکی از فرزند ایشان هستید و از شما هم به عنوان یک 
آقازاده یاد می شود، نظر شما درباره واژه »آقازاده« چیست؟

- ما گاهی اوقات با همدیگر شوخی می کنیم و می گوییم که 
دیگر این ما نیستیم که آقازاده ایم، بلکه فرزندان مان هستند؛ به هر 
حال »آقازاده« بعنوان یک واژه سیاسی در کشور جا افتاده است و 
تعبیرات مختلفی نیز در این رابطه در جامعه وجود دارد. متأسفانه 
برداشتی که در جامعه از »آقازاده« می شود، برداشتی منفی است؛ 
این نیز به دلیل برخی اتفاقات، شایعات یا مسائلی است که در 

سالیان متمادی اتفاق افتاده است.
این در حالی است که اگر بخواهیم به ریشه تاریخی این واژه نگاه 
کنیم، آقازادگی چیز بدی نیست؛ در برخی از انتصابات حکومتی در 
تاریخ ایران نیز ریشه و اصالت همواره معنای خودش را داشته است. 
از نظر من موضوع »آقازادگی« مساله بدی نیست، ولی متأسفانه 
تعریفی که امروز از آقازاده می شود شاید در ذهن مردم تعریف 

درستی نباشد.

آقازاده آقای هاشمی بودن چه تبعات مثبت و منفی ای 
برای جنابعالی داشته است؟

- قطعاً این موضوع محدودیت هایی برای فرزندان ایشان ایجاد 
می کند، ما هم هرچند آن ها را قبول کرده ایم، اما معتقدیم که قطعاً 
در مقابل این محدودیت ها، یک سری فرصت های خیلی ویژه ای هم 
وجود دارد. در این وضعیت، به شخصیت ما بستگی دارد که چگونه 

بتوانیم از این شرایط به درستی استفاده کنیم.

تا کنون از این شرایط چه استفاده هایی کرده اید؟ 
- استفاده درست به معنای استفاده صحیح است. می توانم بگویم 
که شاید برخی از زمان ها فرصت سوزی و در برخی مواقع اشتباه 
کردیم. مرور زمان و اتفاقاتی که می افتد، نگاه های بیرونی و نتایج 
و عملکرد، از جمله مواردی است که با بررسی آن ها، من به عنوان  
آقازاده  یک شخصیت مهم، متوجه می شوم که آیا توانسته ام حداکثر 
استفاده را از این شرایط بکنم یا خیر؛ آن هم نه استفاده  شخصی؛ 
چراکه شرایط ما به گونه ای است که می توانیم به جامعه و مردم 
نفع برسانیم و به روند کار کمک کرده و سوءاستفاده ای نیز از این 

اقدام خود نکنیم.
ممکن است که در کوتاه مدت یک سری شایعات پوششی 
بر واقعیت های موجود باشد؛ اما این ها را باید با صبر خود تحمل 
کنیم. بالأخره به این دلیل که عده ای می خواستند آیت الله هاشمی 
ایشان  تخریب  برای  ورود  دروازه های  از  یکی  کنند،  تخریب  را 
آقازاده های شان بود؛ به همین دلیل خانواده  آیت الله هاشمی مدتی 
در تیررس شدید شایعات کاملًا دروغ بود. مرور زمان و مقداری 
صبر و تحمل در بلندمدت نشان می دهد که این ابرهای شایعه کنار 

می رود و واقعیات معلوم می شود.

و  سختی  شما  برای  بودن  هاشمی  آیت الله  فرزند  آیا 
دشواری به همراه داشته است؟

- من اصلًا این واژه سختی را قبول ندارم و از این که فرزند 
آیت الله هاشمی هستم به خودم افتخار می کنم. معتقدم که این 
یک فرصت غنی است که خداوند در اختیار من گذاشته است؛ 
اما بخش هجمه ها و سختی هایی که به ما وارد شده در هر مقطع 

متفاوت بوده است.

این سختی ها در چه مقطعی بیشتر بوده؟
- مقاطع سختی هایی که خانواده هاشمی تحمل کردند زیاد 
است؛ قبل از انقلاب، شروع انقلاب، جنگ، دوران سازندگی، دوران 
توسعه سیاسی، دوران احمدی نژاد و امروز در شرایط فعلی، همواره 
در این دوره ها خانواده هاشمی با سختی ها و دشواری های بسیاری 

مواجه بوده اند.
به نظر من این سختی ها از پیش از انقلاب گریبان گیر خانواده 
هاشمی بوده است. گرچه من در زمان انقلاب و سال 57، هفت 
ساله بودم، اما تقریباً در ذهنم خاطراتی از پشت زندان وجود دارد. 
بخشی از این خاطرات را نیز مادر، برادران، خواهران و حتی پدر بارها 
برایم نقل کرده اند؛ ما در زمان انقلاب خاطرات پشت اوین را داشتیم 
و امروز هم با شرایط موجود مجدداً پشت اوین می رویم؛ در آن 
زمان سختی های خاص خودش وجود داشت ،الان هم یک سری 

سختی های دیگر وجود دارد.
در زمان ریاست جمهوری پدر نیز سختی هایی وجود داشت؛ 
چراکه بالاخره توقعات و نگاه مردم یک سری سختی هایی برای 

خانواده آیت الله به همراه داشت.

همواره صحبت درباره دارایی ها و ثروت خانواده هاشمی 
آیت الله  که  است  حالی  در  این  است،  بوده  محافل  نقل 
هاشمی و بعضاً فرزندان ایشان در مقاطعی اعلام کرده اند 
که این ثروت از قبل وجود داشته و به ارث رسیده، حتی 
از این سرمایه و ثروت در جریان انقلاب نیز استفاده هایی 
خانواده  ثروت  موضوع  مباحث،  این  همه  با  است؛  شده 
هاشمی همواره محل بحث و طرح شایعات بوده است. در 
فضای مجازی نیز درباره ثروت جنابعالی مباحثی مطرح 
است از جمله اینکه جنابعالی در لواسانات مالک 3۰ هکتار 
زمین هستید و همچنین یک شرکت بزرگ واردات در زمینه 
خرید و فروش غذای بچه، آب معدنی و ماشین آلات صنعتی 
متعلق به شماست. آیا نمی خواهید پاسخ قاطعی درباره این 
مسائل بدهید و توضیحاتی در رابطه با خاستگاه  این ثروت و 

میزان آن را با مردم در میان بگذارید.
- این که شما می فرمائید یکبار برای همیشه پاسخ قاطعی بدهید، 
ما بارها پاسخ دادیم ولی برخی نمی خواهند بشنوند. به نظر من 

برخی از مردم آنچه را که دوست دارند بشنوند شایعه می کنند.
در مورد شایعاتی که در رابطه با بنده در فضای مجازی یا از سوی 
برخی افراد نقل می شود قاطعانه اعلام می کنم که دروغ محض است 
اما در مورد ثروت خانواده هاشمی؛ بالاخره سطح زندگی آقای 
هاشمی بعنوان یک روحانی در مقایسه با سایر روحانیون قبل از 
انقلاب مقداری بالاتر بود و ایشان اهل کار و تلاش بودند. بخشی 
از هزینه های مبارزه را نیز از طریق فعالیت هایی که انجام  داده اند، 
تأمین کردند. پدر فردی چند بعدی بودند و در زندگی شان فقط 
به درس و منبر نمی پرداختند. خانواده پدر نیز باغدار بودند و در 
رفسنجان باغ پسته داشتند؛ این گونه هم نبود که کل پسته های 
رفسنجان برای ایشان باشد، بلکه وسعت این باغ، مانند باغ سایر 
باغداران و رعیت های رفسنجان است. در این شرایط و با وجود 
این باغ و فعالیت های چند بعدی پدر، زندگی به خوبی می گذشت.

ایشان همچنین به دلیل استعدادهایی که از آن برخوردار بود، 
فعالیت های دیگری نیز داشتند. مثلًا زمانی که در زندان شاه بودند، 
کار ساخت و ساز انجام می دادند و هزینه های مبارزه را از این طریق 
تأمین می کردند. اما درست از زمان شروع انقلاب، تمام کارهای 
اقتصادی آقای هاشمی متوقف شد، یعنی ایشان از بعد از انقلاب 

تمام دارایی ها و زندگی خود را صرف انقلاب و مدیریت کشور کردند 
و حتی یک ریال نیز تاکنون به دارایی  و ثروت ایشان افزوده نشده 

است.
رهبری نیز در خطبه های نماز جمعه تهران که پس از اتفاقات 
سال 88 با بیان اینکه »آقای هاشمی قبل از انقلاب، اموال خود را 
صرف مبارزه می کرد و در سی سال اخیر هم با به عهده گرفتن 
مسئولیت های فراوان، در حساس ترین مقاطع در خدمت انقلاب 
و نظام بوده و هرگز از انقلاب برای خودش، مالی نیاندوخته است 
و مردم باید به این حقایق توجه داشته باشند«به صراحت بر این 

موضوع تأکید کردند.
از جمله دارایی های شاخصی که پدر از پیش از انقلاب داشتند، 
تعدادی زمین بود که از این تعداد 25 قطعه را میان فرزندانشان 
تقسیم کرده اند و به هر کدام از ما 5 قطعه زمین واگذار کرده اند، 
تعدادی زمین نیز به مادرم واگذار کرده اند، مابقی زمین ها را نیز به 
تعدادی از طلاب جوانی که در حال تحصیل بودند اهدا کردند، 
تعدادی از این زمین ها را هم برای گذران زندگی روزمره خود نگه 
داشته اند و هر چند سال یکبار یکی از این زمین ها را می فروشند و 

هزینه های جاری خود را تأمین می کنند.

شما اشاره کردید که مطالبی که در رسانه ها و اینترنت در 
رابطه با دارایی های آقای یاسر هاشمی مطرح می شود، کذب 

محض است. توضیحی درباره  دارایی های خود می دهید؟
- من مجددا می گویم که مطالبی که تاکنون منتشر شده است، 
کذب محض است و من هیچ کارخانه، شرکت واردات و زمین در 
کیش و لواسانات ندارم. بیشتر وقتم را برای کارهای دفتر پدر در 
دانشگاه آزاد و مرکز تحقیقات استراتژیک صرف می کنم و یک سری 
کارهای جزئی نیز برای تأمین هزینه های زندگی ام انجام می دهم. از 
دارایی که پدر در اختیار فرزندان گذاشته اند بعنوان سرمایه  اولیه 
که رقم مناسبی هم است استفاده می کنم و در تلاش هستم که 

این اقدامات را نیز بی نام و بدون دخالت در امور دولتی انجام دهم.

مطرح می شود که فرزندان آیت الله هاشمی هموار در 
برخی مسائل دخالت می کنند و پدر نیز همواره از آن ها 
حمایت و پشتیبانی می کنند و ایشان در بسیاری مواقع 
اجازه نداده اند که آن برخوردی که در چنین مواقعی ممکن 
است با مردم عادی شود با فرزندان شان هم صورت بگیرد. 

نظر شما در این باره چیست؟
- این اتهام را که ایشان مدافع بدون دلیل فرزندانش است،  قبول 
ندارم؛ چراکه اگر فردی از ما مرتکب اشتباهاتی شده ایم که حتماً نیز 
این گونه بوده است، پدر دائماً به ما گوشزد کرده و ما همواره موضوع 
نصیحت پدر هستیم. شاید ایشان خیلی از رفتارهای فرزندان را 
تأیید نکند، اما شیوه ایشان در رفتار با فرزندان خود سختگیری 
و تحمیل رفتار نبوده است. نتیجه ای که امروز به وضوح می بینید 
مشخص  است که اینگونه نیست؛ در شرایطی که مهدی در زندان 
است، فائزه ۶ ماه به زندان رفت و نشریه او را مسدود کردند، واضح 

است که این صحبت ها کذب است.
ممکن است آیت الله هاشمی هیچ گاه به این اتفاقات راضی نبوده؛ 
من می دانم که ایشان اتهامات مهدی را نیز قبول ندارند ولی همواره 
تلاش کرده اند که رفتاری قانون مدارانه و اجتماعی از خود نشان 

دهد و این اتفاقات را قبول کند.

همواره یک سری هجمه علیه خانواده هاشمی مطرح 
اعضای خانواده هاشمی  از  یکی  عنوان  به  می شود؛ شما 
می کنید  فکر  و  می دانید  کجا  را  هجمه ها  این  خاستگاه 
افرادی که دامن زدن به این مطالب را در دستور کار خود 

قرار داده اند، به دنبال چه هستند؟
مخالفت های  و  شایعات  که  دلایلی  از  یکی  است  ممکن   -
بسیاری با خانواده هاشمی می شود و نگاهی منفی در رابطه با این 
خانواده وجود دارد، حضور آن ها در جامعه و فعالیت های آن ها در 
جامعه باشد. بخش عمده این نگاه های منفی نیز از سوی مخالفان 
آیت الله هاشمی بیان می شود؛ از آغاز انقلاب نیز اینگونه بوده است 
و گروه هایی از جمله منافقین و گروهک  فرقان به جهت مخالفت 
با آقای هاشمی به جز اینکه ایشان را نقد می کردند به حواشی هم 
می پرداختند و حتی برخی مواقع توجه مردم به این حواشی بیشتر 
می شد. به اعتقاد من مرور زمان و صبر قطعاً واقعیات را روشن 
می کند و معلوم می شود که چه مقدار از این شایعات و هجمه ها 

واقعیت دارد.

چرا می گویند خانواده هاشمی پاشنه آشیل هستند، در 
حالی که ایشان از جمله افرادی بودند که در طول دوران 
قبل از انقلاب و پس از آن بیشترین خدمات را به نظام ارائه 

کرده اند و حتی تا مرز ترور نیز پیش رفتند؟
- آیت الله هاشمی در همه ابعاد خود را خرج انقلاب کرده است و 
پس از پیروزی انقلاب نیز تمام وقت، فکر، پول و جان خود را برای 
انقلاب گذاشته و به موضوعی جز انقلاب فکر نمی کنند. به تبع آن 
ما هم به عنوان اعضای خانواده هاشمی باید راهی را که ایشان طی 
می کنند، ادامه دهیم. پدر نیز همواره ما را نصیحت می کنند که 
ممکن است به خاطر من ضررهای بسیاری به شما وارد شود؛ به 

همین دلیل شما باید تحمل و صبر داشته باشید.
ایشان همیشه بعنوان یکی از افراد کلیدی نظام مطرح بوده اند؛ 
در جنگ، ایشان دارای جایگاه جانشین کل قوا بودند، دوره ای 
طولانی نیز رئیس جمهور بودند، قبل از جنگ نیز به عنوان عضو 
توسعه  دوره  در  می کردند؛ حتی  فعالیت  انقلاب  عالی  شورای 
آقای هاشمی  با  نیز عده ای گمان می کردند مخالفت  سیاسی 
ارتقاء و رشد آن ها شود، به همین دلیل پدر  می تواند موجب 
در همه  دوره ها در رأس مسائل قرار گرفتند. ایشان هیچ گاه از 
مواضع شان عقب نشینی نداشتند. در دوران آقای احمدی نژاد نیز 
پدر به میدان آمد، ایستاد و بر روی حرف خود یک دندگی کرد 
و به نظر من حرف ها و مسائلی که پدر بر آن ها تاکید می کردند، 

امروز بر همه ثابت شده است.

یکی از مواردی که همواره مطرح بوده این است که تقریباً 
تا چند سال پیش یک طیف طرفدار هاشمی رفسنجانی 

بوده اند ولی امروز این طیف کنار رفته و جای خود را به طیف 
اصلاح طلب داده اند، این طیف نیز اظهار می کنند که نظر 
ایشان بعنوان یک شخصیت فراجناحی بسیار حائز اهمیت 
است. آیا ایشان تغییر کرده اند که اطرافیان او که زمانی طیف 

راست بودند امروز جای خود را به طیف چپ داده اند؟
- همانطور که در روند تاریخی سیاسی کشور در 30 سال گذشته 
مشاهده می شود، جریان چپ به راست و جریان راست نیز به چپ 
تبدیل شده است، اما با این وجود، در این تغییرات آیت الله هاشمی 
روند اعتدال و میانه روی را حفظ کرد و همواره بعنوان متعادل کننده 
در نظام سیاسی کشور عمل کرده است. هرگاه که جریانی در حال 
قرار گرفتن در موضع ضعف بوده، آیت الله هاشمی به یاری جریان 
می رفت و به آن ها کمک می کرد. هیچ گاه ندیده ام که آیت الله 
هاشمی از مسیر اعتدالی خود خارج شوند، این در حالی است که 
بسیاری به افراط رسیدند و بسیاری دیگر نیز به سمت تفریط پیش 

رفتند، اما آیت الله هاشمی در مسیر اعتدال خود باقی ماند.
اگر بخواهیم شخصیت آیت الله هاشمی را از حیث اصولگرایی و 
اصلاح طلبی بررسی کنیم،  آقای هاشمی هر دو مشخصه را با واژه  
اعتدال داراست؛ چرا که اعتدال در مقابل اصولگرایی و اصلاح طلبی 
نیست، بلکه بخشی از اصولگرایی و اصلاح طلبی را شامل می شود. 
چنانچه زندگی تاریخی و سیاسی آیت الله را مرور کنیم، یک روند 
اعتدالی با دو رویکرد اصلاح طلبی و اصولگرایی را مشاهده می کنیم.

در تعریف شما، دوستان آیت الله هاشمی چه ویژگی هایی 
دارند و شامل کدام احزاب می شوند؟

- از دیدگاه آیت الله هاشمی همه احزاب خوب و دوست هستند 
و ایشان حزبی را مخالف و دشمن تلقی نمی کنند، ایشان در رفتار 
سیاسی خود نیز هیچ کینه ای نسبت به گروه یا جناحی ندارد، به 
همین دلیل است که در گذشته جناحی که مخالف هاشمی بودند، 

امروز به راحتی در کنار ایشان حضور دارند.
امروز بحث اعتدال که در جریانات راست و چپ دیده می شود، 
جریانات موافق هستند و آنچه که امروز در حال وارد کردن لطمه به 
کشور است، تفکرات افراطی و تند است. تقریباً دوران سیاسی آقای 

هاشمی نیز مبارزه با این نوع تفکرات بوده است.

برای  انتخابات خبرگان،  بر  آیت الله هاشمی علاوه  آیا 
انتخابات مجلس نیز دغدغه ای دارند؟

- قطعاً ایشان برای انتخابات مجلس نیز دغدغه دارند و در این 
زمنیه رهنمودها و راهبردهایی می دهند و با گروه هایی که برای 

حضور در انتخابات اعلام آمادگی کرده اند، جلساتی دارند.

آیا در جریان انتخابات مجلس از گروهی خاص حمایت 
خواهند کرد؟

- بعید می دانم ایشان از جریان خاصی حمایت کنند اما در 
صحبت های ایشان مشخص می شود که از چه جریان های فکری  
حمایت می کنند. گروه ها نیز خود در زمان انتخابات ها پلاکارد خود 
را معین می کنند و می گویند که رهبر معنوی شان کیست و از چه 
جریان فکری نشأت می گیرند، جامعه نیز سریعاً این موضوعات را 

تحلیل خواهند کرد.

آقای هاشمی بعد از ماجراهایی که در سال ۸۸ اتفاق 
افتاد و پس از هجمه هایی که مجدداً علیه خانواده شان 
آغاز شد، در سال ۸۹ جمله ای از ایشان منتشر شد که در 
آن از فضای موجود علیه خانواده خود گله کرده و گفته 
برطرف  دادگاه  برگزاری  با  تنها  مسموم  جو  »این  بودند 
فرزندانم  بی گناهی  بر  نیز  بی طرفی  دادگاه  هر  می شود 
حکم می دهد.«؛ این ها در شرایطی است که فائزه هاشمی 
در سال ۹۰، به دلیل مصاحبه ای که درباره ماجرای فحاشی 
شهرری انجام داد، به 6 ماه حبس تعزیری و محرومیت 
روزنامه نگاری  و  فرهنگی  سیاسی،  فعالیت  از  5ساله 
محکوم شد. امسال نیز مهدی هاشمی به جرم اختلاس، 
ارتشاء و مباحث امنیتی به 1۰ سال زندان محکوم شد؛ 

نظرتان در این باره چیست؟
- اصل، تمکین به رأی دادگاه است و این که کسی که در دادگاه 
محکوم می شود، اصل تظلم خواهی نداشته باشد و برای اعتراض 
نیز اجازه نداشته باشد، قابل قبول نیست. طبق قانون نیز وقتی که 
دادگاه بدوی رأیی صادر می کند، قانون گذار این احتمال را می دهد 
که اشتباهی صورت گرفته باشد،در نتیجه شما این حق را دارید 
که به دادگاه تجدیدنظر بروید. پس از این مرحله نیز قانون به شما 
این حق را می دهد که در صورت اعتراض به رأی صادره به دیوان 
شکایت کنید. پس از این مرحله نیز براساس ماده 18، رئیس قوه 
قضائیه اختیار دارد که وارد برخی احکام شود. در نتیجه این احتمال 
وجود دارد که زمانی که حکمی توسط قاضی دادگاه صادر می شود، 

این حکم درست نباشد.
با این وجود این حق قانونی ماست که نسبت به هر حکمی 
اعتراض داشته باشیم،ولی توجه به امر قانون را در  رأس کار خود قرار 
داده ایم و امروز مشاهده می کنیم که فائزه و مهدی دوران محکومیت 

خود را طی می کنند.

از مهدی چه خبر؟ هرچند وقت یک بار به ملاقات او 
می روید؟ وضعیت دیدارها چگونه است؟

- مرتباً با مهدی تماس تلفنی داریم و این تماس های تلفنی نیز با 
محدودیتی مواجه نیست. ملاقات های حضوری مان نیز شنبه هاست 
این دیدارها را  انجام می شود و مقررات  با دشواری  که مقداری 
مقداری سخت می گیرند و شرایط برای ما مهیا نمی شود که به طور 

مرتب ملاقات حضوری داشته باشیم.

شرایط ملاقات با زندانی ها سخت است یا بطور خاص 
این سخت گیری ها برای ملاقات های مهدی هاشمی لحاظ 

می شود؟
- من و برادر و خواهران مشکلی در این زمینه نداریم ولی به 
دلیل مسیر منتهی به محل ملاقات که بیش از 30 پله وجود دارد، 
شرایط برای ملاقات مادرم فراهم نیست و مسئولین زندان نیز 

همکاری در این زمینه از خود نشان نداده اند.

آیا آقای هاشمی تا به حال به ملاقات مهدی رفته اند؟
- نه؛ پدر تا به حال به ملاقات نرفته است. مادر نیز در این 
مدت به دلیل شرایطی که اشاره کردم فقط یکبار موفق شده که به 
ملاقات مهدی برود. از روند ملاقات ها راضی نیستم، به نظر من این 
امکان وجود دارد که مقداری در روند انجام این ملاقات تسهیلاتی 

فراهم کنند.

پدرتان به دلیل شرایط ملاقات تا به حال به دیدار مهدی 
نرفته اند یا دلیل دیگری دارد؟

- تا به حال نه مهدی خواسته که پدر به ملاقات او برود و نه خود 
آیت الله خواسته اند که به ملاقات او بروند؛ اما مرتباً  ارتباط تلفنی 

دارند.

چندی پیش در بازرسی که از سلول مهدی هاشمی، 
تعدادی سکه و یک تلفن همراه کشف شد، توضیحی در این 

رابطه می دهید؟
- مهدی تقریباً حدود ۶ میلیون تومان سکه یک گرمی به همراه 
خود به زندان برده است که آن هم به توصیه افرادی که تجربه 
حضور در زندان داشتند صورت گرفت. آن ها گفته بودند که بد 
نیست مبلغی پول همراه خود ببرد؛ چرا که او 10 سال حکم دارد 
و بالأخره ممکن است لازمش شود. مهدی این تعداد سکه ها را در 
کنار تلفن همراه بصورت علنی به سلول خود برده بود و هیچ کار 
پنهانی در این رابطه انجام نداده است. او همه وسایل خود را در 
ساکی که جلوی در ورودی زندان به صورت کامل بازرسی شده 
است، با خود به داخل سلول برده بود. با این وجود من نمی دانم که 
چرا این خبر با موضوع کشف و با هیاهو مطرح شد. الان نیز ما هرچه 
برای مهدی به زندان می فرستیم به طور کامل بازرسی می شود. به 
نظر من عده ای قصد داشتند حاشیه جدیدی در رابطه با مهدی 

هاشمی ایجاد کنند.

در حال نزدیک شدن به انتخابات های مجلس شورای 
اسلامی و مجلس خبرگان رهبری هستیم؛ از آغاز طرح 
موضوع انتخابات، زمانی که آقای هاشمی اعلام حضور در 
انتخابات خبرگان کردند، موجی در جامعه ایجاد شد. در کنار 
اخبار مربوط به حضور آقای هاشمی در انتخابات خبرگان، 
اخباری مبنی بر تمایل فاطمه و محسن هاشمی به حضور 
در انتخابات مجلس شنیده می شود. در این شرایط آیا فکر 
نمی کنید که با حضور فرزندان ایشان در جریان انتخابات 

حاشیه ای جدید برای خانواده هاشمی ایجاد شود؟
- اصل این مباحث برای گرم کردن تنور انتخابات خوب است. در 
مورد فرزندان آیت الله هاشمی هم چه اعلام حضور کنند چه اعلام 
عدم حضور، مسأله حواشی و شایعات را باید تحمل کنیم. اما فکر 
می کنم این هجمه  ها برای طراحی آینده انتخابات بی تأثیر نیست؛ 
در این شرایط طرح این شایعات تأثیرات منفی دارد. این که قرار 
باشد با طرح شایعاتی طراحی برای آینده انتخابات صورت بگیرد، 
یک بی اخلاقی است و از هر کسی هم سر بزند اصلًا شایسته نیست، 

چه از جناح های دوست مطرح شود چه از جناح های غیردوست.
این که مردم بتوانند در فضایی غیر غبارآلود در مورد انتخابات ها 
تصمیم گیری کنند برای نظام یک پیروزی محسوب می شود تا 
اینکه وارد یک سری حواشی شویم که در آن همه از جمله انقلاب 

و نظام و مردم بازنده می شوند.

آیا توصیه از جانب پدر به شما نشده که در فضای سیاسی 
حضور پیدا کند؟

- پدر همواره توصیه هایی کلی در مورد فضاهای سیاسی کشور 
می کنند و ما نیز هر هفته با ایشان در مورد مسائل روز بحث و 

گفت وگو می کنیم.

و  )فائزه  جنابعالی  تاکنون خواهران  اینکه  به  توجه  با 
در  حضور  برای  )محسن(  برادرهایتان  از  یکی  و  فاطمه( 
انتخابات مجلس اظهار تمایل کرده اند، آیا جنابعالی برنامه ای 

برای حضور در انتخابات مجلس دارید؟
- من )یاسر هاشمی( تصمیمی برای حضور ندارم.

در شرایطی که سایر اعضای خانواده آیت الله هاشمی به 
نوعی در عرصه ی سیاست حضور دارند، آیا جنابعالی هیچ 

تمایلی برای انجام فعالیت سیاسی ندارید؟
- دلیلی ندارد که همه اعضای یک خانواده در سیاست باشند؛ 
با این حال من هم بیکار نیستم و فعالیت هایی در این زمینه دارم. 
ملاقات های سیاسی خودم را دارم و اینگونه نیست که در موضوعات 
سیاسی اجتماعی صفر مطلق و بی تفاوت باشم با این وجود تمایلی 

به رسانه ای کردن فعالیت های خودم ندارم.

علت این عدم تمایل چیست؟
- نیازی نمی بینم که خود را در رسانه ها مطرح کنم.

معمولاً یاسر هاشمی بر خلاف سایر اعضای خانواده در 
رسانه ها حضور کمرنگی دارد. آیا این موضوع به دلیل تمایل 
شخصی جنابعالی است یا توصیه ای از سمت پدر در این 

زمینه مطرح شده است؟
- من تمایل زیادی به حضور در رسانه ها ندارم و پدر هیچ 

توصیه ای به این موضوع نکرده اند.

تصادف  بر  مبنی  مطالبی  های  رسانه  برخی  در  اخیرا 
با فرزند یکی از شهدا و ورود  خودروی همسر جنابعالی 
محافظان خانواده آیت الله به موضوع و استفاده از اسلحه 
توسط آنها در این موضوع مطرح شد؛ اصل این ماجرا چه 

بود؟
- با وجود فضاسازی های رسانه ای که ایجاد شد، اصلاً  تصادفی 
میان خودروی همسرمن و فردی که مدعی این اتفاق شده است 
صورت نگرفته است. همه آنچه که در برخی رسانه ها در این زمینه 
مطرح شده است، کذب محض است. فیلم دوربین های راهنمایی و 

رانندگی نیز این موضوع را تأیید می کند.

آیا برجام با فرجام سوریه 
مرتبط است؟

همزمان با بسته شدن پرونده پی .ام .دی در شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی هسته ای تیم کار شناسان سازمان 
ملل آزمایش موشک بالیستیک »عماد« از طرف ایران را 
نقض قطعنامه 1929 شورای امنیت اعلام کرد. در گزارش 

محرمانه ای که نسخه ای از آن بدست خبرگزاری رویترز افتاده است با استناد به داده ها و 
تحلیلهای این کار شناسان گفته می شود ایران با این اقدام خود قطعنامه سازمان ملل را 
نقض کرده است. به نوشته رویترز این گزارش به کمیته بررسی تحریمهای ایران ارسال شده 
است. هنری انشر، نماینده آمریکا در آژانس، نیز  در سخنرانی خود در شورای حکام نظری 
مشابه با جان کری ابراز کرده و گفت: »همچنان که ما امروز این فصل مهم را می بندیم، باید 
هوشیار باشیم که دست آژانس برای تحقیقات پیرامون نگرانی های احتمالی که ممکن است 
رخ دهد بسته نخواهد بود. درهمین حال جان کری، وزیر خارجه آمریکا گفت: بسته شدن 
پرونده »پی ام دی« بدین معنی نیست که اگر شکی در مورد فعالیت های مخفی هسته ای 
ایران در آینده پیش بیاید آژانس بین المللی انرژی هسته ای از تحقیقات در این مورد منع 
شده باشد. جان کری روز سه شنبه 24 آذر با ذکر این مطلب در عین حال گفت از این که 
پرونده »ابعاد احتمالی نظامی« )پی ام دی( برنامه هسته ای ایران در شورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی بسته شده است استقبال می کند. وزیر خارجه آمریکا در بیانیه ای که 
در این خصوص منتشر کرده گفت که این قطعنامه به آژانس بین المللی انرژی اتمی »اجازه 
می دهد تا توجه خود را بر اجرای کامل و راستی آزمایی برجام متمرکز کند.« وی همچنین 
افزود: »گزارش دوم دسامبر مدیرکل آژانس با آنچه ایالات متحده مدت ها پیش در مورد 
گذشته برنامه هسته ای ایران مبنی بر این که ایران تا سال 2003 برنامه هماهنگ شده ای را 
در زمینه فعالیت های مربوط به سلاح اتمی پیش می برده و تا دست کم چند سال بعد از آن 
هم فعالیت هایی از این دست را ادامه داده است همخوانی دارد." درهمین حال در بیانیه ای 
که روز گذشته از سوی دولت عربستان منتشر شد آمده است که 34 کشور اسلامی در 
ائتلافی نظامی به رهبری عربستان سعودی برای آنچه در این بیانیه »مبارزه با تروریسم« 
خوانده شده، متحد شده اند تا »هماهنگی  و حمایت لازم« را از عملیات نظامی علیه گروه 
موسوم به خلافت اسلامی، به عمل آورند. در این بیانیه به کشورهای عربی مصر، قطر، امارات 
متحده عربی و نیز کشورهای اسلامی ترکیه،  مالزی، پاکستان و برخی کشورهای آفریقایی 
اشاره شده است. محمد بن سلمان، وزیر دفاع عربستان سعودی نیز روز سه شنبه در یک 
مصاحبه مطبوعاتی، از هماهنگی عملیات این ائتلاف با قدرت های بزرگ و سازمان های 
بین المللی خبر داد و گفت: هدف تنها نابودی گروه خلافت اسلامی نیست بلکه با هر 
سازمان به گفته او تروریستی ای که در مقابل این ائتلاف ظاهر شود مبارزه خواهدکرد.این 
ائتلاف ازسوی آمریکا و آلمان استقبال شده است . این تحولات که همزمان با مذاکرات 
وزرای خارجه آمریکا و روسیه در مسکو پیرامون تحولات سوریه واوکراین و تلاش کری 
برای نزدیک ترکردن مواضع روسیه در حل بحران سوریه رخ داده ،در حالیست که چندروز 
پیش نشست یکصدنفره مخالفان بشار اسد در ریاض توافقاتی مبنی بر آمادگی مخالفان 
مسلح برای مذاکره با اسد  درپی داشت که ازسوی رییس جمهور روسیه مورد پذیرش 
واقع نشد. هرچند اجلاس مذکور مورد حمایت تلویحی آمریکا ،روسیه و آلمان قرار گرفت.

در چنین شرایطی ودرحالیکه روابط مسکو -آنکارا پس از سقوط جنگنده روسی توسط 
ترکیه دچار تنش واصطکاک گردیده ومتعاقبا چند ده نفر از نیروهای ارتش ترکیه برای 
جبران مافات این حادثه  وارد شمال موصل شده است، سومین اجلاس مربوط به حل 
سیاسی  بحران سوریه که از ایران نیز جهت شرکت درآن دعوت بعمل آمده  درآینده 
نزدیک در نیویورک برگزار خواهد شد .دو نشست مربوطه پیشتر در وین برگزار شده است.

با امعان نظر به اظهارات جان کری و نماینده امریکا در آژانس انرژی اتمی  درمورد 
بازبودن دست آژانس در تعقیب نگرانی های احتمالی از فعالیتهای هسته ای ایران و ناقض 
قطعنامه 1922 دانستن آزمایش موشک عماد توسط ایران ازجانب کارشناسان  تسلیحات 
هسته ای سازمان ملل  و ارجاع آن به کمیته بررسی تحریمهای ایران و اعلام تشکیل ارتش 
موتلفه منطقه ای با حضور نیروهای نظامی 34 کشور  ازسوی عربستان  و مذاکرات کری-

لاوروف  در مسکو ،بنظر میرسد ائتلاف غربی-عربی-ترکی همزمان با بسته شدن پرونده پی 
.دی .ام درشورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی و برداشته شدن گامهای بعدی برجام 
هسته ای ازسوی ایران بمنظور شروع لغو تحریمهای اعمال شده علیه ایران در مسیر تقویت 
خود و جذب روسیه بسوی این این ائتلاف، تلاشهای جدی تری بمنظور وارد نمودن فشار 
بر ایران باهدف امتیازگری در سوریه و تضعیف اتحاد روسیه -ایران -عراق و دولت سوریه 

بعمل می آورد تا بتواند پروژه سوریه بدون اسد را به پیش ببرد.

 صلح در یمن؛ چگونه؟
دور تازه گفت و گوهای صلح یمن در حالی در شهر »بیل« سوییس آغاز شده که فوریت 
بحران یمن به دلیل بروز فاجعه انسانی و گسترش گروه های تروریستی باعث شده است 
نیاز به حل این بحران از راه گفت و گوی مستقیم گروه های یمنی و با تکیه بر حضور همه 

گروه های درگیر بیش از پیش احساس شود.
دور تازه گفت و گوهای سیاسی برای حل بحران یمن آغاز شده است و طرف های 
درگیر در این بحران از روز سه شنبه )بیست و چهارم آذرماه( در سوییس گرد هم آمده اند 
تا درباره راهکارهای حل این بحران بحث و تبادل نظر کنند. رایزنی ها میان دو هیات اعزامی 
از عربستان و یمن انجام می شود که هر یک متشکل از 8 عضو و 4 مشاور هستند. علاوه بر 
آن، هر هیات 2 کارشناس نظامی دارد تا درباره امور نظامی و امنیتی در چارچوب کارگروه 
های ویژه مشاوره ارائه دهند. این کارشناسان در نشست های مذاکراتی اصلی شرکت 
نخواهند داشت. اعضای هیات یمنی اعزام شده به سوییس را نمایندگان »عبدربه منصور 
هادی« رییس جمهوری مستعفی و فراری، جنبش مردمی انصارالله یمن و حزب »کنگره 
ملی« تشکیل می دهند. مدیریت نشست های این دور از گفت و گوهای گروه های یمنی با 

»اسماعیل ولد شیخ احمد« نماینده سازمان ملل متحد در امور یمن است.
پیش از این نیز چندین نشست میان گروه های یمنی به منظور دستیابی به آتش بس 
در کشورهای سوییس، اتریش و عمان برگزار شده که هربار به دلیل کارشکنی سعودی 
ها به شکست منجر شده است. همچنین این که، نیروهای عربستان و متحدانش تاکنون 
2 آتش بس ادعایی ریاض را نقض کرده اند. نزدیک به 9 ماه از آغاز تجاوز ائتلاف سعودی 
به یمن می گذرد. این تجاوز که به بهانه پشتیبانی از دولت مستعفی منصور هادی صورت 
گرفت، نه تنها تاکنون هزاران کشته و ده ها زخمی به جای گذاشته است، بلکه زیر ساخت 
های اقتصادی، حمل و نقل، بهداشتی و امنیتی یمن را نیز نابود کرده است به گونه ای که 
بر پایه آمارهای سازمان ملل متحد پس از تجاوز ائتلاف سعودی به یمن بیش از 90 درصد 
مردم این کشور نیاز به کمک های فوری غذایی، دارویی و سوختی دارند. در تحلیل دلایل 
تن دادن ائتلاف سعودی به آتش بس باید گفت، با وجود حمله همه جانبه ائتلاف سعودی 
از هوا، دریا و زمین به یمن، اما این ائتلاف تاکنون در دستیابی به اهداف اعلامی خود ناکام 
مانده است. به همین دلیل پس از مشخص شدن نخستین نشانه های ناکامی عربستان 
در تجاوز به یمن، این کشور بحث آتش بس و برقراری صلح میان گروه های یمنی را 
پیش کشید تا از این راه شکست در عرصه نظامی را در عرصه سیاسی جبران کند. در این 
چارچوب، تلاش های بسیاری از سوی عربستان برای پیش کشیدن پای سازمان های بین 
المللی به بحران یمن و در راستای منافع خود انجام داده است تا بتواند در عرصه سیاسی 
ابتکار عمل را در دست بگیرد. صدور قطعنامه 221۶ شورای امنیت سازمان ملل متحد 
-که بر حل فوری بحران یمن و محکومیت ضمنی نیروهای ارتش و کمیته مردمی انصارالله 
تاکید دارد- در همین راستا قابل تحلیل است. همچنین، عربستان در راستای پیشبرد 
اهداف سیاسی خود در یمن و زیر فشار شدید افکار عمومی بین المللی، تاکنون 2 بار اعلام 
آتش بس کرده است که هر 2 بار نیز عربستان با بهانه تراشی آتش بس اعلامی را نقض کرد.

اما با وجود چنین نگاهی از سوی عربستان برای آتش بس و آغاز گفت و گوها و با وجود 
همه شکاف ها و اختلاف نظرها میان طرف های درگیر، آنچه درباره بحران یمن باید در نظر 

داشت، فوریت حل این بحران است که از 2 زاویه اصلی قابل توجیه است.
نخستین زاویه به بحران انسانی باز می گردد که در سایه حملات ائتلاف سعودی 
گریبانگیر مردم یمن شده است. در این راستا و همانگونه که اشاره شد، بر پایه آمارهای 
سازمان ملل متحد بیش از 90 درصد مردم یمن به دلیل حملات ائتلاف سعودی در 
وضعیت بحرانی به سر می برند و اگر هرچه زودتر این حملات پایان نگیرد ما شاهد فاجعه 
ای تمام عیار در یمن خواهیم بود. زاویه دوم به گسترش گروه های تروریستی مانند داعش 
و القاعده در فضای بی ثباتی های پیش آمده پس از تجاوز ائتلاف سعودی به یمن باز 
می گردد. در این راستا باید اشاره کرد که تجاوز عربستان به گسترش بیش از پیش خلا 
امنیتی و بی ثباتی های سیاسی در یمن انجامیده و همین امر منجر به گسترش دامنه 
فعالیت شاخه یمنی القاعده به نام »القاعده در شبه جزیره عربی« به ویژه در مناطق شرقی 
و جنوبی یمن شده است. از سوی دیگر، گسترش بی ثباتی در یمن محیط تازه ای برای 
گسترش روزافزون داعش در این کشور فراهم آورده به گونه ای که این گروه تروریستی 
تاکنون چندین عملیات انتحاری در شهرهای صنعا و عدن انجام داده است و روز به روز بر 
دامنه فعالیت خود در یمن می افزاید. سویه دیگر فوریت حل بحران یمن این است که 9 
ماه تجاوز به یمن نشان داده است که جنگ از بیرون نمی تواند به کنترل سیاسی در یمن 
بینجامد و هیچ گروهی قادر به حذف دیگری نیست. به همین دلیل جنگ به یک نبرد 
فرسایشی تبدیل شده است که دامنه آن می تواند به دیگر مناطق نیز کشیده شود. بنابراین 
برای جلوگیری از سرایت بحران، چاره ای جز تن دادن به راهکار سیاسی با تاکید بر راه حلی 

یمنی-یمنی برای برون رفت از بحران یمن نیست.
همچنین این که، در طول مدت درگیری ها همه طرف های درگیر به این نتیجه رسیده 
اند که راه بقای آن ها و حفظ تمامیت سرزمینی یمن وابسته به پایان دادن به بحران و تن 
دادن به راهکاری سیاسی است و همانگونه که نیروهای وابسته به کمیته مردمی انصارالله 
بارها اعلام کرده اند، در هر راهکاری باید سهم همه گروه های یمنی در ساختار دولت آینده 

یمن با توجه به وزن آن ها مشخص شود و هیچ گروهی کنار گذاشته نشود.
بنابراین می توان گفت، در هر شکل از گفت و گو میان گروه های یمنی باید راهکارهایی 
مورد توجه قرار گیرد که بر تمامیت سرزمینی یمن، پایان دادن به تجاوز خارجی، خروج 
بیگانگان از این کشور، و مشارکت همه گروه های سیاسی در ساختار دولت آینده در یمن 
تاکید داشته باشند. دور تازه گفت و گوهای گروه های یمنی در سوییس -با توجه به این که 
نخستین گفت و گوی رو در روی آن ها پس آغاز تجاوز عربستان است- می تواند به نقطه 

عطفی در این زمینه تبدیل شود.
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هر كه در آنچه آموخته است بسیار 
اندیشه كند، دانش خود را استوار گرداند 

و آنچه را نمى فهمیده است، بفهمد.

پنجشنبه - بیست و ششم آذرماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3891 روزنامه

شرکت گاز استان قم در نظر دارد :

اقلام اسقاط و ضایعات موجود در انبار را از طریق مزایده 
به فروش رساند:

الف- نام و نشانی مزایده گزار: شرکت گاز استان قم به 
آدرس قم, بین میدان امام خمینی و میدان شهید زین الدین، 

کوچه شماره 18

ب- موضوع مزایده: فروش اقلام به شرح ذیل:
1-    آهن آلات 242749 کیلوگرم

2-    کنتور و رگولاتور اسقاط 1028۶9 کیلوگرم

3-    قطعات کامپیوتری مستعمل 1۶4 عدد

4-    گوشی تلفن مستعمل ۶1 عدد

5-    تختخواب یکنفره به همراه تشک فنری مستعمل 73 سری

۶-     لوله پلی اتیلن مستعمل 850 کیلوگرم

ج- شرایط مزایده گران:
1-  توانایی ارایه ضمانتنامه یا وجه نقد )واریز به حساب شماره 

2174۶33403005 سیبا( معادل 10 درصد قیمت پیشنهادی به 

عنوان سپرده شرکت در مزایده همراه اسناد تحویلی

2-    توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات 

قراردادی

3-    مهلت اعلام آمادگی و خرید اسناد مزایده تا مورخ ۹۴/1۰/1۲

مورخ  اداری  وقت  پایان  تا  مزایده  پاکات  عودت  مهلت   -4

۹۴/1۰/۲6
5- زمان گشایش پاکات ساعت 10 صبح روز دوشنبه مورخ 

۹۴/1۰/۲۸
مبلغ  )به  مزایده  اسناد  خرید  جهت  می توانند  مزایده گران 

290/000 ریال با لحاظ مالیات بر ارزش افزوده( به آدرس اشاره شده 

فوق مراجعه نمایند. 

در ضمن این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم 

به آدرس: www.nigc-qpgc.ir یا سایت پایگاه ملی اطلاع رسانی 

مناقصات به آدرس www.spac.ir قابل دریافت است.

نکات قابل توجه :
1(   ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان 

ایجاد نخواهد کرد.

2(   شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار 

بوده و اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.

3(   به پیشنهادهای مشروط و مبهم و پیشنهادهایی که بعد از 

مدت مقرر در آگهی برسد مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.

4( در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند با شماره 

تلفکس امور قراردادهای شرکت گاز استان قم 025-3۶۶20004 

تماس حاصل فرمایند.

شرکت گاز استان قم

شرکت گاز استان قم

آگهی فراخوان مزایده عمومی )نوبت اول(

حداد عادل سخنگو شد 
گفته می شود :عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: براساس تصمیمات گرفته شده، غلامعلی حداد 
عادل به عنوان سخنگوی شورای ائتلاف اصولگرایان انتخاب شده است . حجت الاسلام والمسلمین حسین 
ابراهیمی افزود: در حال حاضر جریانات و احزاب اصولگرا یک جلسه را با حضور آیت الله محمد علی 
موحدی کرمانی برگزار کرده اند.وی ادامه داد: از این پس جلسات شورا با حضور تمام اعضا ادامه خواهد 
داشت و تصمیمات گرفته شده اطلاع رسانی می شود.جبهه اصولگرایی با محوریت جامعتین در جهت 

ایجاد وحدت میان اصولگرایان به فعالیت می پردازد .

وزارت ورزش بانکدار می شود  
گفته می شود : محمد جمشیدی مدیرعامل صندوق حمایت از قهرمانان و پیشکسوتان ورزشی ، 
اظهار داشت: در برنامه توسعه و زمانی که این اجازه به سازمان تربیت بدنی وقت برای تاسیس صندوق 
حمایت از قهرمانان و پیشکسوتان ورزشی داده شد، در اساسنامه مورد نظر بر این موضوع تاکید شد که 
با رعایت مقررات پولی و بانکی بانک مرکزی و استفاده از ظرفیت های این بانک به گونه ای رفتار شود که 
یک بانک زیرمجموع خود تاسیس شود. وی با بیان اینکه این موضوع تا به امروز مغفول مانده بود اما وزیر 
ورزش و جوانان دستور پیگیری آن را داد، خاطرنشان کرد: در همین راستا مکاتبات لازم با بانک مرکزی 
انجام شده است و منتظر اعلام نتیجه و خبر نهایی در این زمینه هستیم. البته فکرنمی کنم مشکل خاصی 
که مانع از کار شود، وجود داشته باشد؛ شاید مشکل اصلی در این زمینه مسائل مالی و بودجه باشد که آن 

هم باید طی صحبت و رایزنی مورد بررسی قرار بگیرد.

ثروت افسانه ای زنجانی واقعیت ندارد  
گفته می شود: حجت الاسلام ابراهیم رئیسی دادستان کل کشور گفت: به رغم تحقیقاتی که 
کارشناسان ما انجام داده اند و چیزی که متهم درباره ثروت افسانه ای اش مطرح می کند غیرواقعی است. 
تاکنون همان میزان از اموالی که در دادگاه مطرح شده از متهم شناسایی شده است و بقیه اموال و 

دارایی هایی که وی مطرح می کند هیچ پایه و اساسی ندارد.

پسر لوران فابیوس بازداشت شد  
گفته می شود: پلیس فرانسه اعلام کرد که پسر وزیر امور خارجه این کشور در راستای تحقیقات 
در خصوص اتهامات جعل اسناد، کلاهبرداری و پولشویی بازداشت شده است.به گزارش ایسنا، به نقل 
از خبرگزاری فرانسه، تحقیقات اولیه در خصوص مسائل مالی توماس فابیوس، پسر لوران فابیوس، وزیر 
امور خارجه فرانسه در سال 2013 میلادی پس از آن آغاز شد که اقدام وی برای خریداری یک دستگاه 

آپارتمان هفت میلیون یورویی )۶ / 7 میلیون دلار( توجه پلیس را جلب کرد.

چه کسی نوه »هیتلر« را مسلمان کرد؟
گفته می شود: حجت الاسلام و المسلمین سیدداوود موسوی امام جمعه محمودآباد اظهار کرد: من 
نوه هیتلر صدراعظم آلمان را مسلمان کردم. وقتی از او عامل تشرف به دین مبین اسلام را پرسیدم گفت 

که حس نوعدوستی ایرانیان و اصالت خانواده نزد آنان باعث جذب من شد.

بازگشایی سفارت عربستان در عراق پس از 25 سال 
گفته می شود: یک مقام وزارت خارجه عربستان از بازگشایی سفارت کشورش در بغداد پس از 25 سال 
خبر داد. به گزارش ایرنا، این مقام عربستانی به خبرگزاری فرانسه گفت: کارکنان سفارت عربستان که 35 نفر 
هستند، روز سه شنبه وارد بغداد شدند. این مقام وزارت خارجه عربستان افزود: سفیر نیز قرار است پنجشنبه 
وارد بغداد شود و در مراسم رسمی گشایش سفارتخانه شرکت کند. پیش بینی می شود بعدها کنسولگری 
عربستان در اربیل عراق هم دایر شود.روابط دیپلماتیک عربستان و عراق پس از حمله عراق به کویت قطع شد. 

یک کشته و دو مجروح در درگیری های بهبهان 
گفته می شود:  فرماندار بهبهان از کشته شدن یک نفر و مجروح شدن دو نفر دیگر در درگیری 
مردم روستای شهرویی بهبهان با مأموران انتظامی خبر داد. حسین ملک خدایی در تشریح جزئیات 
درگیری های اظهار کرد: عصر روزسه شنبه  برخی اهالی روستایی به نام شهرویی در شهرستان بهبهان به 
علت آنچه جذب نشدن جوانان این منطقه در پروژه ساخت پالایشگاه گاز بیدبلند 2 عنوان کرده اند اقدام 
به بستن جاده منتهی به این واحد صنعتی کرده اند.وی افزود: وقتی مأموران نیروی انتظامی برای باز کردن 
راه و حل مشکل وارد منطقه شده اند، متأسفانه افراد تجمع کننده به سوی مأموران نیروی انتظامی شلیک 
کرده اند که این منجر به درگیری شد.ملک خدایی عنوان کرد: متأسفانه در این درگیری ها یک نفر کشته 

شد و دو نفر دیگر مجروح شدند.

شناسایی جاسوسی نادر در کشور
گفته می شود: منابع مطلع می گویند: کمال- ف که در سال 91 به جرم جاسوسی برای سرویس 
اطلاعاتی انگلیس به بیش از 7 سال زندان محکوم شد؛ یک مورد نادر در فعالیت های اطلاعاتی محسوب می 
شود چرا که وی هم زمان با سفارتخانه بیش از 35 کشور در تهران مرتبط بوده است. منابع مطلع می گویند: 
کمال- ف که در سال 91 به جرم جاسوسی برای سرویس اطلاعاتی انگلیس به بیش از 7 سال زندان محکوم 
شد؛ یک مورد نادر در فعالیت های اطلاعاتی محسوب می شود چرا که وی هم زمان با سفارتخانه بیش از 
35 کشور در تهران مرتبط بوده است. حدود یک هفته قبل، منابع خبری گزارشی منتشر کردند مبنی بر 
اینکه وزیر خارجه انگلیس از ایران خواسته است یک تبعه ایرانی-انگلیسی را که در ایران به جرم جاسوسی 
دستگیر و محکوم شده است، آزاد کند. اطلاعات موجود حکایت از آن دارد که متهم از سرمایه داران پیش 
از انقلاب و عضو حزب جبهه ملی بود و پس از پیروزی انقلاب از کشور خارج شد و تمام سرمایه خود را به 
انگلیس برد و به کارهای ساختمانی و سرمایه گذاری در بانکها و بورس های اروپایی پرداخت. پس از پایان 
جنگ تحمیلی و ازدواج با همسر دوم خود - مهین فرزانه بیوه آقای اعلم از پزشکان دربار پهلوی که او نیز به 
سبب ارتباط با جریان انحرافی و به ویژه پریوش سطوت )همسر حسین فاطمی(، عامل سرویس جاسوسی 
MI۶، مدتی را در بازداشت به سر می برد.کمال-ف در سال ۶9-13۶8 به طور مشکوکی به ایران بازگشت و 
فعالیتهای اقتصادی خود را در حوزه های نفت و انرژی آغاز کرد.پیگیری های منابع مطلع نشان می دهد: وی 
فردی است با نام کمال- ف که دادگاه، اتهام وی مبنی بر جاسوسی برای دولت های متخاصم به ویژه انگلستان 
را قطعی تشخیص داده است.اطلاعات موجود حکایت از آن دارد که متهم از سرمایه داران پیش از انقلاب و 
عضو حزب جبهه ملی بود و پس از پیروزی انقلاب از کشور خارج شد و تمام سرمایه خود را به انگلیس برد و 
به کارهای ساختمانی و سرمایه گذاری در بانکها و بورس های اروپایی پرداخت. متهم با جفری جیمز کاردار 
سفارت انگلیس در تهران- که عنصر مشهور سرویس جاسوسی انگلیس است - از سال 1993 مرتبط بود و با 
اتمام دوره مأموریت هر سفیر به سفیر بعدی معرفی می شد .وی در پی این ارتباطات بارها به این سفارتخانه 
تردد نمود و با تمام سفرای انگلیس از جمله ریچارد دالتون- افسر اطلاعاتی سرویس MI۶ ، سایمون گس، 
نیکولاس براون و با دیگر اعضاء سفارت مانند هیلتون )وابسته بازرگانی سفارت(، جان استیل )تبعه انگلیس(، 
استیو فارلو )تبعه انگلیس( و ... در ارتباط بود و آنها را به منزل خود دعوت و به منزل آنان نیز تردد داشت 
.به گزارش خبرگزاری صدا  و سیما،وی به عنوان یک عنصر نفوذی در وزارت نفت تلاش می کرد که عقد 

قراردادها و پروژه های بخش نفت و گاز ایران را با شرکت های انگلیسی تسهیل کند. 

نامحرمانه 

معاون امور عمرانی استاندار قم گفت: مردم عشق و ارادت 
خاصی نسبت به ساخت و ساز و خدمت به یادمان های شهدا 

دارند بنابراین باید از این ظرفیت ها استفاده شود.
و  گلزارها  ساماندهی  جلسه  در  بهشتی  محسن 
یادمان های شهدا که در دفتر امور عمرانی استانداری برگزار 
شد، گفت: برای خدمت به شهدا نباید نگاه اداری و ابلاغی 
داشته باشیم بلکه این امر مهم را باید با عشق و علاقه 

پیگیری کنیم.
دارد  وجود  امامزاده  که  روستاهایی  در  داد:  ادامه  وی 
نباید به بهانه از محوریت خارج شدن آن، از ساخت یادمان 

جلوگیری شود چرا که شأن شهدا بسیار بالاست.
تأکید کرد: هرچند  استاندار قم  امور عمرانی  معاون 
شهدا متعلق به تمام کشور و انقلاب هستند و فقط مربوط 
به خانواده هایشان نیستند اما این حق خانواده های معزز 
شهداست که ساماندهی قبور آن عزیزان را از ما مطالبه 

کنند.
وی با اشاره به لزوم تفاوت سنگ قبر شهدا با سنگ قبر 
مردگان ابراز کرد: سنگ قبر شهدا باید با سنگ قبر مردگان 
معمولی تفاوت کند اما متاسفانه در گلزار شهدای شیخان 
این مسئله رعایت نشده است. بهشتی اضافه کرد: تشکیل 
جلسه ای با حضور آستان مقدس حضرت معصومه )س(، 
میراث فرهنگی و بنیاد شهید برای حل معضل معماری گلزار 

شهدای شیخان ضروری است.
وی با بیان اینکه در ساماندهی گلزارهای شهدا باید از 
ظرفیت های مردمی استفاده کرد گفت: مردم عشق و آمادگی 
خاصی نسبت به ساخت و ساز و خدمت به یادمان های شهدا 

دارند بنابراین باید از این ظرفیت ها استفاده شود.
مغفول ماندن گلزار شهدای شیخان

فرماندار قم نیز در این جلسه گفت: گلزار شهدای شیخان 
مورد غفلت مسئولین واقع شده و لازم است که اداره کل 

اوقاف و امور خیریه، بنیاد شهید و امور ایثارگران و آستان 
مقدس حضرت معصومه با همکاری یک دیگر فکری برای 

آن داشته باشند.
رضا سیار  گفت: بیشتر سنگ قبرهای گلزارهای شهدای 
روستاها ترمیم یا تعویض شده اند و مابقی در سال 95 تکمیل 

خواهند شد.
نگهداری  افزود: هرچند دهیاران وظیفه حفظ و  وی 
گلزارها و یادمان های روستایی را دارند اما بهتر است این امر 

در بنیاد شهید متمرکز شود.
فرماندار قم تاکید کرد: دستگاه ها و ارگان های مرتبط باید 
در تامین آب، برق، گاز، تلفن و فضای سبز گلزارها کوشش 

کنند .

وی با اشاره به مغفول ماندن گلزار شهدای شیخان ابراز 
کرد: این گلزار مورد غفلت مسئولین واقع شده و لازم است 
که اداره کل اوقاف و امور خیریه، بنیاد شهید و امور ایثارگران 
و آستان مقدس حضرت معصومه )س( با همکاری یکدیگر 

برای آن چاره اندیشی کنند.
سیار گلزار شهدای سوم خرداد را مورد توجه قرار داد و 
گفت: این گلزار به خوبی ترمیم یافت و اکنون ظاهر زیبا و 
در شأن شهدا دارد که این تغییرات باید در گلزار شیخان 

نیز انجام شود.
وی تأکید کرد: ارگان ها نباید به دلیل اختلاف سلیقه، این 
جلسات را بدون نتیجه رها کنند و به بهانه لزوم مطالعه بیشتر 

از اصلاح وضعیت گلزارها و یادمان ها غفلت کنند.

تاکسیرانی  بر  نظارت  و  مدیریت  سازمان  مدیرعامل 
شهرداری قم گفت: در آینده نزدیك رشته تحصیلی تاکسی 
ران فنی در مقطع کاردانی و کارشناسی راه اندازی خواهد 
شد، و دوره کاردانی آن از ترم بعدی آغاز می شودو این 
فرصت مناسبی برای ادامه تحصیل تاکسی رانان دیپلم می 

باشد. 
مرتضی عزتی با اشاره به فعالیت بیش از پنج هزار و 700 
دستگاه تاکسی در قم گفت: درمیان این قشر زحمت کش 
و صادق، افرادی هم هستند که رعایت نمی کنند و در آینده 

اگر بتوانیم هوشمند سازی کنیم هم در پرداخت الکترونیك و 
کنترل این افراد، بسیار مهم است.

دنبال  فقط  ها  تاکسی  برخی  اینکه  مورد  در  عزتی 
مسافر دربستی هستند، گفت: تاکسی ها موظف هستند 
بویژه در ایام شلوغ ،اقدام به سوار کردن مسافر در سطح 

شهر کنند.
وی افزود: ما در سازمان تاکسی رانی یك کمیته انضباطی 
داریم که حکم آن لازم الاجراست و در یك سال اخیر بیش 
از دوهزار و 500 پرونده در این هیات انضباطی مورد بررسی 

قرار گرفته که برخی از آنها جریمه، برخی نیز پروانه انها تعلیق 
و یا باطل شد و از تعدادی از آنها نیز تعهد کتبی دریافت شد.

وی توقف بیمه تاکسی داران را از مهمترین مشکل در 
این حوزه ذکر کرد و گفت: درناوگان تاکسی رانی مشکلات 
متفاوتی وجود دارد که مهمترین آن، متوقف شدن بیمه این 

افراد است .
وی افزود: متاسفانه از آذرماه سال گذشته در سطح کشور 
بیمه رانندگان تاکسی متوقف شده و این دغدغه بزرگی برای 

این فشر زحمت کش با درآمد پایین است.

معاون امور عمرانی استاندار قم تأکید کرد:

لزوم استفاده از ظرفیت های مردمی در ساماندهی گلزارهای شهدا اخبار

حوادث

مدیرکل آموزش و پرورش  استان تاکید کرد:

تمهیدهای لازم برای 
پیشگیری از آنفلوانزا درمدارس قم

مدیرکل آموزش و پرورش قم گفت: تمهیدهای لازم برای جلوگیری از 
شیوع ویروس آنفلوآنزا در مدارس استان اندیشیده شده است. 

حمید رضا شیخ الاسلام روز چهارشنبه در گفت و گو با ایرنا، اظهار داشت: 
تاکنون هیچ گزارشی مبنی بر ابتلای دانش آموزان قمی به ویروس آنفلوآنزا به 

اداره کل آموزش و پرورش این استان ارایه نشده است.
وی با تاکید بر اهتمام ویژه آموزش و پرورش قم برای پیشگیری و مقابله با 
آنفلوآنزا با توجه به برودت هوا در استان تصریح کرد: در این راستا توصیه های 
لازم به مدیران و مسئولان مدرسه ها و واحدهای آموزشی داده شده، تا نسبت 
به مرخصی پزشکی دانش آموزان بیمار توجه و مدیریت لازم را داشته باشند،تا 
سلامتی بقیه دانش آموزاندرمعرض خطر قرار نگیرد. ویروس آنفلوآنزا باعث 
عفونت حاد دستگاه تنفسی در انسان شده و عوارض دیگری همچون سر درد 

ناگهانی، درد ماهیچه، تب، ضعف و بی حالی را در پی دارد.

مدیرعامل سازمان زیباسازی و احیا بافت شهرداری قم :

تابلوهای غیر مجاز از سطح شهر 
جمع آوری می شوند 

مدیرعامل سازمان زیباسازی و احیا بافت شهرداری قم گفت: تابلوهای غیر 
مجاز و عمود بر عرض خیابان که ایمنی به دنبال ندارد و مغیر زیباسازی شهری 

است جمع آوری می شود. 
 اسماعیل فتحی با اشاره به جدیت سازمان زیباسازی شهرداری قم در 
ساماندهی تابلوهای ادارات و پزشکان، اظهار کرد: تابلوهای فاقد مجوز و مغایر 
با ایمنی جامعه که در ابعاد بزرگ و غیر استاندارد تهیه و نصب شده است، 
جمع آوری می شود. وی با تبیین دلایل جمع آوری اینگونه تابلوها در سطح 
شهر تصریح کرد: این تابلوها موجب از هم گسیختگی نظم و زیبایی منظر 
شهری می شود، در همین راستا آئین نامه ای تدوین شده که ابعاد مجاز، محل 
نصب مجاز و رنگ مجاز در آن تعریف شده است که اجرای آن می تواند ایمنی 
و زیبایی شهر را به دنبال داشته باشد. وی ادامه داد: در 9 ماه گذشته شمار 
فروانی مجوز نصب تابلوهای اداری صادر نشده است که دلیل آن را می توان 
در اجرای طرح جدی ساماندهی تابلوهای اداری و پزشکی و تابلوهای زائد در 

سطح شهر جست وجو کرد.

مدیرکل بهزیستی استان خبر داد:

3۰۰ زوج در قم درخواست 
فرزند خواندگی دارند

سرپرست  بی  کودک  نگهداری 85  از  قم  استان  بهزیستی  مدیرکل 
و بدسرپرست در مراکز بهزیستی قم خبر داد و گفت: 300 زوج در قم 

درخواست فرزند خواندگی دارند. 
رضا سلیقه اظهار داشت: طی سال جاری 10 کودک بی سرپرست به 
فرزندخواندگی و یک کودک به عنوان امین موقت به خانواده ها واگذار شده 
است. وی گفت: 300 زوج در استان قم درخواست فرزندخواندگی داده اند که 
مرجع ذی صلاح باید صلاحیت آنها را تأیید کند و در اولویت دریافت فرزند 
قرار گیرند. مدیرکل بهزیستی استان قم عنوان کرد: 25 کودک بی سرپرست 
و ۶0 کودک بدسرپرست در مراکز بهزیستی قم نگهداری می شوند، همچنین 
30 نفر بی سرپرست و 35 نفر بدسرپرست نیز با وجود ترخیص از خدمات 
بهزیستی بهره مند می شوند. وی بیان کرد: پنج مرکز نگهداری کودکان در 

استان قم به نگهداری از 85 کودک بی سرپرست و بدسرپرست می پردازند.
سلیقه گفت: سال گذشته 12 نفر شامل ۶ پسر و ۶ دختر شیرخوار به 
فرزندخواندگی و پنج کودک شامل 2 دختر و سه پسر نیز به عنوان امین موقت 

به خانواده های متقاضی داده شد.

دومین دوره انتخابات هیات رئیسه 
اتاق اصناف استان قم برگزار شد

دومین دوره انتخابات هیات رئیسه اتاق اصناف استان قم روز گذشته در 
محل سالن معصومیه )س( فرمانداری برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم، 
دومین دوره انتخابات هیات رئیسه اتاق اصناف استان قم از ساعت 8 صبح 
دیروز با حضور رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت، فرماندار و اعضای 
کمیسیون نظارت این استان در محل سالن معصومیه )س( فرمانداری برگزار 
گردید. بر پایه این گزارش 13 نفر از روسای اتحادیه های اصناف قم برای 
عضویت در هیات رئیسه اتاق اصناف استان قم ثبت نام وبا یکدیگر رقابت 
کردند و این انتخابات ساعت 10/30 صبح دیروز پایان یافت.  رئیس هیات 
اجرایی انتخابات اتاق اصناف قم در پایان انتخابات و شمارش آرا اظهارداشت: 
از ۶2 رئیس اتحادیه که مجاز به رای دادن بودند، ۶1 نفر در این رای گیری 
شرکت کردند که از میان آرای اخذ شده آقایان حسن احمدلو با 43 رای و 
محمد  رستمی با 32 رای به ترتیب به عنوان رئیس و نایب رئیس اتاق اصناف 
قم انتخاب گردیدند.  احمد ذاکری اضافه کرد: آقایان سید جواد دهناد، علی 
اصغر قربانی و سید ابراهیم صحفی با کسب آرای لازم به عنوان نایب رئیس، 
دبیر و خزانه دار این اتاق انتخاب شدند. در پایان لازم به ذکر است آقای 
جهانگیر رضایی به عنوان عضو علی البدل تولیدی و خدمات فنی و آقای 
جعفر آسوده به عنوان علی البدل توزیعی – خدماتی این اتاق موفق به کسب 

بیشترین آرای مرتبط در این زمینه شدند.

رئیس پلیس فتا  استان قم:

نگهبان کارخانه سارق اینترنتی 
از آب درآمد

رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان از دستگیری یک سارق 
اینترنتی در این استان خبر داد.

پلیس،  خبری  پایگاه  خبرنگار  با  گفتگو  در  موالی  علی  سرهنگ 
اظهارداشت:در پی شکایت فردی مبنی بر اینکه شخص ناشناسی از حساب 
بانکی وی اقدام به خرید اینترنتی در حدود 90 میلیون ریال کرده است که 
موضوع در دستور کار کارشناسان پلیس فتا استان قرار گرفت. به گفته وی 
در ادامه ضمن تشکیل پرونده در این رابطه، طی یکسری اقدامات پلیسی 
وتخصصی مشخص شد خرید صورت گرفته از طریق کارخانه ای که متعلق به 
خود شاکی است انجام شده است. رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان 
قم ادامه داد:پس از بررسی دقیق تر، شواهد نشان از رد پای نگهبان کارخانه در 

این سرقت می داد که پس از اخذ مجوز قضائی متهم دستگیر شد.
سرهنگ موالی گفت:در ادامه متهم با دیدن ادله، به بزه انتسابی خود 
اعتراف و در نهایت جهت سیر مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

به علت مرگ مغزی صورت گرفت:

اهدای اعضای بدن پسربچه نوجوان
به بیماران نیازمند

پیکر پسر بچه نوجوانی که به علت واژگونی خودرو در اتوبان قم - تهران 
دچار خونریزی مغزی شده بود با اعلام رضایت خانواده وی، برای پیوند اعضا 

به تهران منتقل شد.
ولی الله صمدی کارشناس شناسایی و فراهم آوری اعضای پیوندی دانشگاه 
علوم پزشکی قم در این باره گفت: نوجوان 15 ساله ای که به  علت واژگونی 
خودرو در اتوبان قم - تهران و خونریزی مغزی در بخش آی.سی.یو بیمارستان 
شهید بهشتی قم بستری بود، دچار مرگ مغزی شد و مرگ مغزی وی توسط 
پزشک معالج و تیم پزشکان به تأیید رسید. وی افزود: طی چند جلسه که با 
خانواده این بیمار داشتیم و توضیح کامل وضعیت بیمار، موفق به اخذ رضایت 
برای پیوند اعضا شده و با رضایت خانواده و موافقت آنان به امر خداپسندانه 
پیوند اعضا، پیکر این پسر بچه به بیمارستان شریعتی تهران منتقل شد و 
ارگان های حیاتی شامل قلب، کبد، ریه ها، هر دو کلیه و برخی از نسوج به 
بیماران نیازمند در لیست انتظار وزارت بهداشت و درمان پیوند شد. کارشناس 
پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: این دهمین بیمار مرگ 
مغزی است که از استان قم برای پیوند اعضا به بیمارستان شریعتی تهران 
اعزام می شود و این تعداد نسبت به سال گذشته افزایش قابل توجهی پیدا 
کرده است و امیدواریم با فرهنگ سازی مناسب بتوانیم بیماران در انتظار پیوند 

بیشتری را به زندگی دوباره امیدوار کنیم.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم، آمار رسمی بیکاری در استان را 13.1 درصد 
اعلام کرد و گفت: امروز مشکل کارخانه های صنعتی ما کمبود نیروی متخصص است و باید 

افراد به سمت کسب مهارت روی آورند. 
احمد عطارنیا روز چهارشنبه در آیین اختتامیه دومین گردهمایی ائمه جماعات سازمان 
آموزش فنی و حرفه ای کشور با موضوع ترویج فرهنگ کار و مهارت آموزی از نگاه نظام ارزشی 
در سالن وصال مجتمع فرهنگی آموزشی یاوران حضرت مهدی)عج(، اظهار کرد: درمراکز فنی 

و حرفه ای کمبود کارآموز داریم، آموزش رایگان می گذاریم ولی افراد مراجعه نمی کنند.
وی خاطرنشان کرد: برای جذب افراد به مراکز آموزشی و کسب مهارت لازم برای جذب 

بازار کار نیازمند فرهنگ سازی هستیم و مبلغان می توانند در این زمینه ما را یاری دهند.
وی در بخش دیگر سخنان خود، با اشاره به ویژگی های فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی گفت: لازم است که از امتیازات این فضاها برای بیان مطالب خود استفاده کنیم و 
از سوی دیگر نیاز است تا رویه خود را در زمینه تغییر دهیم چرا که روز به روز به آمار تعداد 

استفاده کنندگان از شبکه های مجازی اضافه می شود.
عطارنیا، با بیان اینکه ۶4درصد مردان و 3۶ درصد زنان به فعالیت های سایبری و شبکه 
های اجتماعی درایران مشغول هستند، خاطرنشان کرد: 87 درصد افرادی که در این فضا 

حضور دارند سن آنها 18 تا 29 سال است.
عطارنیا، درادامه تاکید کرد که این مسائل نقش همه ما را در زمینه انجام کار فرهنگی و 
اطلاع رسانی در این زمینه پررنگ می کند و لازم است ضمن آگاهی بخشی به جامعه محتوای 
مفید و مورد نیاز را در این فضاها برای جوانان فراهم کنیم و باید مباحث فرهنگی خود را در 

این شبکه ها افزایش دهیم و ارشاد و راهنمایی روحانیان در این زمینه نقش بسزایی دارد.
وی به حضور روحانیان و مبلغان در این فضا تاکید کرد و گفت: ما در حوزه فنی و حرفه 
ای باید بسته های آموزشی را تولید و وارد این شبکه ها کنیم تا کاربرانی که در این شبکه ها 
حضور می یابند از مطالب سودمند استفاده کنند و حداقل خروجی حضور جوانان در فضای 

مجازی برای جامعه مفید باشد. 
وی همچنین به اشتغالزایی قشر جوان اشاره کرد و گفت: وقتی جوانی شاغل باشد و هشت 
ساعت سرکار باشد کمتر فرصت حضور در شبکه های اجتماعی را دارد، اما جوان بیکار به 

صورت مداوم در شبکه های اجتماعی حضور می یابد. 
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای قم خاطرنشان کرد: باید از هر فرصتی برای راهنمایی و 
آگاه سازی جامعه به ویژه جوانان در این زمینه استفاده کرد، ما امروز کمبود کارآموز داریم و 

باید جوانان را به سمت و سوی کارآموزی سوق دهیم. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم: 

باید جوانان را به سمت کارآموزی سوق دهیم

شهردار قم بر لزوم استفاده از ظرفیتهای 
بخش خصوصی در احداث و توسعه بلوار 

پیامبر اعظم )ص( تاکید کرد.
دکتر سقائیان نژاد در جلسه ستاد عالی 
سرمایه گذاری شهرداری قم که با حضور 
برخی از اعضای شورای اسلامی شهر و 
مدیران ارشد شهرداری قم برگزار شد بر 
اهمیت سرمایه گذاری در این بلوار تاکید 
و راهکاری عملی اجرای آن و چگونگی 
جذب سرمایه گذار را مورد ارزیابی قرار داد. 
شهردار قم در این جلسه با اشاره بر 
استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی 
در توسعه این بلوار ابراز داشت: با توجه 
همچنین  و  بازار  کسادی  وضعیت  به 
نباید  شهرداری  مناسب،  بودجه  فقدان 

به طور مستقیم وارد حوزه ساخت و ساز 
در این بلوار شود بلکه با حمایت از بخش 

این  در  ساز  و  ساخت  بتواند  خصوصی 
بلوار را توسعه دهد. دکتر سقائیان نژاد با 

اشاره به اینکه باید از شرکت های معتبر 
در حوزه واحدهای اقامتی بهره مند شویم 
گفت: باید روند سرمایه گذاری در این بلوار 
را به سمتی هدایت کنیم که در تعارض 
نباشد. قائم مقام  با ماهیت مذهبی قم 
شهردار قم نیز با بیان اینکه باید پتانسیل 
های جدیدی که می توانیم در شهر ایجاد 
کنیم را مورد توجه ویژه قرار دهیم تصریح 
کرد: باید موضوع بهره  برداری را هم مورد 
توجه قرار داده و از منظر هویتی به ساخت 
و سازهای تجاری در شهر نگاه کنیم. در 
ادامه این جلسه اعضاء شورای اسلامی شهر 
دیدگاههای خود را در خصوص سرمایه 
گذاری بخش خصوصی در بلوار پیامبر 

اعظم )ص( بیان نمودند.

شهردار قم :

نباید مستقیم وارد ساخت و ساز بلوار پیامبر اعظم )ص( شویم

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری خبر داد :

راه اندازی رشته دانشگاهی تاکسیران فنی در قم!

شماره مزایده
۹۴-1

شماره مجوز
۴۹61

ضمن تقدیر و تشکر از کلیه عزیزانی که در مراسم های گذشته مرحومه 

حاجیه خانم فاطمه عباسی
 )والده اخوان شریفی( مادر گرامی 

آقای  ابوالفضل شریفی )دبیر شورای هماهنگی 
مبارزه با مواد مخدر استان  قم( 
شرکت نموده اند: به اطلاع می رساند: 

مراسم چهلمین روز درگذشت آن مرحومه 
روز پنجشنبه ۲6 آذر از ساعت 1۴/3۰ الی 16 
در مسجد مصطفی خمینی واقع در 3۰ متری 

هنرستان منعقد است.

انالله و انا الیه راجعون


